
مقصر قیمت های نجومی کیست؟

و در ایران وضعیت نابسامان مونتاژ خودر
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خانه  هنر   میرا

رئیس مجلس شورای اسلامی:
 انقلابی بودن به شعار و دادزدن نیست 

بلکه به بازکردن گـره از کار مردم است

 قیمت گندم چند؟
خ   هزار و یک شب ماجرای نر

یک محصول استراتژیک
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تعطیلی تنگه کافرین؛ اموال عمومی مالک خاص 
ندارند و مال دولت هم نیست

رضا نامجو  تنگــه کافرین تعطیل شــد. این خبــر که به تعطیلــی یکی از 
مناطق گردشــگری شهرستان بدره در اســتان ایلام اشــاره دارد را فرماندار 
این شهرســتان اعلام کرده و عدم توجه به حجاب اســلامی از سوی برخی از 

گردشگران را علت اقدام مذبور دانسته است.

دیدگاه

وز، راهبرد فردا گفتمان جهادی؛ نیاز امر
 عباس محمدیان  اول انقلاب روحیه جهادی خدمت، انرژیی ناب را تولید کرده 
بود که داشت جامعه را تکان می داد. حتی ادارات و سازمان های قدیمی هم به 

تکاپو افتاده بودند تا از این روحیه جوانی عقب نمانند. 

یادداشت

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای 
همزمان با ارزیابی)یکپارچه(

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد پروژه هاي ذيل را بر اساس شرايط ذكر شده و به شرح مشخصات، 
اطلاعات و جزئيات مندرج در اسناد مناقصه از طريق  مناقصه عمومي يک مرحله ای همزمان با ارزيابی)يکپارچه( به پيمانكاران واجد صلاحيت 

واگذار نمايد. 

شناسه آگهی:1495680

نوبت دوم

مدت اعتبار پیشنهادات صلاحیت موردنیاز شماره مناقصات مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه ف
دی

ر

سه ماه حداقل پایه 5 ابنیه
2002004224000010 و ساختمان 2/019/669/978 40/393/399/560 مناقصه احداث سوله 

نمک تونل کندوان 1

داره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد مناقصات عمومی مذکور را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار 
نمايد .کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه الکترونيکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irانجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ,مراحل ثبت نام در 
سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه عمومی  از 
سايت ساعت 8 صبح  روز دوشنبه  تاريخ  1402/02/10 لغايت ساعت14 مورخ 1402/02/14 و  مهلت زمانی ارائه  پيشنهاد اسناد )تحويل 
پاکات ارزيابی و بارگذاری پاکات الف/ب/ج( تا ساعت13مورخ 1402/02/28 می باشد.زمان بازگشائي پاكات:ساعت 08:00صبح روز شنبه 
1402/02/30   می باشد . ) اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه : آدرس: کرج-آزاد 
راه کرج-قزوين- جنب امام زاده طاهر شماره تماس34184000 - 026 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه 
www.bazresi.ir و هرگونه مشکل در بارگذاری اسناد : مرکز تماس 1456  و سامانه کشوری نظارت بر معاملات دستگاه های اجرايی 

)حضور يک نماينده شرکت  با داشتن معرفی نامه در  جلسه بلامانع است (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/25 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

آگهی تجدید مناقصه عمومی

حادثه  و  عمر  بيمـه  تکميلی  درمان  بيمه  انجام  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  شهرداری 
پرسنل شهرداری چهاردانگه را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت با شماره مناقصه 
20020٩٤٥00000002 برگزار نمايد .کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه:  تاريخ  1402/02/1۹می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:  ساعت 13 روز شنبه تاريخ 1٤02/02/20 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 13:00 روز سه شنبه تاريخ 1٤02/03/0۹ 

زمان بازگشایی پیشنهاد:  ساعت 14:30 روز سه شنبه تاريخ ١٤٠٢/٠٣/٠٩
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 250/000/000 ريال

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاکت ) الف (: آدرس : بزرگراه آيت اله سعيدی-  روبروی سه راهی 
بوتان - خيابان شهيد حاجی احمد - پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - 021

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١ دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20  تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

مناقصه عمومی یک مرحله ای) نوبت اول(
فراخوان عملیات اجرایی ساماندهی و مرمت سرای ملاحسین

استان  و صنایع دستی  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره کل 
سرای  مرمت  و  ساماندهی  اجرايی  عمليات  مناقصه  دارد  نظر  در  قم 
ملاحسين به شماره 2002003300000001 را از طريق سامانه تدارکات 

الکترونيکی دولت برگزار نمايد.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايی 
 پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه، نسبت به 
ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونيکی )به صورت برخط( برای کليه 

صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
تاريخ انتشار فراخوان:ساعت 14 روز شنبه مورخ 1402/02/23

مهلت دريافت اسناد فراخوان: تا ساعت 1۹ روز شنبه مورخ 1402/02/30 
مهلت ارسال پيشنهادات: تا ساعت 1۹ روز سه شنبه  مورخ 1402/03/0۹

زمان بازگشايی پاکت ها:  ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/10
نوع و مبلغ تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار:  مبلغ تضمين شرکت در فرآيند 
ارجاع کار به مبلغ 1/۹00/000/000 ريال ) 5 درصد برآورد( تعيين می گردد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : قم – بلوار 15 خرداد - کوچه 7/1 - 
اداره کل ميراث فرهنگی ، گردشگری و صنايع دستی استان قم تلفن : 

02537603426

 شناسه آگهی: 1496855

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای 
همزمان با ارزیابی)یکپارچه(

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد پروژه هاي ذيل را بر اساس شرايط ذكر شده و به شرح مشخصات، 
اطلاعات و جزئيات مندرج در اسناد مناقصه از طريق  مناقصه عمومي يک مرحله ای همزمان با ارزيابی)يکپارچه( به پيمانكاران واجد صلاحيت 

واگذار نمايد. 

شناسه آگهی:1495680

نوبت دوم

مدت اعتبار پیشنهادات صلاحیت موردنیاز شماره مناقصات مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه ف
دی

ر

سه ماه حداقل پایه 5 ابنیه
2002004224000010 و ساختمان 2/019/669/978 40/393/399/560 مناقصه احداث سوله 

نمک تونل کندوان 1

داره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد مناقصات عمومی مذکور را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار 
نمايد .کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه الکترونيکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irانجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ,مراحل ثبت نام در 
سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه عمومی  از 
سايت ساعت 8 صبح  روز دوشنبه  تاريخ  1402/02/10 لغايت ساعت14 مورخ 1402/02/14 و  مهلت زمانی ارائه  پيشنهاد اسناد )تحويل 
پاکات ارزيابی و بارگذاری پاکات الف/ب/ج( تا ساعت13مورخ 1402/02/28 می باشد.زمان بازگشائي پاكات:ساعت 08:00صبح روز شنبه 
1402/02/30   می باشد . ) اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه : آدرس: کرج-آزاد 
راه کرج-قزوين- جنب امام زاده طاهر شماره تماس34184000 - 026 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه 
www.bazresi.ir و هرگونه مشکل در بارگذاری اسناد : مرکز تماس 1456  و سامانه کشوری نظارت بر معاملات دستگاه های اجرايی 

)حضور يک نماينده شرکت  با داشتن معرفی نامه در  جلسه بلامانع است (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/25 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

آگهی تجدید مناقصه عمومی

حادثه  و  عمر  بيمـه  تکميلی  درمان  بيمه  انجام  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  شهرداری 
پرسنل شهرداری چهاردانگه را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت با شماره مناقصه 
20020٩٤٥00000002 برگزار نمايد .کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه:  تاريخ  1402/02/1۹می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:  ساعت 13 روز شنبه تاريخ 1٤02/02/20 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 13:00 روز سه شنبه تاريخ 1٤02/03/0۹ 

زمان بازگشایی پیشنهاد:  ساعت 14:30 روز سه شنبه تاريخ ١٤٠٢/٠٣/٠٩
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 250/000/000 ريال

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاکت ) الف (: آدرس : بزرگراه آيت اله سعيدی-  روبروی سه راهی 
بوتان - خيابان شهيد حاجی احمد - پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - 021

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١ دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20  تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

مناقصه عمومی یک مرحله ای) نوبت اول(
فراخوان عملیات اجرایی ساماندهی و مرمت سرای ملاحسین

استان  و صنایع دستی  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره کل 
سرای  مرمت  و  ساماندهی  اجرايی  عمليات  مناقصه  دارد  نظر  در  قم 
ملاحسين به شماره 2002003300000001 را از طريق سامانه تدارکات 

الکترونيکی دولت برگزار نمايد.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايی 
 پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه، نسبت به 
ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونيکی )به صورت برخط( برای کليه 

صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
تاريخ انتشار فراخوان:ساعت 14 روز شنبه مورخ 1402/02/23

مهلت دريافت اسناد فراخوان: تا ساعت 1۹ روز شنبه مورخ 1402/02/30 
مهلت ارسال پيشنهادات: تا ساعت 1۹ روز سه شنبه  مورخ 1402/03/0۹

زمان بازگشايی پاکت ها:  ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/10
نوع و مبلغ تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار:  مبلغ تضمين شرکت در فرآيند 
ارجاع کار به مبلغ 1/۹00/000/000 ريال ) 5 درصد برآورد( تعيين می گردد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : قم – بلوار 15 خرداد - کوچه 7/1 - 
اداره کل ميراث فرهنگی ، گردشگری و صنايع دستی استان قم تلفن : 

02537603426

 شناسه آگهی: 1496855

بازار

تا بازار داخل به ثبات نرسد صادرات دام زنده ممنوع است
سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی می گوید 
تا بــازار داخل به ثبات نرســد، صــادرات دام 
زنده ممنوع اســت. این یعنی تا تضمین تامین 
گوشت داخل انجام نشود و تعیین تکلیف برای 
آمار تولید دام در اســتان ها به درستی صورت 
نگیرد، مازاد دام هیچ دامــداری صادر نخواهد 
شد.ســیدمحمد آقامیری با بیان اینکه باید به 
صورت هفتگی ۵۰ هزار تن گوشــت برای بازار 
داخل تامین شــود و مازاد آن قابلیت صادراتی 
دارد، گفت: صادرات مطلقا ممنوع نخواهد شد.

وی ادامه داد: ما با قطعه بندی مخالف نیستیم 
بلکه با روش آن مخالفیم، کشــتارگاه باید تنها 

پنج درصد تولید خــود را به قطعه بندی کند نه 
اینکه بخش اعظم آن به قطعه بندی اختصاص 
یابد.سرپرســت وزارت جهادکشاورزی افزود: 
دولت باید به عنوان حامی مــردم ورود کند و 
نگذارد برخی سوداگر بازار را به آشوب بکشند، 
از بخش خصوصــی حمایت می کنیــم اما از 

خطای آن حمایت نمی کنیم.
براســاس اعلام وزارت جهادکشــاورزی وی 
تصریح کــرد: تا بــازار داخل به ثبات نرســد 
صادرات دام زنده ممنوع اســت، خریدار مازاد 
دام زنده شرکت پشــتیبانی امور دام و معاونت 
بازرگانی اســت. همچنین تــا تضمین تامین 

گوشت داخل انجام نشــود و تا تعیین و تکلیف 
برای آمار تولید دام در اســتان ها به درســتی 
صورت نگیرد، مازاد دام هیــچ دامداری صادر 

نخواهد شد.

رئیس جمهور در بازدید از نمایشگاه کتاب تهران:

 کتاب باید ارزان و به سهولت
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رئیس مجلس شورای اسلامی:

انقلابی بودن به شعار و دادزدن نیست بلکه به بازکردن گره از کار مردم است

رئیس جمهور در بازدید از نمایشگاه کتاب تهران:

کتاب باید ارزان و به سهولت به دست همه برسد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه      27 اردیبهشت 1402    شماره 1320

وز، راهبرد فردا گفتمان جهادی؛ نیاز امر
 عباس محمدیان  اول انقــلاب روحیه جهادی خدمــت، انرژیی ناب 
را تولید کرده بود که داشــت جامعــه را تکان می داد. حتــی ادارات و 
ســازمان های قدیمی هم به تکاپو افتاده بودند تــا از این روحیه جوانی 
عقب نمانند. ما روستایی ها بیشــتر به یاد داریم که خطِ جهاد در دفاع 
از ایران که در غرب و جنوب، به مجاهده مســلحانه ترجمه می شد، در 
دیگر مناطق، ترجمه ای مصلحانه داشــت. آنجا رزمندگان و ســربازانِ 

نظامی پوش ما از تمامتِ ارَضی ایران و انقلاب دفاع می کردند.
در این ســو اما فرزندان وطن بدون لباسی مشــخص و نشانی آشکار، 
از تمامتِ عِــرض و آبروی انقلاب دفاع می کردنــد. آن دفاع و این نقش 
آفرینی در حقیقت دو روی سکه معتبر انقلاب بودند که در بازار مقاومت 
و ســازندگی و هم ســاحت امید و اعتلای وطن، رواجی احترام برانگیز 
داشــت. از آن کنش های سازنده و مســتظهر به اندیشــه دینی و باور 

انقلابی، گفتمانی شکل گرفت تعالی دهنده و سازنده.
جنگ به پایان آمد، ســاختارها به هر دلیل تغییر پیدا کرد اما نیاز امروز 
و فردای وطن به آن گفتمان نه تنها کمرنگ نشــد که هر روز بیشتر هم 
می شود. اگر نگاهی آسیب شناسانه به امور داشته باشیم، به این نتیجه 
خواهیم رســید که باید دوباره آن گفتمان را فراتر از پیش در قامت یک 

نهضتِ فراگیر، دنبال کنیم.
این که گروه های جهادی در اقصی نقاط کشــور حضور پیدا می کنند و 
با سازندگی خطِ انقلاب را به روشــنی در دل زمین ترسیم می کننده، 
احترام برانگیز، لازم و ســازنده اســت اما کافی نیســت. ایــران برای 
پیشــرفت، برای عبور از موانع، برای شکستن دیوارهای دشمن ساخته 

نیاز به فراگیرشدن این گفتمان در بالاترین حد دارد.
همگانی شدن گفتمان جهادی، فراگیر شــدن و همگانی شدنِ حضور 
آحادِ مردم، به خصوص جوانان، الزامی حیاتی است. این گونه می شود 

گفتمانِ جهادی را در عینیتِ جامعه محقق کرد.
همراه شــدن باورمندانه ظرفیت های حاکمیتی بــه خصوص دولتی، 
این نهضت را شتابی ســازنده خواهد بخشید. شــعار خدمت رسانی، 
پشتوانه ای چون شعور دیگر خواهی خواهد یافت و مسیر برای رسیدن 
به عدالت و پیشــرفت، هموار خواهد شد.در مســیری چنین است که 
امور کشور هم ســامانی نو می یابد. این را دیروز تجربه کرده ایم. امروز 
باید غبار غفلت را از دیــده و دل بزداییم و دوباره به ســازندگی با نگاه 
جهاد بنگریم. با تعمیق و ترویــجِ فرهنگ عمیق جهاد به معنای واقعی، 

می توانیم میدانِ سعی و عمل را توسعه دهیم.
پعمل هم با موفقیت همراه خواهد شــد. نتیجه طبیعی تلاش و سنت 
لایتغیــر الهی هم بــر نتیجه مند بودن ســعی و تلاش و عمل اســت. 
کوشش جهادی، تنظیمِ عزم عمومی، در هندسه فردای بهتر، روزهای 

روشن تری در تقویم ایران اسلامی رقم خواهد زد.

نوش آبادی:
دیپلماسی اقتصادی ایران تقویت شود

عضو کمیســیون امنیــت ملی مجلس گفــت: پیگیری دیپلماســی 
اقتصادی از سوی مقامات کشورمان نسبت به گذشته بهتر شده، اما باز 
هم تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم.حسین نوش آبادی، 
با اشاره به اینکه یکی از خلأهای ما بحث دیپلماسی اقتصادی است که 
باید به طور جدی تری پیگیری شــود، اظهار داشت: دولت دیپلماسی 
سیاسی و توســعه روابط و مناســبات سیاسی با کشــورهای دنیا را به 
خوبی دنبال کرده که لازم است به موازات پیگیری دیپلماسی سیاسی، 

دیپلماسی اقتصادی هم مورد توجه جدی دولت قرار گیرد.

وی با بیــان اینکه بایــد موانع ارتباطــات اقتصادی و تجــاری خود با 
کشورهای دنیا را برطرف کنیم، گفت: از آنجایی که کشورمان در تحریم 
ظالمانه دشمنان اســت، ما باید ســطح روابط خود با کشورهای دنیا از 
جمله همسایگان را افزایش داده و باید این روابط به حوزه اقتصادی هم 
بیش از پیش تسری پیدا کند.عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اســلامی با اشــاره به اینکه ما باید در تعامل با 
کشــورها قابلیت ها و ظرفیت های خود در بخش دولتی و خصوصی را 
به خوبی نشــان دهیم، تصریح کرد: افزایش روابط تجاری با کشورهای 
جهان در ســایه حرکت منســجم و اقدام گســترده توســط دستگاه 

دیپلماسی کشور و بخش های اقتصادی کشورمان محقق می شود.
نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اســلامی ادامه داد: لازم است 
کمیته و کمیسیون های مشــترک اقتصادی میان جمهوری اسلامی 
ایران و بسیاری از کشــورهایی که با آنها تفاهم نامه و قرارداد اقتصادی 
امضا کردیم، تشکیل شود که اگر این اتفاق محقق شود، می توانیم بیش 
از گذشته مسائل اقتصادی فی مابین را دنبال کنیم.نوش آبادی با اشاره 
به اینکه در حال حاضر پیگیری دیپلماســی اقتصادی از سوی مقامات 
کشورمان نسبت به گذشــته بهتر شده اما باز هم تا رســیدن به نقطه 
مطلوب فاصله زیادی داریم، گفت: در ســفارتخانه ها و نمایندگی های 
ایران در خارج از کشــور باید افراد با انگیزه مســتقر شــوند و آنان باید 

دغدغه حل مشکلات و پیگیری دیپلماسی اقتصادی را داشته باشند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: وزارت امور خارجه مسئولیت سنگینی در این زمینه دارد و 
انتظار عمومی از وزارت خارجه آن است که حتماً به موضوع دیپلماسی 
اقتصادی بیش از این توجه کند و بتواند موانع بر ســر راه دیپلماســی 
اقتصادی را برطرف کنــد. حتماً باید تقویت دیپلماســی اقتصادی در 

دستورکار دستگاه های مختلف به ویژه وزارت خارجه قرار گیرد.

با کمبود بلیت هواپیما مواجه هستیم
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی گفت: نیاز است 
وزارت راه و شهرســازی نظارت عالیه ای بر عملکرد ایرلاین ها داشته و 
اگر قرار اســت افزایش قیمتی صورت گیرد با نظر دستگاه های قیمت 

گذار ذی ربط و در نظر گرفتن منافع مردم باشد.
اسماعیل حسین زهی، با اشاره به اقدام ایرلاین ها برای افزایش قیمت 
بلیت هواپیما، بیان کرد: متاسفانه از سال گذشــته تا به امروز با کمبود 
بلیت مواجه هستیم. یا پروازها لغو می شود و یا کلا بلیت محدود است. 
لازم است وزارت راه و شهرسازی نظارت عالیه ای بر عملکرد ایرلاین ها 
داشته باشد. اگر قرار است بلیت گران شــود باید دستگاه های ذی ربط 

در این حوزه با سنجیدن شرایط، قیمت گذاری منطقی داشته باشند.
وی در ادامه اظهار کرد: متاســفانه ایرلاین ها برای افزایش قیمت پای 
افزایش نــرخ دلار را به میان می کشــند. همان طــوری که در صنعت 
خودروســازی این بهانه وجود دارد. اگر قیمت پراید را با دلار ۵۰ هزار 
تومانی حساب کنیم، کمتر از رقمی می شود که اکنون در بازار خرید و 
فروش می شــود. ما باید به فکر منافع مردم هم باشیم، صرفا نباید نگاه، 

سود ایرلاین ها باشد.

یاداداشت

تریبون
عضو هیئت رئیســه مجلس گفت: قانــون جمعیت در 
بسیاری از موارد ســلیقه ای اجرا می شود و بانک ها هم 
در اعطای تسهیلات ازدواج و فرزندآوری سخت گیری 

زیادی می کنند.
حســینعلی حاجی دلیگانی درباره میزان اجرای قانون 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت، اظهار داشــت: 
متأسفانه هنوز دولت نتوانسته اعتماد بخشی از جامعه 

درباره اجرای قانون جمعیت را جلب کند.
وی بیان کرد: از آنجایی که برخی از مردم هنوز مطمئن 
نیســتند که دولت به قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت به درســتی عمــل می کند یا خیــر، به نظر 
می رســد هنوز گفتمان و وفاق جمعی در کشور برای 

این موضوع ایجاد نشده است.
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی متذکر 

شــد: مجلــس یکســری تســهیلات را در 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
پیش بینی کــرده بود و بر اســاس این قانون 
مقرر شد تســهیلاتی به افراد پس از ازدواج 
و فرزندآوری داده شــود اما موانعی در ارائه 
تســهیلات ازدواج و فرزندآوری وجود دارد 
که باید مرتفع شــود.نماینده مردم شاهین 

شــهر در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: روزانه 
افراد زیادی به نمایندگان مجلــس مراجعه می کنند 
و می گویند بــرای دریافــت وام ازدواج و فرزندآوری 
مشــکل دارند. برای مثال، بــه برخــی از متقاضیان 
دریافت وام ازدواج گفته می شــود باید ۴ ضامن برای 
دریافت این وام معرفی کنند و ما هم باید مدام پیگیری 
کنیم تــا در ارائه وام به جوانان ســخت گیری نشــود.

حاجی دلیگانی گفــت: همچنین بعضاً برای 
دریافت وام ازدواج و فرزندآوری به متقاضیان 
گفته می شــود که حتماً باید ضامن کارمند 
حقوق بگیر معرفــی کنند. مگر مــا در کل 
کشــور چه تعداد کارمند رســمی داریم که 
بانک ها برای اعطای هــر گونه وامی از جمله 
وام ازدواج و فرزنــدآوری از متقاضیان فقط 

ضامنی را قبول می کنند که کارمند رسمی باشد.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
زمانی که مجریان قانون و بانک ها به صورت دلســوزانه 
به قانون حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت عمل 
نکنند و از روی اجبار به قانون عمل کنند، حتی اگر آن 
تسهیلات به متقاضیان داده شــود، به نحوی است که 
اثر مثبت خودش را بر جا نمی گــذارد و نااطمینانی در 

جامعه به وجود می آورد.وی با بیان اینکه مجلس حتماً 
بر اجرای قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
نظارت دقیــق خواهد کرد، تصریح کــرد: مطالبه ما از 
دولت آن اســت که قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت به درســتی و به طور کامل اجرا شــود و باید 
موانع اجرای این قانون برطرف شــود تا اطمینان مردم 

جلب شود.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشــت: علی رغم اینکه قوانین خوبی در زمینه 
جمعیت وضع شــده اما این قوانین در بسیاری از موارد 
ســلیقه ای اجرا می شــود، در حالی کــه وظیفه همه 
مســئولان و به طور خاص مجلس و دولت آن است که 
در راستای اجرای فرامین رهبری و سیاست های کلی 

جمعیت گام بردارند.

یک عضــو هیــات رئیســه کمیســیون انرژی 
مجلس شورای اســلامی گفت: به دنبال تقویت 
روابط با کشورهای نفتی و گازی، دیپلماسی قوی 
در حوزه انرژی در دولت ســیزدهم شــکل گرفته 
که راهی برای خنثی ســازی تحریم ها به شــمار 

می رود.
حسین حسین زاده، با اشاره به فعال سازی دیپلماسی 
انرژی در دولت ســیزدهم، بیان کرد: بنــده به عنوان 

یک کارشــناس در حوزه نفت که حدود ۲۰ 
ســال در این صنعت کار کردم می گویم که 
یکی از نقاط قوت وزارت نفــت فعلی تمرکز 
بر دیپلماسی حوزه انرژی است. تعامل خوبی 
با کشورهای نفتی و گازی شکل گرفته است 
و قــراردادی که با ترکمنســتان داشــتیم 

عملیاتی شده است.
وی در ادامه اظهار کرد: در ارتباط با کشــور ترکیه نیز 

بحث صــادرات گاز را دنبال مــی کنیم. در 
حوزه احداث پالایشــگاه های فراسرزمینی 
گام های بسیار خوبی برداشــته شده است. 
پالایشــگاه فراســرزمینی پالیتو به زودی 

افتتاح می شود.
 ارتباط خوبی در حوزه انرژی با کشــورهای 
ونزوئلا، کوبــا و نیکاراگوئه و با همســایگان 

برقرار شده است.

نماینده مردم لارســتان در مجلس شــورای اسلامی، 
تصریح کرد: یک دیپلماسی قوی در حوزه انرژی شکل 

گرفته و رو به بهبود و توسعه است.
 این دیپلماســی نوید روزهای خوبی را برای صنعت 
نفت کشــور می دهد. یکی از راه های عبور از تحریم 
ها و خنثی ســازی آنان همین تقویت دیپلماســی 

انرژی است.
 امیدوار هستیم این روند ادامه دار باشد.

مجلس

مجلس

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: امروز باید همه مســئولان در سطوح 
مختلف با همدلی، گره از کار مردم باز کنیم. 
فرهنگ انقلابی به شــعار و داد زدن نیست 

بلکه باور داشتن به سنت الهی و مردم است.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی که در جریان ســفری یکروزه وارد 
استان قزوین شــده بود، در جلسه شورای 

اداری شهرستان بوئین زهرا حضور یافت.
قالیبــاف در ایــن جلســه و پــس از بیان 
مشــکلات از ســوی نمایندگان اســتان 
قزوین، ضمن تســلیت شــهادت ششمین 
اختر تابناک ولایت، حضرت امام صادق)ع( 
با بیان اینکه مشــکلات مطرح شده در این 
نشســت در جای جای کشــور وجود دارد، 
گفت: بر همین اســاس در مجلس شورای 
اســلامی بر این موضوع متمرکز هســتیم 
که امــورات جاری مــردم و موضوعاتی که 
از جنس تصدی گری هســتند به ســرعت 
تمرکززدایی شــده و به مدیران اســتانی و 
شهرســتانی واگذار شــود چرا که به هیچ 
عنــوان نمی توان ایــن امــورات را از مرکز 

پیگیری کرد.
وی تأکید کرد: یــک فرماندار، اســتاندار، 
شهردار، بخشدار، دهدار باید بتواند مسائل و 
مشکلات منطقه خود را به خوبی حل کند و 
نباید صرفاً انتقال دهنده مشکلات به مرکز 

کشور باشد.
قالیباف با اشاره به اقداماتی که در این زمینه 
در مجلس انجام شده اســت، گفت: با ابلاغ 
برخی قوانین دیگر قابل پذیرش نیست که 
موضوعات در استان ها و شهرستان ها روی 

زمین بماند.
وی در همیــن زمینه با اشــاره بــه اقدام 
اساســی و تحول آفرین مجلس در تبصره 
۱۸ قانون بودجه که مربوط به اشــتغالزایی 

در استان هاســت، اضافه کرد: پس از حدود 
۲ سال و نیم بررسی و اصلاح تبصره ۱۸ ماده 
واحده قانون بودجه، بــا نظر رئیس جمهور 
و مجلس مدیریت شد تا کل بودجه مربوط 
به اشتغال در یک حســاب جدید نزد خزانه 
داری، در اختیار شورای برنامه ریزی استان 

و شهرستان باشد.
رئیس قــوه مقننه خاطرنشــان کــرد: بر 
این اســاس، هــر تخصیصی که از ســال 
۱۳۹۸ در حوزه اشــتغال صــورت گرفته و 
بازپرداخت وام ها و تسهیلات آن نیز در کنار 
تخصیص هایی که از مرکز داده شده به این 
حساب خزانه در استان واریز می شود یعنی 
بیش از صد هزار میلیــارد تومان نقدینگی 
بدون آن که از مسیر سازمان برنامه و بودجه 
و درخواست تخصیص ها عبور داده شود، در 

اختیار استان ها است.
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه موضــوع 
مولدسازی که جوســازی هایی در جریان 
بررسی آئین نامه آن صورت گرفت، یادآور 
شــد: برخی دوســتان در دولت و مجلس 
نســبت به ایــن موضــوع آشــنا نبودند. 
واقعیت این اســت که ما از ســال ۱۳۸۲ 
تــا ۱۴۰۱، ۱۲ قانون جــاری در رابطه با 
مولدســازی اعم از دائم و یکساله در قالب 
قانون بودجه داریم اما متأســفانه بر زمین 
مانده اســت آن هم نه به دلایل متقن بلکه 
بــه بهانه های مختلــف و با بت پرســتی 
قرن بیســت و یکمی که هر کس به پست 
مدیریتی می رســد تصور می کند صاحب 
تمام اموالی اســت که در دسترس اوست، 

اجازه اجرای این قوانین را نمی دهد.
قالیباف ادامه داد: ما تلاش کردیم این قانون 
را بهینه کرده و مشکلات آن را برطرف کنیم 
تا مشــکلات اجرایی برطرف شــود. اکنون 
اختیار آن به اســتان ها و شهرستان ها داده 

شــده اســت و همین یک قانون به تنهایی 
می تواند مشکلات مربوط به این موضوع را 

حل و فصل کند.
رئیس مجلس در بخش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به یکی از معضلات جدی در 
حاشــیه شــهرها گفت: با قوانیــن مصوب 
موجــود در حوزه شــهرداری ها دیگر هیچ 
شــهرداری نبایــد گله داشــته باشــد که 
نمی تواند مســائل شــهری و آسیب های 
اجتماعــی را برطــرف کند؛ حتمــاً برخی 
می پرســند کدام قانــون؟ بایــد بگویم که 
ما این قانــون را ســال گذشــته تصویب 
کرده ایم کــه همه زمین هایــی که اطراف 
شــهرها هســتند و بدون مجوز تبدیل به 
سکونتگاه هایی شــده اند که سند نداشته و 
امکانات ندارند، از طریق کمیســیون ماده 
۵ با قیمت منطقه ای به ســاکنان آن با سند 
واگذار شود که خود این موضوع یک امکانی 
برای شهرداری هاســت. یا امکانــی بهتر از 
این می شود به شــهرداری ها داد؟ اما همه 
به جای اجــرای قانون ایســتاده ایم و فقط 

نامه نگاری می کنیم.
قالیباف در ادامه با بیــان اینکه تیغ مجلس 
به عنوان ناظر اجرای قوانین برُّنده اســت، 
گفت: اگر کســی این قانون را اجرا نکرد به 
ما اعلام کنید. امروز مردم به دلیل سکونت 
غیرقانونــی در این مناطق دچار مشــکل 
هستند در حالی که اکنون با تصویب شدن 
این قانون می تــوان با رعایــت موضوعات 
بهداشتی و خدماتی و شهرسازی و با توجه 
به مســائل قانونی و البته در نظر گرفتن نوع 
ساخت و سازها که در زمان زلزله مسأله ای 
ایجاد نشــود، این مشــکل عظیم مردم را 
برطرف کــرد که در این راســتا مشــکل 

درآمدی شهرداری ها نیز حل می شود.
رئیس مجلس شورای اســلامی ادامه داد: 

برای حــوزه بهداشــت و ســلامت و جاده 
روستایی، اقدامات جدی انجام شده است. 
سال گذشته مجلس ۳ دهک پایین جامعه را 
بدون اخذ وجه تحت پوشش بیمه سلامت 
درآورد و دولــت تــا پایین خرداد مــاه از ۶ 
میلیون نفر حدود ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر 
را بیمه کرد. تأســیس صندوق بیماری های 
صعب العلاج نیز از دیگــر اقدامات مجلس 

بود.
وی در ادامه با بیــان اینکه مــا در مجلس 
قوانین را به گونه ای تصویب می کنیم که در 
ادبیات حوزه حقوقی، اجرایی سازی قانون را 
نیز رعایت کرده باشیم، عنوان کرد: اجرای 
قانون با اجرایی ســازی قانون تفاوت دارد؛ 
اجرایی ســازی به این معنا اســت که باید 
قانونی تدوین شــود که قابلیت اجرا داشته 
باشــد در غیر این صورت خود ما نخستین 
قانون شکن خواهیم بود. ضمن اینکه دولت 

نیز باید قوانین مصوب مجلس را اجرا کند.
قالیباف در ادامه با اشــاره به برخی مسائل 
منطقــه ای اســتان قزوین گفت: مســائل 

زیرساختی در حوزه ریلی و آبرسانی باید تا 
پایین ترین لایه های آن با دقت دنبال شود 
که آب شرب، آب کشــاورزی و آب صنعتی 
نیز از جمله آن است که پیگیری می کنیم و 
در این خصوص جلسه ای در تهران با حضور 
مسئولان و مدیران اســتان قزوین خواهیم 

داشت.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در پایان 
خاطرنشــان کرد: نماینــدگان مجلس در 
دســترس ترین افراد برای مردم هســتند 
که توفیق بزرگــی برای آنها اســت. امروز 
باید همه مســئولان در ســطوح مختلف با 
همدلی، گره از کار مــردم باز کنیم. فرهنگ 
انقلابی به شــعار و داد زدن نیست بلکه باور 

داشتن به سنت الهی و مردم است.
در این جلســه روح الله عباســپور نماینده 
بوئین زهرا و آوج، رجــب رحمانی نماینده 
تاکســتان، لطف الله ســیاهکلی و فاطمه 
محمدبیگــی نمایندگان قزویــن و آبیک 
در مجلس و سایر مقامات اســتانی قزوین 

حضور داشتند.

 قانون جمعیت سلیقه ای اجرا می شود

تقویت دیپلماسی انرژی راهی برای خنثی سازی تحریم هاست

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه کتاب 
باید به سهولت به دســت همه برسد، گفت: 
با توجه بــه امکانات کشــور و تدابیری که 
اندیشیده شده، ناشــران به زودی خبرهای 

خوشی در این خصوص خواهند شنید.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی بــا حضور 
در مصــلای امــام خمینــی)ره( تهــران 
از غرفه هــای مختلــف ســی و چهارمین 
نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران بازدید 
کرد.رئیس جمهــور بــا توجه بــه اهمیت 
مسائل حوزه کودک و نوجوان، بازدید خود 
را به صورت خاص از سالن ناشران کودک و 

نوجوان آغاز کرد.
در این بازدید دو ســاعت و نیمــه که وزیر 
فرهنگ  و ارشــاد اســلامی و مدیــران این 
وزارتخانه در حوزه کتاب و نشــر نیز حضور 
داشتند، ناشــران و فعالان حوزه نشر درباره 
دغدغه های حوزه کتاب بــا رئیس جمهور 

گفت وگو کردند.
»تأمین کاغذ با کیفیــت و ارزان قیمت« از 
مهم ترین دغدغه ها و مطالبات فعالان حوزه 
نشر بود که رئیس جمهور با تشریح اقدامات 
دولت در این زمینه، اعلام کــرد با توجه به 
امکانات کشــور و تدابیری که اندیشــیده 

شده، ناشران به زودی خبرهای خوشی در 
این خصوص خواهند شنید.

آیت الله رئیســی در گفت وگو با ناشــران و 
فعــالان حوزه کتاب بــا تاکید بــر »پرهیز 

از غلبه ترجمه بــر تألیف در حوزه نشــر« 
به کارهای انجام شــده توســط مؤلفین و 
ناشــرین حوزه کودک و نوجوان اشــاره و 
تصریح کرد: همانطور که نســبت به تغذیه 

و ســلامت جســمی کــودکان و نوجوانان 
حساس هســتیم، باید نســبت به سلامت 
فکری و اندیشــه آنها نیز با حساسیت ویژه 

برنامه ریزی کنیم.

دکتر رئیســی ادبیات کــودک و نوجوان را 
یکی از قالب های مهم بــرای انتقال مفاهیم 
عالی دانســت و افزود: کیفیت چاپ و نشر 
آثار هم به اندازه محتوا مهم است تا کتاب ها 
برای کــودکان و نوجوانان جاذبه داشــته 

باشد.
»تولیــد محتوای مناســب و بــه روز برای 
ارتقــای فکــری و فرهنگــی کــودکان و 
نوجوانــان«، »بهره گیــری از اندیشــه و 
خلاقیت نوجوانــان و جوانــان در تألیف و 
نگارش کتاب«، »همــکاری وزارتخانه های 
فرهنگ و ارشاد و آموزش و پرورش با بخش 
خصوصی در انتشــار کتاب هــای آموزنده 
برای کودک و نوجوان« و »توزیع مناســب 
و دسترســی آســان و ارزان مخاطبــان و 
علاقه منــدان به کتــاب در اقصــی نقاط 
کشور« از دیگر تأکیدات رییس جمهور در 

گفتگو با ناشران و فعالان حوزه کتاب بود.
سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران که با مشــارکت ۲ هزار و ۸۰۰ ناشر از 
بیستم اردیبهشــت در مصلی امام خمینی 
)ره( آغاز شــده است تا ســی ام اردیبهشت 
ادامه خواهد داشــت و پذیرای علاقه مندان 

به فرهنگ و کتاب خواهد بود.



 قیمت گندم چند؟
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تجارت ۵۱۰ میلیون دلاری ایران و هند در ۳ ماه
 مبادلات تجاری ایران و هند در ۳ ماهه نخســت سال جاری میلادی به 
۵۱۰ میلیون دلار رســید و واردات هند از ایران در این دوره ۱۲ درصد 

رشد کرد.
 وزارت بازرگانی و صنعت هند کل مبادلات تجاری این کشــور با ایران 

در سه ماهه نخست سال جاری میلادی را ۵۱۰ میلیون دلار اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و هند در این دوره با افت ۲۴ درصدی نســبت به 
مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. کل مبادلات تجاری دو کشور 
در سه ماهه نخســت ســال ۲۰۲۲ بالغ بر ۶۷۸ میلیون دلار اعلام شده 
بود.کاهش مبادلات تجاری ایران و هند در سه ماهه ۲۰۲۳ ناشی از افت 
صادرات این کشور به ایران بوده است. صادرات هند به ایران در ماه های 
ژانویه تا مارس امسال افت ۳۷ درصدی را تجربه کرده و به ۳۲۲ میلیون 
دلار رسیده است. هند در ســه ماهه نخست سال میلادی گذشته ۵۱۰ 
میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.اما واردات هند از ایران در سه 
ماهه نخست امســال رشد ۱۲ درصدی داشــته و به ۱۸۸ میلیون دلار 
رسیده است. هند در مدت مشابه ســال قبل ۱۶۸ میلیون دلار کالا به 
ایران صادر کرده بود.بر اســاس این گزارش برنج بیشــترین سهم را در 
صادرات هند به ایران در سه ماهه نخســت امسال داشته و ۶۳ درصد از 
کل صادرات هند به ایران در این دوره مربوط به برنج بوده است. میوه با 
۱۵ میلیون دلار و چای با ۱۰ میلیون دلار به ترتیب دومین و ســومین 

کالای صادراتی هند به ایران بوده اند.
فرآورده های نفتی نیز بزرگ ترین کالای وارداتی هند از ایران در ســه 
ماهه نخســت ۲۰۲۳ بوده و هند ۶۵ میلیون دلار فرآورده نفتی ایران را 
در این مدت وارد کرده است. میوه و مواد اولیه تولید رنگ هر کدام با ۴۶ 

میلیون دلار در جایگاه دوم قرار داشته اند.

وزیر راه و شهرسازی:
راه ابریشم احیا می شود

وزیر راه و شهرســازی که در نشســت بین المللی راه آهــن خاورمیانه 
ابوظبی شرکت کرده اســت، در صفحه توییتر خودنوشت: راه ابریشم 
احیــا می شــود.»مهرداد بذرپــاش« در صفحه توییتر خودنوشــت: 
در نشســت بین المللی راه آهــن خاورمیانه ابوظبــی، پیرامون صدور 
خدمات فنی و مهندســی و حضور شــرکت های ایرانی در پروژه های 
ریلی کشــورهای منطقه و سرمایه گذاری مؤسســات مالی - اعتباری 
کشورهای همسایه در پروژه های ریلی و بندری ایران توافق های خوبی 

صورت گرفت.
وزیر راه و شهرســازی و معاونان این وزارتخانه روز دوشــنبه به دعوت 
رســمی رییس کمیسیون مشــترک اقتصادی مشــترک با امارات در 
نشســت ریلی بین المللی خاورمیانه ۲۰۲۳ در ابوظبی شــرکت و در 

مراسم افتتاحبه این نشست سخنرانی و از نمایشگاه ریلی بازدید کرد.

نائب رییس اتحادیه پوشاک ایران:
۴۰ درصد پوشاک موجود در بازار قاچاق است

 نایب رییس اتحادیه تولید و صادرات محصولات نســاجی و پوشــاک 
ایران از تدوین ســند راهبردی صنعت نساجی و پوشــاک با همکاری 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت خبــر داد و گفت: ۴۰ تــا ۵۰ درصد 
پوشاک موجود در بازار را کالای قاچاق تشــکیل می دهد که به صورت 

استوک یا مسافرتی وارد می شود.

»مجیــد نامی« افــزود: اجنــاس قاچــاق به راحتی و بــا قیمت های 
غیرواقعی، اما با سود چند برابری برای فروشندگان وارد کشور می شود.

وی گفت: مطابق برآوردها، بزرگی بازار پوشــاک ایران ۹ میلیارد دلار 
اســت که ۵.۵ میلیارد دلار آن در داخل تولید می شــود و بقیه قاچاق 
اســت.این مقام صنفی تاکید کرد: فاصله ای که بیــن عرضه و تقاضای 
داخلی وجــود دارد، یا باید با افزایش تولید داخل و یــا با واردات قانونی 
برطرف شــود.وی خاطرنشــان کرد: این اتحادیه با همــکاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مشغول تدوین سند راهبردی صنعت نساجی 
و پوشــاک اســت تا ظرفیت های خالی یا معطل مانــده را احیا کرده و 

همچنین به افزایش ظرفیت های موجود بپردازد.
نامی، به ممنوعیت ورود پوشــاک در سال های گذشــته اشاره کرد و 
اظهار داشــت: این ممنوعیت نه در حمایت از تولیدات داخلی، بلکه به 
دلیل کمبود منابع ارزی بود که سبب شــد تا جلوی واردات بسیاری از 

کالاهای ساخته شده از جمله پوشاک گرفته شود.
وی تصریح کرد: بر این اساس، ابتدا باید سند راهبردی تدوین شود که 
قابلیت اجرا داشته باشد که خود نیازمند سیاست گذاری و برنامه ریزی 
اقتصادی اســت.نائب رییس اتحادیــه تولید و صــادرات محصولات 
نساجی و پوشــاک ایران تاکید کرد: پاســخگویی به ۳.۵ میلیارد دلار 
فاصله ای که بین عرضه و تقاضای پوشــاک وجود دارد، نیازمند حدود 
۵۰۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری اســت و در صورت برنامه ریزی، در 
مدت چهار سال قابل پوشش است.وی با یادآوری اینکه پوشاک کالایی 
قاچاق پذیر است، خاطرنشان کرد: ما به دنبال خودکفایی در این زمینه 
نیســتیم، زیرا با کالایی مواجهیم که برای ســلیقه های زیادی از افراد 
تولید می شــود؛ با این حال افزایش ظرفیت ها در راستای اشتغال زایی 

بیشتر و حتی صادرات را دنبال می کنیم.

معاون اتاق تعاون اعلام کرد
 ارتقای تعاونی های تولیدی با اجرای 

سند توسعه تعاون
معاون پشــتیبانی، برنامه ریزی و تحقیقات اتاق تعاون بــا بیان اینکه 
سیاست های دولت سیزدهم در راســتای حمایت از بخش تولید است، 
گفت: سند توسعه تعاون در فروردین ماه امسال به تصویب رسید و ۸۰ 
احکام اجرایی آن به دستگاه ها ابلاغ شــده تا سهم تعاونی های تولیدی 
در کشــور ارتقا پیدا کند.علی مطیع جهانی اظهار داشت: سیاست های 
دولت سیزدهم در حمایت از بخش تولید است و در همین راستا با کمک 
دولت اقدامات جدیدی از جمله تصویب سند توســعه تعاون در حوزه 
تعاونی های تولیدی صورت گرفته اســت تا سهم تعاون به ۲۵ درصد در 
اقتصاد کشور برســد.وی افزود: حمایت ها از تعاونی ها در جهت حرکت 
به سمت ارتقا و رشد است در همین راســتا اتاق تعاون به عنوان بخش 
غیردولتی با اجرای سیاســت ها و برنامه های مختلــف از اتحادیه ها و 

تعاونی های مختلف در کشور حمایت می کند.
معاون پشتیبانی، برنامه ریزی و تحقیقات اتاق تعاون ادامه داد: با اجرای سند 
توسعه تعاون با همکاری نهادهای مختلف، تولید رشد خوبی خواهد داشت.
وی با اشاره به نام گذاری سال از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی با عنوان 
»مهار تورم، رشد تولید« گفت: اتاق تعاون با توجه به اهداف و مسئولیت های 

اجرایی در تعهد شعار سال اقداماتی خوبی را شروع کرده است.

بازار

فاطمــه امیــر احمــدی  آیا دولــت با 
تجدیدنظر در رای شــورای قیمت گذاری 
محصولات اساسی کشاورزی در حوزه نرخ 

۱۵ هزار تومانی گندم موافقت می کند؟
 قیمت جدید خرید تضمینــی گندم چند 
هفته ای است که مساله ساز شده به طوری 
که گندم کاران برای رســیدگی به موضوع 
طی نامه هایی خدمــت رهبر معظم انقلاب 
و رئیس جمهوری خواســتار رســیدگی به 

موضوع شدند.

اما ماجرا چیست؟
بعد از جنــگ جهانی دوم، پــس از پیروزی 
متفقیــن در جنــگ، ۲۲ جــولای ۱۹۴۴ 
میلادی کنفرانســی در آمریکا بــا عنوان 
»برتون وود« با شــرکت ۴۴ کشــور جهان 
برگزار شد تا یک سیســتم پولی بین المللی 
در تجــارت خارجی تمام کشــورها لحاظ 
شــود. »جان مینــارد کینــز« اقتصاددان 
معروف انگلیســی که در کنفرانس حضور 
داشت، پیشــنهاد کرد؛ برای توسعه تجارت 
و جلوگیری از نوســان و بحران های مالی، 
کشــورها یک ارز واحد و یک بانک مرکزی 
واحد داشته باشــند. پس از تبادل نظرهای 
افراد شــرکت کننــده دربــاره موضوع و 
پیشــنهاد نماینده آمریکا کــه دلار آمریکا 
این وظیفه را بــه عهده بگیــرد، در نهایت 
تصمیم گرفته شد دلار در مبادلات تجاری 
خارجی کشــورها یــک ارز مرجع باشــد. 
ماجرای تعیین قیمــت جدید »گندم« هم 
از موضوع »دلار« آغاز شد. تعیین قیمت هر 
محصول کشــاورزی در ابتدای سال زراعی 
خودش تعیین می شود و سال زراعی گندم 
شهریور است. شهریور ۱۴۰۱ قیمت خرید 
تضمینی گندم ۱۳ هزار تومان تعیین شــد 
)پایه ۱۱.۵۰۰ به اضافه ۱,۵۰۰ تومان یارانه 
دولت در حوزه تأمین کود(. نرخ دلار در این 
زمان حدود ۲۸ هزار تومان بــود. این عدد 
در ابتــدای دی به حدود ۳۶ هــزار تومان و 
در بهمن به بیش از ۴۰ هزار تومان رســید. 
ابتدای اســفند هم مرز ۵۰ هزار تومان را رد 

کرد.
نوســان قیمتی بازار دلار تمــام بخش ها از 
تولید تا خدمات را تحت تأثیــر قرار داده به 
طوری که یکی از مقصرهای نا به ســامانی 
بازارهایــی چون مســکن، خــودرو، لوازم 
خانگی و… در سال های اخیر دلار است. از 
این رو بنیاد ملی گندم کاران کشور، بهمن 
۱۴۰۱ با موج تغییرات قیمتی، درخواست 
تجدید قیمت شــهریور را به شورای قیمت 
گذاری محصولات اساسی کشاورزی اعلام 

کرد.
علی قلی ایمانــی، مدیرعامــل بنیاد ملی 
گندم کاران کشــور درباره چرایی افزایش 
قیمت گندم پیش از ســال زراعی جدید به 

مهر گفت: متناســب با قیمــت دلار هزینه 
محصــولات مــورد نیــاز کشــاورزی اعم 
از تجهیــزات و ماشــین آلات تــا خدمات 
مربوط به بخش کشــاورزی، افزایش یافت. 
عدم ثبات اقتصادی کشــور ســبب شده تا 
برای یک هفته هم نتــوان قیمتی را تعیین 
کــرد و تعیین نرخ برای یک ســال اجحاف 
در حق کشــاورز و گندم کاران است. از این 
رو با افزایش قیمت محصــولات و خدمات 
مربوط به بخش کشاورزی انتقادها از سوی 

کشاورزان و گندم کاران آغاز شد.
ایمانی در ادامه ســخنان خود افزود: اما به 
بهانه های مختلف رســیدگی به موضوع با 
تأخیر همراه شــد که در نهایــت بنیاد ملی 
گنــدم کاران طــی نامه ای با رونوشــت به 
کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شــورای اســلامی، موضــوع را به 
اطلاع ریاســت جمهوری رســاند. در ادامه 
کمیسیون کشاورزی تشــکیل جلسه داد 
و اعضای بنیــاد ملی گنــدم کاران به آنالیز 
قیمت ها پرداختند. تحلیل شــرایط بازار و 
قیمت محصولات و خدمات، نرخ تمام شده 
تولید گندم را ۱۷ هزار تومــان در هر کیلو 
اعلام کرد اما این قیمت مورد پذیرش واقع 

نشد و مبلغ ۱۵ هزار تومان پیشنهاد شد.
وی ادامه داد: این مبلغ در شــورای قیمت 
گذاری محصولات اساســی کشــاورزی به 

رأی گذاشته شد اما رأی نیاورد.

یک آنالیز چند وجهی
شــاهپور علایی مقدم، معاون برنامه ریزی 
و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
چرایی تأخیر در رسیدگی به موضوع قیمت 
گندم هم به مهر گفت: عمده مشکل، تأمین 
منابــع اعتباری اســت که بایــد در بودجه 

۱۴۰۲ دیده شــود. در حــال حاضر چون 
درخواســت افزایش قیمت زودتــر از زمان 
موعد و سال زراعی اســت باید یک متمم به 
لایحه بودجــه ۱۴۰۲ افــزوده و به تصویب 

نمایندگان مجلس برسد.
بر اســاس گفت و گوهایی که مهر با فعالان 
حوزه کشــاورزی در بخش هــای مختلف 
داشت به نظر می رسد بین خود نمایندگان 
کشــاورزان بر ســر قیمت ایــن محصول 
اســتراتژیک نیز اختلاف آرا وجود دارد. به 
گفته برخی کارشناسان فعال در تشکل ها، 
نمایندگان دولت در شورای قیمت گذاری 
محصولات اساسی کشاورزی روی عدد ۱۵ 
هزار تومان پافشــاری دارند، بخشی دیگر از 
اعضای حاضر در شــورا عدد ۱۶ هزار تومان 
را پیشنهاد کرده اند. بنیاد ملی گندم کاران 
هم تاکید دارد اگر این عدد حداقل کمتر از 
۱۷ هزار تومان باشــد گندم کاران متضرر 

می شوند.
محمدجواد عســکری، رئیس کمیســیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی درباره تغییر 
قیمت جدید خریــد تضمینی گندم به مهر 
گفت: بر اســاس آنالیزی که از قیمت تمام 
شده کاشــت، داشت و برداشــت گندم در 
سراسر کشور انجام شد قیمت تمام شده به 
اضافه ســود متعارف حدود ۱۶ هزار و ۸۰۰ 
تومان به دســت آمد که به ۱۷ هزار تومان 

رند شد.

صاحبان رأی چه کسانی هستند؟
تعیین کننده قیمت محصولات کشاورزی 
از جمله گندم با شــورای قیمــت گذاری 
محصــولات اساســی کشــاورزی بــوده 
که متشــکل از ۹ عضــو اســت؛ ۴ عضو از 
نمایندگان تشــکل های مختلف کشاورزی 

)بنیاد ملــی گندم کاران، نظام مهندســی 
کشــاورزی، نظــام صنفی کشــاورزی و 
اتحادیه تعاونی های روســتایی و کشاورزی 
ایــران(، ۲ کشــاورز خبــره در محصولات 
مختلف کشاورزی و ۳ عضو دولتی )سازمان 
مدیریــت و برنامه ریــزی کشــور، وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت امور اقتصادی و 
دارایی( و همچنین ۲ نماینده از کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی به عنوان 

عضو ناظر که حق رأی ندارند.
این شــورا با تأخیر در اردیبهشت چندین 
جلسه داشــت. تغییر وزیر جهاد کشاورزی 
سبب شد تا نهایی شــدن مذاکرات به طول 
انجامد. در نهایت ۱۷ اردیبهشــت قیمت از 

سوی سرپرست وزارتخانه اعلام و ابلاغ شد.

میزان نیاز کشور
نیاز ســالانه کشــور به گندم حــدود ۱۲ 
میلیون تن بــوده که پیش بینی می شــود 
امســال بین ۸ تا ۹ میلیون تــن در داخل 
کشت و تأمین شود )۱۰.۵ میلیون تن برای 
خبازی هــا و ۱.۵ میلیون تن بــرای صنایع 
تبدیلی مانند ماکارونی، انواع کیک و…( و 

باقی باید وارد شود.
گنــدم کاران اعلام کرده اند اگر نســبت به 
قیمت جدیــد بازنگری نشــود محصولات 
خود را با قیمت بیشــتر از ۱۵ هزار تومان به 

دلالان یا دامداران به فروش می رسانند.
یکی از گنــدم کاران عنوان کــرده، تعیین 
قیمت زیر ۲۰ هزار تومان توجیه اقتصادی 
نداشته و دولت باید ســال آینده در واردات 
گنــدم رکــورد جدید بــه ثبت برســاند. 
کشــاورزی هم تاکیــد کرده رویــه فعلی 
مســؤولان، تولید را مســاوی بــا نابودی و 
فربه کردن دلال ها در امــر واردات می کند. 

کشاورزان معترض، تاکید دارند در راستای 
حمایت از کشــاورزان محصولات متناسب 
با تــورم و قیمت دلار باید خریداری شــود. 
آنها می پرســند »چطور دولت حاضر است 
به تاجر یارانه بپردازد تــا گندم وارد کند اما 
حاضر نیســت از کشــاورز خودش حمایت 

کند؟
در این راســتا رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلس با ســه دلیل عنوان کرد باید قیمت 
جدید خرید تضمینی گندم بازنگری شود؛ 
نخســت اگر قیمت هر کیلو گندم ۱۷ هزار 
تومان تعیین نشــود گندم به کشــورهای 
همســایه قاچاق خواهد شد. در حال حاضر 
گندم در عــراق هر تــن ۶۵۳ دلار خرید و 
فروش می شــود. دلیل دوم بــرای افزایش 
قیمت این است که محصولات خوراک دام 
نشوند. موضوع سوم هم چراگاه شدن مزارع 

سبز است.

دادخواهی از دولت به دولت
رئیس شــورای قیمت گذاری محصولات 
اساسی کشاورزی با تمام رایزنی های انجام 
شده در نهایت قیمت مدنظر دولت را اعلام 
و ابلاغ کــرد. ۱۷ اردیبهشــت ۱۴۰۲ پس 
از حــدود ۴ ماه چالش بر ســر قیمت گندم 
ســیدمحمد آقامیری، سرپرســت وزارت 
جهاد کشــاورزی و رئیس این شورا نرخ ۱۵ 
هزار تومــان برای هر کیلو گنــدم را به طور 
رســمی اعلام و ابلاغ کرد )قیمت پایه ۱۳ 
هزار تومان به اضافــه ۱.۵۰۰ تومان یارانه 
کاشــت و ۲ هزار تومان نیز جایزه تحویل(. 
در ادامه این خبر، گندم کاران واکنش نشان 
داده و عنوان کردند اعضای شورا نباید بر سر 
منافع گندم کاران معاملــه کنند. در ادامه 
این انتقادها برخی متولیان بخش خصوصی 
اعلام کردند رئیس شــورا عدد توافق شده 
را اعلام نکرده و باید امضا اعضای شــورا که 
در جلســه حاضر بوده و عدد مــورد نظر را 

پذیرفته اند منتشر کند.
کشــمکش ها بر ســر نــرخ جدیــد خرید 
تضمینی گندم ادامه دارد و بنیاد ملی گندم 
کاران طی نامه ای سر گشاده به رهبر معظم 
انقلاب خواستار رسیدگی به موضوع شدند. 
در ادامــه اتاق اصناف کشــاورزی ایران نیز 
طی نامه ای موضــوع را از طریق ریاســت 

جمهوری در حال پیگیری هستند.
در نهایــت عســکری، رئیس کمیســیون 
کشــاورزی مجلس درباره تاریخ برگزاری 
جلسه شــورا برای بازنگری در قیمت ابلاغ 
شــده خرید تضمینی گندم گفــت: قانونا 
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی به عنوان 
رئیس شورا ملزم اســت در هفته جاری این 
جلسه را با حضور تمام اعضا برگزار کند. آیا 
دولت با تجدیدنظر در رأی شــورا موافقت 

می کند؟

وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه گرانفروشــی 
بلیت هواپیما طبق قیمت های مصوب نیســت، گفت 
که سازمان هواپیمایی کشــوری به دنبال طراحی یک 

پلتفرم متمرکز برای عرضه بلیت  است.
 مهرداد بذرپاش در پاســخ به اینکه آیــا بلیت هواپیما 
کم و گران شده اســت، گفت: بلیت هواپیما کم نشده 
و قدری بیشتر هم شده اســت اما از مسئولان سازمان 
هواپیمایی خواســته ام کــه حتما بایــد فکری جدی 
درباره این موضوع اندیشــیده شــود؛ زیــرا بلیت در 
شــبکه های غیررســمی توزیع می شــود و عده ای از 
ســوداگران بلیت را گران تــر به مردم می فروشــند.  

کســانی که با آبروی صنعت بازی می کنند 
و بــه این صنعــت اجحاف می کننــد هم به 

دستگاه قضایی معرفی شوند.
وی خاطرنشــان کرد: عــدادی از ایرلاین ها 
از جمله ایرلاین های بزرگ ســقف بلیت را 
رعایت می کنند و در ســایت رســمی خود 
بلیت را عرضه می کننــد، ایرلاین های دیگر 

بلیت را بــه عوامل فــروش می دهند که آنهــا هم در 
شبکه های مختلف چندلایه بلیت را عرضه می کنند که 
گرانفروشی اتفاق افتاده است. از این رو من از مسئولان 
سازمان هواپیمایی خواستم یک پلتفرم متمرکز ایجاد 

شود که بلیت ها را عرضه کند که سازمان هم 
به دنبال طراحی این پلتفرم اســت که هرچه 

سریع تر این کار انجام شود.
وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به اینکه آیا 
برنامه ای برای گران شــدن بلیــت هواپیما 
وجود ندارد، گفت: همه بلیت ها گران نشده، 
چند فقره که در سایت ها مشاهده می کنیم 
گران فروخته می شود، قیمت های مصوب نیست. اگر 
خود شــرکت هواپیمایی به گران فروشــی اقدام کند، 
مستقیما به تعزیرات معرفی می شود که شده است؛ اگر 
عوامل فروش و لایه های بعدی بــه بهانه های مختلف 

گرانفروشــی کنند هم لغو مجوزشــان در دستور کار 
قرار می گیــرد و هم به مراجع رســمی قضایی معرفی 
می شوند. در ماه های گذشــته موضوع افزایش قیمت 
بلیت هواپیما که خواســته شــرکت های هواپیمایی 
است، به نتیجه نرسیده و همین موضوع شائبه کمبود 
بلیت و گران فروشی توســط ایرلاین ها را مطرح کرده 
که از ســوی مســئولان صنعت هوایی تکذیب شده 
اســت. با وجود این در آخرین اظهار نظرات، سازمان 
هواپیمایی کشــوری اعلام کرد ظرف چند روز آینده 
مصوبه ای برای  پاســخگویی به مطالبــات ایرلاین ها 

تصویب می شود.

هوایی

وش بلیت هواپیما طراحی پلتفرم متمرکز برای فر

مقصر قیمت های نجومی کیست؟

و در ایران  وضعیت نابسامان مونتاژ خودر

خریدار  مونتاژ خــودرو در ایران وضیعت 
نابســامانی دارد. طبق اعلام شورای رقابت 
از ۱۷ خودرو ۱۳ خودرو با هزینه بالا، مونتاژ 
می شــوند. با این حــال به نظر می رســد 
گرانفروشــی جایگزین کاهــش هزینه ی 
مونتاژ شــده اســت. ســال ۹۷ بود که به 
دنبال تشــدید تحریم ها، دولــت به منظور 
صرفه جویی در منابــع ارزی واردات برخی 
از محصــولات از جمله خــودرو را ممنوع 
اعلام کــرد؛ پــس از ممنوعیــت واردات و 
انحصاری شــدن بیش از پیش بازار خودرو، 
کم کم زمینه برای حضور بیشتر و پررنگ تر 
خودروهای مونتاژ شده توسط شرکت های 

خصوصی در بازار نیز فراهم شد.
این شــرکت ها، با واردات قطعات منفصله 
از کشــور چین، خودروها را در داخل ایران 

مونتــاژ کرده و روانــه بــازار می کنند؛ این 
شــیوه تولید خودرو در اغلب کشورها انجام 
می شود اما نکته ای که در مورد مونتاژکاران 
ایرانی وجود دارد این اســت که محصولات 
مونتاژ شــده با نرخ های نجومــی به فروش 
می رسند؛ به شکلی که اگر خودرو به صورت 
کامل وارد کشــور شــود شــاید فقط چند 
درصد از خودروهای مونتاژ شــده در داخل 

گران تر عرضه شود.
اصغــر خسروشــاهی عضو هیــأت مدیره 
انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو در این ارتباط می گوید: شرکت های 
مونتاژکار ایرانی ســودهای کلانی می برند 
به شکلی که باعث شــده شرکت های ایران 
خودرو و ســایپا نیز به دنبال و مونتاژ بروند 
زیرا هم ســود کلان و هم دردســر و هزینه 

کمتری دارد.
وضعیت در این حوزه تا جایی پیش رفته که 
حتی شرکت های غیرتخصصی همچون زر 
ماکارون و شیرین عســل نیز اعلام کرده اند 
که تمایل دارند وارد صنعت خودروســازی 
شــوند و خودروهایی با برند خــود مونتاژ 

کنند!نکتــه قابــل تأمل در مــورد قیمت 
خودروهای مونتاژی آنکــه اگرچه تاکنون 
بارها گران فروشــی مونتاژکاران در محافل 
مختلف مطرح شــده و حتــی در یک فقره 
شــاهد جریمه ۱۴ هزار میلیارد تومانی یک 
شرکت مونتاژکار از سوی سازمان تعزیرات 
حکومتی به دلیل گران فروشــی بودیم اما 
باید به ریشــه های این ســودجویی ها نیز 

اشاره کرد.
مورد نخســت آنکــه به دلیــل ممنوعیت 
واردات خــودرو و فشــار تحریم ها، فضای 
صنعت خودروسازی کشــور بیش از پیش 
انحصاری شــد و مبرهن اســت که فضای 
انحصاری بهترین زمینه برای گران فروشی 
و ســودجویی را فراهم می کنــد. بنابراین 
در اینجا باید به تصمیمات سیاســت گذار 
کلان از جمله وزارت صمــت انتقاد کرد که 
چرا با وجود آنکه به شرایط کشور واقف بوده 
سیاســت گذاری خاصی بــرای جلوگیری 
از ســودجویی ها بــه کار نبســت و صرفاً با 
قیمت گذاری دستوری ســعی کرد در این 
بخش نقــش آفرینی کند!موضــوع بعدی 

نوســانات نرخ ارز است؛ متأســفانه اقتصاد 
کشور هر چند وقت یک بار درگیر نوسانات 
شدید ارزی می شــود و با توجه به وابستگی 
مونتاژکاران به ارز، بهانه کافی برای نجومی 

شدن قیمت این محصولات وجود دارد.
قابل کتمان نیســت اما اینجــا باز هم نقش 
سیاست گذار کلان پررنگ می شود زیرا این 
وظیفه تصمیم گیران کلان اســت که باید 
با ورود به موقع، نســبت به سوءاستفاده ها 
از نوســانات ارزی اقدام کنند نه اینکه پس 
از فروش خــودرو با قیمتی بســیار بالاتر از 
قیمت تمام شده، شرکت متخلف را جریمه 
کنند. این اقدام بــه مثابه »نوش دارو پس از 
مرگ سهراب« اســت؛ چراکه گران فروشی 
در درب کارخانه، محرک اصلی در نوسانی 

شدن قیمت ها در بازار آزاد است.
مســاله بعدی ارزبری بــالای خودروهای 
مونتاژی اســت. این در حالیست که از ابتدا 
قرار بود وزارت صمت با برنامه ریزی دقیقی 
نسبت به افزایش عمق ساخت داخل اقدام 
کند تا از ایــن طریق زمینه بــرای کاهش 
ارزبری این بخش فراهم شــود اما تا به این 

لحظه اتفاق خاصی را در این حوزه شــاهد 
نبودیم. نکته اصلــی آنکه همین ارزبری بالا 
در نهایت هزینه نهایی مونتاژ را در ایران بالا 
برده است.به گزارش مهر، روز سه شنبه ۱۷ 
اردیبهشت ماه شورای رقابت که پیش از این 
قیمت خودروهای داخلی را ابلاغ کرده بود، 
قیمت خودروهای مونتــاژی را نیز تصویب 
و ابلاغ کرد که این ابلاغیــه مهر تأییدی بر 
گران فروشی مونتاژکاران زد چراکه به طور 
میانگین بین ۱۰۰ تــا ۸۰۰ میلیون تومان 

پایین تر از قیمت خودروها بود.
البته مونتاژکاران نســبت بــه قیمت های 
ابلاغی شــورای رقابت اعتــراض کردند و 
شــورای رقابت نیز اعلام کرد کــه اگرچه 
ایــن قیمت ها بر اســاس اطلاعــات خود 
خودروسازان و ســازمان حمایت تصویب 
شده اما دائمی نیســت و احتمالاً تا ۲ الی ۳ 
ماه آینده تغییر کند. دلیل این موضع گیری 
نیز آن بود که اعلام شــد قیمت های مصوب 
بر اســاس صورت های مالی نیمه نخســت 
سال ۱۴۰۱ و پیش از صعودی شدن قیمت 

ارز بوده است. 
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تعطیلی تنگه کافرین؛ اموال عمومی مالک 
خاص ندارند و مال دولت هم نیست

رضا نامجو  تنگه کافرین تعطیل شد.
 این خبر که به تعطیلی یکی از مناطق گردشــگری شهرستان بدره در 
استان ایلام اشــاره دارد را فرماندار این شهرســتان اعلام کرده و عدم 
توجه به حجاب اسلامی از ســوی برخی از گردشــگران را علت اقدام 

مذبور دانسته است.
بر اســاس خبر مذکور می تــوان اینطــور نتیجه گرفت کــه فرماندار 
شهرســتان بدره با عنایت به اختیاراتــی که دارد به خــود اجازه داده 
گردشــگران را از حضــور در یکــی از مهمترین جاذبه هــای طبیعی 
گردشگری در استان ایلام که از شــاخص ترین آثار طبیعی شهرستان 

بدره است محروم کند.
این اقدام از منظر حقوقی قابل بررســی اســت. آنچنان که با توجه به 
اصل ۴۵ قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران و با عنایت به قوانین 
و مقررات موجود از جمله قانون توزیع عادلانه آب مصوب سال ۱۳۶۱، 
بســتر رودخانه ها، انحار طبیعی، کانال های عمومــی و رودخانه ها در 
اختیار حکومت اسلامی قرار گرفته اســت. عبارت مذکور که در قانون 
اساسی و قوانین عادی مربوطه به چشــم می خورد به معنای آن است 
که موارد مذکور در گروه اموال عمومی قرار دارند و مشــترکات عمومی 
به حســاب می آیند. تنگه ها و گذرگاه های طبیعی را نیز باید در همین 

گروه طبقه بندی کنیم.
با نگاهی به قانونی مدنــی و مباحثی که حقوقدانــان در تعریف اموال 
عمومی آورده اند، در می یابیم اموال و مشترکات عمومی برای استفاده 
مســتقیم تمام مردم آماده اســت یا اختصاص به حفظ مصالح عمومی 
داده شــده و دولت تنها از جهت ولایتی که بر عموم دارد می تواند آن را 
اداره کند. پل هــا، موزه ها و معابر به عنوان امــوال عمومی مالک خاص 

ندارند و مال دولت هم نیست.
بنابراین اقدام فرماندار شهرســتان بدره از منظر حقوقی هیچ اعتباری 
ندارد زیرا نه او و نه هیچ مسئول دولتی دیگری حق ندارد به سبب آنکه 
گمان کرده حضور برخی افراد با ظاهری بــه خصوص در تنگه کافرین 
نمی تواند درست باشــد در این خصوص دســت به اقدامی این چنینی 
بزند. وقتی درباره این تنگه به عنوان یک پدیده طبیعی که از مشترکات 
عمومی به حساب می آید صحبت می کنیم، در واقع از حق مردم بر این 
تنگه که دسترسی و اســتفاده از امکان های طبیعی موجود است سخن 

می گوییم. 
حاکمیت قانون مانع از پذیرش رفتارهای ســلیقه ای نظیر مورد مربوط 
به تنگه کافرین است. با نگاهی دقیق تر به قانون اساسی و قوانین مرتبط 
با موضوع باید به شــدت از اقدام مقام مربوطه انتقــاد کرد. علاوه بر آن 

موضوع از زاویه دیگری هم قابل بررسی است.
 آن مقام محلی در صحبت هایی که در رسانه ها داشته پس از آنکه اعلام 
کرده این مکان گردشــگری برای عده محدودی اشــتغال زایی فصل 
داشته است مدعی شــده این مکان گردشگری در صورت متعهد شدن 
میراث فرهنگی به رعایت ضوابط و اســتقرار نفراتــی برای کنترل این 

مسأله بازگشایی خواهد شد.
در این زمینــه علاوه بر آنکه حق طــرح دعوا و مطالبه خســارت برای 
افرادی که در محل تنگه کافرین اشــتغال فصلی داشــته اند محفوظ 
اســت، موضوع ابطال تصمیم خــلاف قانون مذکــور در دیوان عدالت 
اداری و طرح دعوا از ناحیه شهروندان در مراجع عمومی نیز قابل بررسی 
خواهد بود. چرا که آمران تعطیلــی تنکه کافرین با این اقدام غیر قانونی 
که در هیچ متن حقوقی به آن اشــاره نشده اســت، مانع حق دسترسی 
مردم به این منطقه گردشــگری شــده اند و از این منظر باید پاسخگو 

باشند.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران:
لیست ۹۵ ساختمان ناایمن تهران به دستگاه 

قضا اعلام می شود
مدیر عامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از 
اعلام لیست ۹۵ ساختمان ناایمن به دستگاه قضائی تا هفته آینده خبر 

داد.

قدرت الله محمدی، مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران اظهار کرد: ســاختمان های ناایمنی که قدمت زیادی 
دارند یکی از معضلات اساسی شــهر تهران هستند، در ساختمان های 
جدید مشــکل خاصی نداریم. حدود ۱۲ سال است که ساختمان هایی 
که بالای شش طبقه هستند از آتش نشانی تاییدیه دریافت می کنند و 
خوشبختانه اتفاق خاصی در این زمینه نداشــتیم و مشکل ما عمدتاً با 

ساختمان های قدیمی است.
وی افزود: ساختمان هایی که پیش از قوانین ساخته شده اند و همه نوع 
کاربری از اداری، تجاری، مسکونی و صنعتی، دولتی و خصوصی در آن 
وجود دارد. ســاختمان های جدید به دلیل الزام بــر دریافت پایان کار، 
موظف به انجام اقدامات مربوط به سازمان آتش نشانی هستند بنابراین 

دستورالعمل ها را انجام می دهند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران تصریح کرد: از ابتدای سال قبل، 
دستگاه قضا همکاری بســیار خوبی را با سازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران آغاز کرد و ما سال گذشته در همین زمان ۱۲۹ ساختمان ناایمن 
داشتیم که ســال ها در همین عدد مانده بود، ســاختمان هایی بسیار 
پرخطر که جزو خط قرمزها بودند و همــواره نگرانی های متعددی در 

رابطه با این ساختمان ها داشتم مبادا اتفاقی رخ دهد.
وی افــزود: با ورود دســتگاه قضا و جلســاتی که به دفعــات با مالکان 
ساختمان های ناایمن داشتیم بعضی از مالکان پای کار آمدند و تشکیل 
پرونده دادند، دســتورالعمل را دریافت و شرکت مجری خود را انتخاب 
کردند و حتی عده ای از مالکان ســاختمان های ناایمــن، تا مرز تأیید 

ایمنی ساختمان نیز پیش رفتند.
وی خاطرنشــان کرد: متأسفانه مالکان حدود ۹۵ ســاختمان ناایمن، 
تاکنــون اقدام خاصــی را آغــاز نکرده اند که ســازمان آتش نشــانی 
اخطارهــای لازم را به آنها ارائه کــرده و طی روزهــای آینده مکاتبات 
سازمان آتش نشانی با دستگاه قضائی مبنی بر اعلام نام، نشانی و هویت 

ساختمان ها به دستگاه قضائی انجام می شود.
محمدی بیان کرد: دســتگاه قضائــی با مالکان این ۹۵ ســاختمان 
برخــورد قانونی خواهد کرد و ســازمان آتش نشــانی از زمان ابلاغ 
دســتورالعمل ایمنــی تا هنــگام رفع مــوارد ناایمن همــراه مالکان 
ســاختمان های ناایمن خواهد بود و در این راســتا نســبت به صدور 

فراخوان نیز اقدام کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: تــا پایان اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ لیســت ۹۵ 

ساختمان ناایمن به دستگاه قضائی اعلام خواهد شد.

دیدگاه

دیوار

خریــدار  رئیــس قــوه قضائیــه گفت: 
مسئولان قضائی ذیربط در مراجع مختلف 
از جمله دادســرا، دادگاه و دیــوان عالی در 
رســیدگی به پرونــده عناصــر متعرض به 
پلیس و نوامیس مردم، عــلاوه بر قاطعیت، 

سرعت عمل داشته باشند.
 بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
طی ســخنانی در نشســت شــورای عالی 
قوه قضائیــه، ضمن تســلیت و تعزیت ایام 
شــهادت امام جعفر صادق )ع( اظهار کرد: 
امام صادق )ع( در مقطعی به امامت رسیدند 
که بخش های مهمی از دنیای اسلام درگیر 
جنگ و التهابات سیاســی بود؛ با این همه، 
حضرت در امر تبیین معارف دینی و تربیت 
شــاگردان ممتاز برای نشــر معارف اسلام 
ناب، اهتمام ورزیدنــد و ثمره این امر، امروز 

مشهود است.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به در پیش بودن 
۲۷ اردیبهشــت، روز ارتباطــات و روابط 
عمومــی، گفت: گســتره ارتباطــات فقط 
شــامل رســانه و روابط عمومی نمی شود؛ 
همین دیدارها و نشســت های مســتمری 
که مســئولان قضائی در سراســر کشور در 
مساجد، مرکز ارتباطات مردمی قوه قضائیه 
و سایر نقاط و در جریان ســفرهای استانی 
بصــورت بــدون واســطه و چهره به چهره 
با مردم برگــزار می کننــد، در مقوله مهم 
ارتباطــات می گنجــد؛ ایــن دیدارهــا و 
نشست های مردمی اثرات و ثمرات مثبت و 
ســودمندی دارد لذا باید به تقویت و عمق 
بخشــیدن به آن ها مبادرت ورزید و آن ها را 

هدفمند کرد.
رئیس دســتگاه قضا با بیان اینکــه در قوه 
قضائیه کارهای ســنگینی انجام می شــود 
که تبییــن و معرفی هنرمندانــه این کارها 
برای مردم از ناحیه مرکز رسانه قوه قضائیه، 
امری مؤثر و نافع اســت، تصریح کرد: گاهی 
این مطلب مطرح می شــود کــه اقدامات 
و خدمات قــوه قضائیه آنطور که شایســته 
است از ناحیه »مرکز رسانه« تبیین و منتشر 
نمی شــود؛ من منکر این موضوع نیستم که 
ضعف هایی وجود دارد، امــا در اینجا باید به 
این دو نکتــه نیز توجه کرد که از یکســو ما 
برخی خویشــتنداری ها را در کار رسانه ای 
داریم؛ بدین معنا که می توانیم برخی مسائل 
را مطرح کنیم، اما ایــن کار را نمی کنیم؛ از 
ســویی دیگر باید به نابرابر و نامتوزان بودن 
این معرکه و جنگ رسانه ای عنایت داشت؛ 

ما در دستگاه قضائی از نقاط مختلف بویژه از 
ناحیه معاندین و افراد غافل مســتمراً مورد 
هجمه قرار می گیریم؛ همچنین ذات کار در 
قوه قضائیه به گونه  ای اســت که اگر سیبل 
شد، چندان غیرمنتظره نیست؛ با این همه 
و با توجه به مضایــق و کمبودهای موجود، 
عملکرد »مرکز رســانه«، مناسب و مطلوب 
است.حجت الاســلام والمسلمین محسنی 
اژه ای در ادمه نشســت امروز، با اشــاره به 
مشــکلات و مســائل اقتصادی و معیشتی 
مردم و کشور و فشارهای همه جانبه دشمن 
از این ناحیه و وجود برخــی ناکارآمدی ها 
در قضیه مزبور، به تمامی مسئولان قضائی 
دستور داد تا هر چه در توان دارند در جهت 
برداشتن فشار ســنگین معیشتی از دوش 

مردم، به دولت کمک کنند.
رئیس عدلیه مشــخصاً به موضوع مسکن و 
مشــکلاتی که اقشــاری از مردم در قضیه 
تأمین مسکن دارند، اشــاره کرد و با تصریح 
بر اینکه اگر چه قــوه قضائیه در بحث تأمین 
مسکن، مسئولیتی ندارد، اما ما در دستگاه 
قضائی در راستای رفاه حال مردم و کاستن 
از مشکلات شــان، باید در حد توان در این 
قضیه نیز کمــک کار دولــت و بخش های 

مربوطه باشیم.
رئیس دستگاه قضائی با اشــاره به موضوع 
رفع موانع تولید، به همه بخش های ذیربط 
قضائی دستور داد در عمل به تکالیف قانونی 
خود در اتصــال به ســامانه ها و درگاه های 

مربوط به مقوله رفع موانع تولیدی، اهتمام 
داشــته باشــند و چنانچه در این مســیر 
مشکلات زیرساختی و مادی وجود دارد در 
رفع آن ها تلاش کنند و اگر این مشــکلات 

قابل رفع نیست، موضوع را گزارش دهند.
رئیس قوه قضائیه بار دیگــر تاکید مؤکدی 
بر مقوله تأمیــن امنیت ســرمایه گذاری و 
حمایــت از بخش های تولیدی در کشــور 
داشت و در این راستا دســتوراتی را خطاب 
بــه دادســتان کل کشــور، معاونت های 
راهبردی، حقوقی و پیشگیری قوه قضائیه 

و سایر بخش های مربوطه صادر کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه جلسه امروز، به برخی ناهنجاری ها 
و ولنگاری ها در قضیه عفاف و حجاب اشاره 
کرد و بعضــی از آن ها را مصــداق تعدی به 
موضوع شــرعی و قانونی حجــاب و تبدیل 
شــدن به فســادی بالاتر از کشف حجاب 
دانســت و گفت: در تاریخ هفتم اردیبهشت 
ماه لایحه قوه قضائیــه در موضوع حجاب و 
عفاف برای ســیر مراحل قانونــی به دولت 
ارسال شــد، اما هنوز این لایحه از دولت به 
مجلس نرفته اســت؛ لذا از وزیر دادگستری 
می خواهیم تا پیگیری هــای لازم را در این 

خصوص انجام دهد.
رئیس قــوه قضائیــه در ادامه بــار دیگر به 
دادســتان کل کشــور و دادســتان های 
مراکز اســتان ها دســتور داد تا با استفاده و 
بهره گیری از ظرفیت هــای قانونی موجود 

نســبت به مقابلــه مجدانــه بــا جریانات 
ناهنجاری هــای  ترویــج  ســازمان یافته 
اجتماعــی که وابســته بــه بیگانــگان و 
ضدانقلاب هســتند، اهتمام داشته باشند و 
بصورت رسمی از دســتگاه های اطلاعاتی 
و امنیتــی بــرای شناســایی و معرفی این 

جریانات، مطالبه گری کنند.
وی تاکید کــرد: در مرحله صــدور حکم و 
مجازات عناصر این جریانات سازمان یافته 
نیز باید به مقوله بازدارندگی توجه داشــت؛ 
صرف تذکر و اعمال مجازات ســبک برای 

عوامل این قبیل جریانات، کارساز نیست.
رئیــس عدلیــه گفــت: پــس از مراحل 
دادســرا و دادگاه و محاکمــه و صدور حکم 
قانونــی و بازدارنده بــرای عناصر جریانات 
ناهنجاری هــای  ترویــج  ســازمان یافته 
اجتماعی، مرکز رســانه قوه قضائیه باید به 
شیوه هنرمندانه به تبیین و تشریح ماهیت 

این قبیل جریانات برای مردم بپردازد.
رئیس دستگاه قضا افزود: همچنین مراجع 
قضائی ذی صــلاح در مواجهه بــا افرادی 
که بصــورت غیرســازمان یافته بــه ترویج 
ناهنجاری هــا مبــادرت می ورزنــد نیز از 
حداکثــر ظرفیت های قانونی در راســتای 
بازدارندگی بهــره بگیرند و نســبت به آن 
دســته از افراد که در این قضیه، تکرار جرم 
دارند، اقدامات مقتضــی وفق قانون ترتیب 
داده شود.قاضی القضات خطاب به رؤسای 
کل دادگســتری های اســتان ها اعلام کرد 

چنانچه برای تجهیز نیروهــای قضائی در 
شعب اختصاصی رســیدگی به پرونده های 
هنجارشــکنان، نیاز به ابلاغ هــای قضائی 
بیشــتر دارند، مراتب را اعــلام کنند تا در 

اسرع وقت به آن ها ترتیب اثر دهیم.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای بیان داشــت: قاطبه مردم ما متدینّ 
و طرفدار عفت هســتند؛ حتی آن دسته از 
افراد که التزام کاملی به دیــن ندارند هم از 
عفت و امنیت بانــوان حمایت می کنند؛ لذا 
اگر ما در این قضیه، برخوردهای مناســب 
داشته باشیم و مســئله را به درستی تبیین 
و تشــریح کنیم، می توانیم دســت دشمنِ 

توطئه گر را قطع کنیم.

تاکید رئیس قوه قضائیه بر حمایت 
ویژه از فراجا

رئیــس قــوه قضائیــه در بخــش دیگر از 
اظهاراتش با تجلیل از نیروهــای فراجا که 
در راســتای تأمین امنیت شــهروندان در 
سراسر کشــور مشــغول خدمت هستند، 
گفت: مســئولان قضائی ذیربط در مراجع 
مختلف از جمله دادسرا، دادگاه، تجدیدنظر 
و دیوان عالی در رسیدگی به پرونده عناصر 
متعرض به پلیس و نوامیــس مردم، علاوه 
بر دقت و قاطعیت، ســرعت عمل نیز داشته 
باشــند و )همانطور که در قوانین و مقررات 
نیز پیش بینی شــده( ایــن پرونده ها را در 
یک فرآیند عادی مورد بررســی و رسیدگی 
قرار ندهند؛ امروز نیروهای فراجا در مبارزه 
و مقابلــه با اشــرار، مافیای مــواد مخدر و 
تروریست ها، جان عزیز خود را فدا می کنند؛ 
ما نیز در قوه قضائیه مصصم هســتیم که در 
رســیدگی به پرونده عناصر قتل و شهادت 
این نیروهای جان بــر کف نهایت قاطعیت و 
سرعت عمل را به خرج دهیم.قاضی القضات 
تصریح کرد: در صدور احکام مجازات برای 
عناصــر تهدیدکننده امنیت مــردم باید به 
آثاری که بواســطه این قبیــل اقدامات بر 

جامعه مترتب می شود، عنایت داشت.

نگران فضاسازی ها نباشید
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای در پایــان خطاب به همه مســئولان 
قضائی، گفت: با علم، حلــم، دانایی، تدبیر، 
قانون مداری، انصاف و لحاظ این اصل مهم 
که خداوند در همه حال ناظر اعمال ماست، 
امور و وظایف محوله را پیش ببرید و نگران 

فضاسازی ها نباشید.

مهشــید جعفری معظم  مدیــر عامل 
سازمان مهندســی و عمران شــهر تهران 
گفت: با اتصال دو بزرگــراه یادگار امام )ره( 
و شــهید بروجردی در بلوار بهــار می توان 
شــمال و جنوب تهران را از سمت غرب به 

هم متصل کرد.
مســعود حق لطفی مدیر عامل ســازمان 
مهندسی و عمران شــهر تهران در نشست 
خبری با بیــان اینکــه مقدار واقعــی نیاز 
آســفالت برای تهران یک و نیــم میلیون 
تن اســت گفت: هریــک از کارخانه های ما 
سال گذشــته ۷۵۰ هزار تن تولید آسفالت 

داشتند.
مدیر عامل ســازمان مهندســی و عمران 
شــهر تهــران ادامــه داد: آســفالت های 
کارخانه شــهرداری تهران با استاندارد بالا 
و اســتانداردهای زیست محیطی در غرب و 
شــرق تهران افتتاح خواهند شد و از ابتدای 
سال در مدار تولید قرار می گیرند و ظرفیت 

تولید یک میلیون تن آسفالت را دارند.
وی گفت: یک پروژه شــرق تهران به اســم 
شهید شوشــتری از جاده امام رضا آغاز و به 
پارک ســرخ حصار منتهی می شود و ظرف 
۳ الی ۴ سال ساخته خواهد شــد و فاز اول 
آن از تقاطع ثامن در تابستان ۱۴۰۳ افتتاح 

می شــود.حق لطفی گفت: در غرب تهران 
نیز ادامه بزرگراه یــادگار امام از پادگان جی 
آغاز می شــود و به بزرگراه شهید بروجردی 
می رســد که قطعــه اول بزرگراه شــهید 
بروجــردی در تیرماه آمــاده بهره برداری 
خواهد بود و قطعه دوم آن نیز اواخر امسال یا 

سال آینده به بهره برداری برسد.
مدیر عامل ســازمان مهندســی و عمران 
شهر تهران با اشاره به رفع معارض ها گفت: 
بزرگراه یادگار امام نیز تا پایان سال ۱۴۰۳ 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی درباره تقاطع ها گفــت: از ۴۵۰ تقاطع 
۹۸ مورد تکمیل نشده بودند که حدود ۷۵۰ 
کیلومتر مسیر بیشــتر به تهرانی ها تحمیل 
می کرد و قرار بر این شــد و امســال نیز ۱۷ 

تقاطع اصلاح خواهند شد.
حق لطفــی با اشــاره به کارخانه آســفالت 
شــهرداری تهران گفت: ســال گذشته از 
حداکثر ظرفیت کارخانه ها اســتفاده شده 
است و دو کارخانه شــماره ۲ و ۴ بالغ بر ۳۲ 
سال سن دارند و در ســال گذشته اورهال 

شدند و ۷۵۰ هزار تن اسفالت تولید کردند.
مدیر عامل سازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران ادامه داد: از ابتدای ســال ۲۱۵ هزار 
تن آسفالت در تهران تولید و ریخته شده اند 

و کارخانه شماره ۱ که خریداری شده است 
۹۵ درصد پیشــرفت داشته است و کارخانه 
شــماره ۶ نیز ۷۵ درصد پیشــرفت داشته 
است و تا ابتدای خرداد ماه کار آنها به اتمام 
می رســد و پس از طی شدن تست گرم وارد 

چرخه تولید می شوند.
وی ادامه داد: کارخانه های خریداری شده با 
بالاترین تست محیطی زیستی و بدون صدا 
هستند و اســتانداردهای جهانی را دریافت 
کردند مقدار آلایندگی کارخانه های جدید 

هیچ آلایندگی غیر استانداردی ندارند.
حق لطفی گفــت: کارخانه های آســفالتی 
که درحال تولید آســفالت هســتند هیچ 
مشکلی برای شهروندان ندارند و بدون صدا 
هستند و شــهروندان متوجه نمی شوند که 
این کارخانه ها درحال فعالیت هســتند یا 

خاموش هستند.
مدیر عامل سازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران با اشاره به اتصال بزرگراه یادگار امام 
و شهید بروجردی اظهار کرد: پروژه یادگار 
امام در ادامه به بزرگراه شــهید بروجردی 
متصل می شود و یک مسیر ۱۰ کیلومتری 
را ایجــاد می کنند که امکان دسترســی به 

شمال و مرکز جنوب را فراهم می کنند.
وی ادامه داد: پــس از عبور از بزرگراه یادگار 

امام به بزرگراه فتح می رســیم و با اتصال دو 
بزرگراه یادگار امام و شــهید بروجردی در 
بلوار بهار می توان شمال و جنوب را از سمت 
غرب به هم متصــل کرد و تا انتهای ســال 
۱۴۰۳ انشــالله این پروژه به بهــره برداری 
می رســد.حق لطفی گفــت: ایــن بزرگراه 
مانند اتوبان امام علی در خدمت شهروندان 
خواهد بود و همانطــور که بزرگراه امام علی 
از شرق شمال و جنوب را به یکدیگر متصل 
کرده است بزرگراه شــهید بروجردی نیز از 

غرب این کار را انجام خواهد داد.
مدیر عامل سازمان مهندسی و عمران شهر 
تهران درباره تخریب آسفالت گفت: تهران 
برای ۲ میلیون وســیله نقلیه ظرفیت دارد 
اما مجموعه وســیله نقلیه تهران ۹ میلیون 
اســت و این چند برابر افزایش ناوگان منجر 
به خرابی های چنــد برابری نیز می شــود 
همچنین اســتفاده از نمک بسیار برای آب 
شــدن برق و یخ زدگی نیز منجر به تخریب 

آسفالت می شود.

سرپرســت وزارت آمــوزش و پــرورش تاکیــد کرد: 
امتحانات نهایی از حساســیت بالایی برای دســتگاه 
تعلیم و تربیت برخوردار است، لذا اهمیت آنها کمتر از 

آزمون کنکور نیست.
 رضا مراد صحرایی در جلسه شــورای عالی آموزش و 
پرورش گفت: برای آموزش و پرورش باید در چارچوب 

قانون و مقررات موجود تصمیم گیری شود.
وی با تاکید بــر اینکه برای برگــزاری امتحانات نهایی 
آمادگی لازم داریم، افزود: با توجه به تاثیر ۴۰ درصدی 
امتحانات نهایــی درکنکور سراســری، این امتحانات 
حساسیت بالایی برای دســتگاه تعلیم و تربیت دارد. 
حوزه هــای امتحان نهایی زیادی در کشــور داریم که 

اهمیت آنها کمتر از آزمون کنکور نیست.  
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش اظهارکرد: برای 

حفظ امنیت ســئوالات امتحانــی، تدابیر 
مختلفی اندیشیده خواهد شد.

صحرایی با اشــاره به مصوبه شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگی در مــورد تأثیر ســوابق 
تحصیلی در کنکور ابراز کرد: بر اســاس این 
مصوبه فعالیت های آموزشــی و پرورشــی 
می تواند متناســب با آنچه در ســند تحول 

بنیادین و برنامه درســی ملی آمده، ارائــه کرد. معلم، 
مدرسه و کلاس جایگاه و شأن خود را بدست می آورند.

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: کنکور یک 
سد محکم در برابر توسعه و پیشرفت آموزش و پرورش 
بوده و یکی از موانع اجرای تحول در آموزش و پرورش 

است.
صحرایی اظهار کرد: بایــد از تجربیــات دوران کرونا 

درس بگیریــم و از آنهــا برای بهبــود روند 
آموزش و پرورش استفاده کنیم.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش ابراز کرد: 
اجرای آموزش ترکیبی نیازمند استلزاماتی 
است که همه آنها در دست آموزش و پرورش 
نیست باید همه دستگاه ها برای اجرای این 

امر مهم به کمک آموزش و پرورش بیایند.
وی تصریح کرد: خصوصی سازی در آموزش و پرورش 
خلاف نص صریح قانون اســت چون سرنوشــت نسل 

آینده کشور در دستان این نهاد تاثیرگذار کشور است.
در ادامه این جلسه محمود امانی دبیرکل شورای عالی 
آموزش و پرورش گفت: نظام مالی و اقتصادی آموزش 
و پرورش و مناسبات آن با سایر دستگاه ها باید مورد باز 

بینی و بازنگری قرار گیرد.

وی افزود: دســتگاه ها در نگاه به آموزش و پرورش باید 
منافع ملی را در نظر گرفته و کمک کنند تا مســائل و 

مشکلات آموزش و پرورش برطرف شود. 
به گزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت 
آمــوزش و پرورش، دبیرکل شــورای عالــی آموزش 
و پــرورش تاکید کرد: همه باید نســبت به مســائل و 
مشکلات آموزش و پرورش احساس مسئولیت نموده 

و برای حل آنها به کمک نظام تعلیم و تربیت بیایند.
در این جلسه اعضای شــورای عالی آموزش و پرورش 
مســائل مختلف آموزش و پرورش از جملــه کنکور، 
ضرورت تدوین آئیــن نامه تصحیــح اوراق امتحانی، 
لزوم بررسی برنامه های مربوط به آموزش و پرورش در 
برنامه هفتم توسعه در شورای عالی آموزش و پرورش 

و.... را مورد بحث و بررسی قرار دادند.

آموزش

برای حفظ امنیت سئوالات امتحانی، تدابیر مختلفی اندیشیده خواهد شد
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دعوت از ده نمکی برای ساخت فیلم نواب صفوی 
 تعدادی از اعضای جمعیت فداییان اســلام در دیدار با مسعود ده نمکی 
از وی برای ساخت فیلم سینمایی زندگی شــهید نواب صفوی دعوت 
کردند. مســعود ده نمکی کارگردان ســه گانه »اخراجی ها« که پیش 
از این کتاب زندگی »طیب حاج رضایی« را نوشــته بود و با اســتقبال 
علاقه مندان روبرو شد، در حال حاضر در حال نگارش کتاب سه جلدی 
»نواب« بر اساس روزشمار زندگی و مبارزات شهید سید مجتبی نواب 

صفوی است.
ده نمکی تصمیم دارد ساخت این فیلم ســینمایی را پس از طی مراحل 

پایانی نگارش کتاب و فیلمنامه آغاز کند.
تعدادی از اعضای جمعیت فداییان اســلام در دیــدار با ده نمکی از وی 
برای ساخت فیلم سینمایی زندگی شهید نواب صفوی دعوت کرده اند.

اخراجی ها ۱۳۸۵، اخراجی ها۲ ۱۳۸۷، اخراجی ها۳ ۱۳۸۹، رســوایی 
۱۳۹۱، معراجی ها ۱۳۹۲، رسوایی۲ ۱۳۹۴ و زندانی ها ۱۳۹۷ از جمله 

آثاری است که مسعود ده نمکی تا کنون آنها را کارگردانی کرده است.

 »رهایم کن« فاقد مجوز تولید و انتشار 
از ساتراست

ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی اعلام کرد: با توجه به انتشــار برخی ســوالات و ابهامات درباره 
پخش ســریال »رهایم کن« از ســکوی فیلیمو به اطلاع می رساند این 

سریال فاقد مجوز تولید و انتشار از ساتراست.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت 
و تصویر فراگیر در فضای مجازی، ســاترا نســبت به سوالات و ابهامات 
مطرح شده در رســانه های جمعی در خصوص ســریال »رهایم کن« 
پاســخ داد.بر اســاس این گزارش، با توجه به تفاهــم وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و سازمان صدا و سیما طبق اعلام وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تبلیغات محیطی این سریال که فاقد مجوز است به طور کامل 

از تمام کشور جمع آوری شده است.
همچنین از آنجا که ســازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی یک نهاد تنظیم گر است و ضابط قضایی نیست 

مکاتبه لازم با قوه قضاییه انجام شده است.
رســیدگی به تخلفات ســکوها از طریق دادســرای فرهنگ و رسانه یا 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای انجام می شــود که 

ساترا مأموریت خود را برای هماهنگی با قوه قضاییه انجام داده است.
همچنین با توجه به عضویت نماینده دادســتان کل کشور در شورای 
صدور مجوز انتشار ساترا و هماهنگی انجام شده از سوی ساترا با معاونت 
حقوق عامه و پیشــگیری از وقوع جرم دادســتانی کل کشــور انتظار 
می رود به  زودی روند انتشــار هر گونه ســریال و برنامه نمایش خانگی 

فاقد مجوز متوقف شود.

سریال »رهایم کن« به کارگردانی شهرام شاه حسینی و تهیه کنندگی 
مجید مولایــی از ۲۸ بهمن  ۱۴۰۱ هر جمعه از پلتفرم فیلیمو منتشــر 

می شود.
داستان این سریال که با قلم ســینا شفیعی و ســجاد ابوالحسنی و به 
سرپرســتی مجید مولایی، به نگارش درآمده، دربــاره دو برادر از یک 
خانواده سرشناس ساکن سیاهرود به نام های هاتف و حاتم است. حاتم 
پسر ارشد خانواده دلداده پرســتار فرزندش، مارال است. در حالی  که 
هنوز ابهامات زیادی در رابطه با سرنوشت زن ســابقش در میان اهالی 

سیاهرود وجود دارد، مارال می فهمد جان برادرش در خطر است.
حاتم در پی کمک به مارال و پیگیری ماجرا متوجه می شــود داستان 
برادر او، به برادر کوچک خودش هاتف که چند ســالی اســت به تهران 
مهاجرت کرده، گره خورده اســت. با بازگشــت هاتف به سیاهرود، دو 
برادر درگیر موقعیت پیچیده ای می شــوند که خروج از آن ممکن است 

آنان را تا مرزهای غریبی از عشق و نفرت بکشاند.
محسن تنابنده، هوتن شکیبا، هدی زین العابدین، مهدی حسینی نیا، 
بابک کریمی، مونا احمدی، مائده طهماســبی، شــهرام قائدی، رابعه 
مدنی، آزاده صمدی، حسن معجونی، یوســف تیموری و سام نوری از 

بازیگران »رهایم کن« هستند.

دبیر شورای فرهنگ عمومی:
سند ایرانی اسلامی تنوع فرهنگی، قابلیت 

تدوین دارد
دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور گفت: اولین گرامیداشت ملی تنوع 
فرهنگی ایران می تواند نماد و آغازی برای تدوین ســند ایرانی اسلامی 

تنوع فرهنگی در تطابق با کنواسیون جهانی باشد.
سیدمجید امامی اظهارکرد: یکی از مهمترین ویژگی هایی که فرهنگ 
جوامع غنــی و جوامع دارای ســوابق دیرینه و گســتردگی تاریخی و 

جغرافیایی را شکل می دهد تنوع و تفاوت های فرهنگی است.
وی افزود: منظــور از تنوع و تفاوت های فرهنگی این اســت که درعین 
هویت فرهنگی مشــترک بروزات، تجلیات و رنگ و لعاب های مختلفی 

دارند، که اختلاف زیبایی خاصی ایجاد می کند.
امامی گفت: تفاوت در عرصه های مختلف میــراث ناملموس از تغذیه، 
پوشــاک، گویش، زبان، ادبیات و نواها و اواها و موســیقی ها گرفته تا 
تفاوت هایی که به هر قیمت در طول تاریخ پیــش آمده و اینها نعمت و 

فرصت است.
دبیر شــورای فرهنگ عمومی تاکید کرد: از سال ۲۰۰۳ یونسکو و نظام 
فرهنگی جهانی متذکر این موضوع شــده و روز ۲۱ می را به عنوان روز 
جهانی تنــوع فرهنگ ها که روز تصویب نهایی کنوانســیون هســت، 

تعیین کرده است.
وی افزود: ما در ایران چــون هم صاحب تنوع فرهنگی هســتیم و هم 
سیاســت های فرهنگی جمهوری اســلامی و قانون اساســی ما تنوع 
فرهنگی را امضا می کند و دارای وحدت در عین کثرت هستیم، وحدت 
گرایی به معنــای همگون ســازی و نابودی تفاوت هــای فرهنگی در 
قانون اساسی ما نیست اما علیرغم این در نظام جهانی خیلی شهرت به 

پیگیری سیاست های تنوع فرهنگی نداریم.
امامی تصریح کرد: البته ما معتقدیم می توانیم سند ایرانی اسلامی تنوع 
فرهنگی را داشته باشــیم و اولین رویداد روز جهانی توع فرهنگی که به 
همت وزارتخانه های مختلف و نهادهای مردمی برگزار می شــود می 
تواند نماد و آغازی باشد از تدوین سند ایرانی اسلامی تنوع فرهنگی که 

در نسبت با کنواسیون تنوع فرهنگی قرار می گیرد.
وی گفت: بر همین اســاس روز چهارشــنبه ســمینار تخصصی تنوع 
فرهنگی و نظریه تنوع فرهنگی را در فرهگســتان هنر و روز یکشــنبه 
همزمان با ۲۱ می ۳۱ اردیبهشــت در فرهنگســرای نیاوران تهران با 
حضور نمایندگانــی از بیش از ۵۰ کشــور جهان همچنین اســاتید، 
نخبگان و مســولان فرهنگی کشــور از ۳۱ استان جشــن ملی تنوع 

فرهنگی برگزار می شود.

قاب

ســخنگوی نمایشــگاه کتاب تهران از فــروش ۱۱۹ 
میلیارد تومانی نمایشــگاه در بخش فروش مجازی و 

حضوری تا پایان روز پنجم خبر داد.
 علی رمضانی، قائم مقام و ســخنگوی سی و چهارمین 
نمایشگاه بین المللی کتاب  در پنجمین نشست خبری 
این دوره از که ۲۵ اردیبهشــت در مصلی برگزار شد  با 
اشاره به ظرفیت های گسترده نمایشــگاه گفت: تنها 
ظرفیت نمایشــگاه کتاب تهران عرضه کتاب نیســت 
بلکه به دلیــل حضور نمایندگانی از کشــورهای دیگر 
ظرفیت هــای بی بدیل فرهنگی بین مــردم ما و مردم 

سایر کشورها ایجاد می شود.
رمضانی سپس گفت: برخی کشــورها اقداماتی چون 
برگزاری جشــن های مختلف با هدر دادن محصولات 
کشــاورزی و هزینه های هنگفت تــلاش می کنند تا  
مردم ســاعتی با هم باشند اما نمایشــگاه کتاب تهران 
آوردگاهی برای حضور مردم در کنــار هم و گفت وگو 

زیر سایه فرهنگ با یکدیگر است.
او با اشــاره به فعال بودن نمایشگاه در روز سه شنبه ۲۶ 
اردیبهشــت ادامه داد: پیش بینی می کنیم فردا یکی 
از روزهای شلوغ نمایشــگاه رقم خواهد خورد و شاهد 
افزایش مراجعــه مخاطبان و علاقه منــدان کتاب به 

نمایشگاه باشــیم بنابراین دعوت می کنم از 
همه مردم که فردا و روزهــای آتی را مغتنم 

بشمارند.
ســخنگوی نمایشــگاه کتاب تهران با اشاره 
به رونمایی ســامانه تســهیلات ناشــران و 
کتابفروشــان گفت: این ســامانه اقدامی در 
جهت اجرایی کردن بند ج مــاده ۹۲ قانون 

برنامه ششم توسعه بود.
او با اشــاره به آمار فروش ســی و چهارمین نمایشگاه 
کتاب تــا پایان روز گذشــته گفت: تا ســاعت ۲۰ روز 
پنجــم، در بخــش حضــوری  و آمارهای ثبت شــده 
دســتگاه های کارت خوان رســمی ۵۷ میلیارد تومان 
فروش داشــتیم و اگر مبلغ کارت بــه کارت و فروش 
نقــدی را که حــدود ۱۷ میلیارد اســت بــه این رقم 
بیافزاییم، مجموعاً ۷۴ میلیارد تومان فروش حضوری 

برآورد می شود.
رمضانــی در ادامه افزود: در بخش نمایشــگاه مجازی 
هم ۴۵ میلیــارد تومان فروش برآورد شــده که از این 
میان ۳۲ میلیارد تومان ســهم ناشــران و ۱۳ میلیارد 
تومان هم سهم کتابفروشان بوده است و با جمع کردن 
مجموع فــروش مجازی و حضوری  ســرجمع فروش 

نمایشــگاه تا پایان روز پنجم ۱۱۹ میلیارد 
تومان می شود.

رمضانی تعداد نســخه های فروش رفته در 
نمایشــگاه کتاب تهران را ۳۹۵ هزار نسخه 

عنوان کرد.
بخش دوم این نشســت به پرســش و پاسخ 
خبرنگاران اختصاص داشــت کــه رمضانی 
در پاسخ به پرسشــی درباره چرایی برخورد نکردن با 
تخفیف های غیرمتعارف برخی ناشــران در نمایشگاه 
گفت: مســتندات قانونی ایــن اقدام بایــد در اختیار 
هیئت رسیدگی به تخلفات قرار گیرد تا براساس قانون 
با افراد متخلــف برخورد شــود و  طبیعتا تخفیف های 
غیرمتعارف قانونی نیست البته کار اصلی در این زمینه 

بازنگری قوانین داخلی نشر است.
او درباره میزان یارانه خرج شده تا روز ششم نمایشگاه 
نیز گفت: اطلاعات در این خصوص را فردا اعلام خواهم 

کرد.
ســخنگوی نمایشــگاه اما تعــداد بن کارت های ثبت 
نام شده دانشــجویی و طلاب را ۱۷۰ هزار مورد عنوان 
کرد و گفت: البته همه این ثبت نام ها استفاده نشده و تا 

رسیدن به عدد سال گذشته خیلی فاصله داریم.

او در پاسخ به پرسشی  درباره این که بسیاری از ناشران 
خارجی اعلام می کنند کتاب هایشان در گمرک مانده 
و ترخیص نمی شود مثل ناشران ســوری، پاکستانی، 
لبنانی و.. همچنین ناشــری از ترکیه از عدم ترخیص 
کتــاب یک نویســنده از این کشــور گله هایــی دارد 
گفت: وقتی ناشــری غرفه ۹ متری دریافت می کند آیا 
می تواند ۵۰ تن کتاب برای ۹ متر بیاورد؟! البته ناگفته 
نماند که برخی ناشران سوءاســتفاده می کنند چرا که 
گمرکی هر کیلو یک دلار محاســبه می شود از این رو 
سعی دارند از این فرصت برای تمام سال استفاده کنند 
و حجم زیادی بار به داخل کشور منتقل کنند، در واقع 

توشه یک سال را در ایام نمایشگاه می بندند.
او ادامه داد؛ گمرک باید ارزیابی دقیق داشته باشد، 
برخی از ناشــران هم ارســال پیش از نمایشــگاه را 
رعایت نکرده اند، اما در خصــوص این که کتاب های 
یک نویســنده ترک ترخیص نشده باید بدانیم برخی 
محتواها مطابــق قوانین ما نیســتند، مــا موظفیم 
اجــازه ندهیــم برخــی موضوعات خــاص از قبیل 
توهین به اقوام و ادیــان، موضوعات تحریک برانگیز، 
تفرقه افکــن و برخــی موضوعــات غیراخلاقی وارد 

نمایشگاه شود.

نمایشگاه

خریدار   صداپیشه عروسک »نوک طلا« 
گفت: خدابیامــرز علی انصاریــان در یک 
برنامه گفته بود که از عروســک مادربزرگه 
می ترسید؛ موضوعی که برخی دیگر هم به 
من گفته انــد اما زمانی که این اثــر را تولید 
می کردیم کســی ترس از ایــن کاراکتر را 

مطرح نکرد.
مریم ســعادت در توضیــح این کــه چرا 
عروســک زی زی گولو و مجموعــه تابه تا 
در زمان خــود با اقبــال کــودکان و حتی 
بزرگســالان مواجه شــد، بیان کرد: چون 
اولین عروســکی بود که به غلط حرف نمی 
زد و درست صحبت می کرد و حتی ایرادات 
بقیه را هم می گرفت؛ اخلاق و ادب داشت و 
با یک فانتزی در کار آمده بود که می شــد با 
او هرکاری کرد و با او قصه های متفاوت تر و 

بهتر داشت.
بازیگر سریال آرایشگاه زیبا )۱۳۶۹( ادامه 
داد: وقتی یک کاراکتر انقــدر جا برای کار 
داشــته باشــد قطعا اتفاق خوبــی برایش 
خواهــد افتــاد. مخصوصا که تــا آن زمان 
این شکل از عروســک که با ادبیات خاصی 
صحبت می کــرد اتفاقی نو بــود؛ فانتزی 
زی زی گولو دوست داشــتنی بود و با کسی 

هم بد نبود. ترسناک هم نبود و طناز بود.
وی در توضیح این موضوع که کار عروسکی 
نه یک اتفاق یا جبــر در زندگی که انتخابش 
بوده اســت، اظهار داشــت: کار عروسکی 
همواره انتخاب من بوده اســت و هنوز هم 
این کار را بــه همه کارهــای دیگر ترجیح 
می دهم. در حقیقت کار با عروســک عشق 
و علاقه و انتخاب و رشــته تحصیلی من در 
دانشگاه بوده اســت و امروز هم با وجود این 
که هنرپیشه ای معروف و اســم و رسم دار 
هستم همچنان اولویتم کار عروسکی است.

بازیگر فیلم ســینمایی زن ها فرشــته اند۲ 

)آرش معیریــان ۱۳۹۸( تصریــح کــرد: 
فانتزی کار عروســکی را و این ذهن سیالی 
که جست وجو می کند و چیزهایی به دست 
می آورد کــه در روی صحنه واقعی و جلوی 
دوربین با بازیگر حقیقــی صرفا امکان پذیر 

نیست را بسیار دوست می دارم.
سعادت در پاســخ به این پرسش که در بین 
آثار عروسکی کدام اثر را بیش از سایر کارها 
دوســت دارد، بیان کرد: خونه مادربزرگه را 
از بین کارنامه کارهای عروســکی ام بسیار 
دوست دارم.صداپیشــه نوک طلا در خونه 
مادربزرگــه )مرضیه برومنــد ۱۳۶۶( در 
توضیح این مطلب که عروســک مادربزرگه 
را ترسناک ندیده اســت، خاطرنشان کرد: 
به نظــرم یک پیرزن فابریک شــمالی بود و 
ترسناک هم نبود و بســیار هم مهربان بود 

ولی اگر می ترسانده است من به عنوان یکی 
از ســازندگان این مجموعه این موضوع را 
نشــنیدم البته این روزها با چنین اظهاراتی 

برخورد کرده ام اما در گذشته نه.
وی افزود: خدابیامرز علی انصاریان در یک 
برنامه گفت از مادربزرگه می ترسیده است 
اما در آن زمان که این اثر را تولید می کردیم 

کسی ترس از این کاراکتر را مطرح نکرد.
بازیگر ســریال تولــدی دیگــر )داریوش 
فرهنگ ۱۳۷۷( در پاســخ به این ســوال 
که خواســتگاه شــکل گیری یــک بازیگر 
کجاست، تصریح کرد: همه این موارد هست 
و این نیســت که بگویم صرفا کسانی که به 
دانشگاه می روند بازیگران خوبی می شوند؛ 
مطالعه، جستجوگری جوانان، روبروشدن 

با واقعیت و همه اینها هست.

وی ادامــه داد: مــن ســالیان طولانی در 
دانشگاه درس داده ام و از اول بسم الله همه 
می خواهند مانند فلان بازیگر معروف شوند 
اما مهم این اســت که چقدر در این مســیر 
اشــتیاق دارند؛ اگر مثلا یــک کارگردان به 
شما گفت که در یک ســکانس بازی کنید 
و یا حتی در یک صحنه از جلوی دوربینش 
رد شوید این نباید به شما بربخورد آن هم به 
خاطر این که علاقمندی یا خودت فکر می 
کنی که بسیار بااستعداد هستی؛ اصلا شاید 
بسیار با استعداد باشــی اما هنوز که کسی 
تو را نمی شناســد و باید به هرحال از جایی 

شروع کنی.
بازیگر فیلم ســینمایی شب طلایی )یوسف 
حاتمی کیا ۱۴۰۰( بیان کرد: بازیگری باید 
در وجود افراد باشــد و اگر نباشد حتی اگر 

بهترین بستر هم برای فرد فراهم شود )آشنا 
و پارتی داشته باشــد( و آدم باهوشی باشد و 
بتواند خوب حفظ کند نمی شود؛ وقتی فرد 
دیوانگی و جنون بازیگــری را در وجودش 
نداشته باشد اتفاقی نمی افتد؛ ممکن است 
این آدم در یک نقش خوب ظاهر شــود اما 
در نهایت و در کلیت مسیر نمی تواند موفق 
باشــد و رنگ ها و حالت هــای بازیگری را 
به خوبی اجرا کند.ســعادت در پاســخ به 
این پرســش که چرا همانند دهه ۶۰ و ۷۰ 
تولیدات عروســکی رونق ندارد، گفت: باید 
از مسئولان تلویزیون ســوال شود چون ما 
همان کسانی هســتیم که آن زمان کار می 
کردیم و امروز هم همچنــان داریم کار می 
کنیم و اگر بســترش باشــد باز هم کار می 
کنیم اما این که چرا بسترش نیست سوالی 

است که مسئولان باید به آن پاسخ دهند.
بازیگر مجموعه قصه هــای تابه تا )مرضیه 
برومنــد ۱۳۷۴-۱۳۷۳( در انتها بیان کرد: 
این روزها درگیر پروژه ای هستم که در تمام 
سال گذشته درگیر بازی آن بودم اما اجازه 

ندارم درباره آن صحبت کنم.
 مریــم ســعادت )۱۳۳۷( بــه بازیگری، 
عروســک گردانی، گویندگی عروســک و 
مجری گری تسلط دارد و شاید دهه شصتی 
ها او را به دلیل بــازی در مجموعه کودکی 
تا به تا بــه در کنــار زی ی گولــو به خاطر 
داشته باشند.ســعادت در سال ۶۴ در فیلم 
تلویزیونی تک خوان بــه کارگردانی حمید 
جبلی بایگری را شــروع کرد و ســپس در 
سریال آرایشگاه زیبا به کارگردانی مرضیه 
برومند ایفــای نقش کرد و این نخســتین 
ســریالی بود که بازی کرد. وی تا به حال در 
ســریال های معروفی مانند تا به تا، خوش 
رکاب، دردســرهای عظیم و بدون شــرح 

بازی کرده است.

وخته است؟ نمایشگاه کتاب چقدر فر

تور اکران های خصوصی »اقیانوس پشت پنجره« در راه جنوب
خریــدار  فیلــم ســینمایی »اقیانوس 
پشــت پنجره« به کارگردانــی بابک نبی 
زاده، با حضور بازیگــران و کارگردان برای 
هنرمندان، مســئولین اســتان هرمزگان، 
نوجوانــان، روانشناســان و نویســندگان 
حوزه کــودک و نوجوان در جزیره قشــم، 

بندرعباس، و شهر میناب اکران می شود.
بابک نبی زاده در ارتباط بــا اکران فیلمش 
اقیانوس پشــت پنجــره که قرار اســت در 
اســتان هرمزگان به نمایش دربیاید، بیان 
کرد: اکران فیلــم در کنار مــردم خونگرم 
هرمزگان، حتمــا جذاب و هیجــان انگیز 
اســت. اینکه آنها در این فیلم، نتیجه تلاش 
نوجوانان و هنرمنــدان توانمند هرمزگان 
را مــی بینند و بــه اســتعداد، زیبایی ها و 
پتانســیل های ارزشمند اســتان خود، از 
زوایــای مختلف پی می برنــد، بنظرم امید 

بخش و ارزشمند است.
امیدوارم این اکران ها بــرای نوجوانان با 
اســتعداد و برای هنرمنــدان هرمزگان 
که مدتهاســت منتظر نمایــش این فیلم 
هســتند و حتی برای مســئولین استان 
مفید باشــد و تاثیرات لازم خود را بگذارد 
و برای همه روشــن شــود که این منطقه 
همانطور که همواره بــه لحاظ اقتصادی و 
اســتراتژیک مورد توجه قرار می گیرد، از 
نظر مســایل فرهنگی و هنری نیز اهمیت 
بســیاری دارد و بر همین اســاس باید به 
هنرمنــدان هرمزگانی نیــز توجهی ویژه 

صورت بگیرد.
پس از گذشــت بیش از سه ســال از تولید 
فیلم چرا هنوز اکران نمی شود یا چه زمانی 

قرارست اکران عمومی داشته باشد، اظهار 
داشت: اکران در سینمای کودک و نوجوان، 
بعنوان یکی از ژانرهای خاص ســینمایی، 
قواعدی متفاوت از ســینمای بزرگسال و یا 
موضوعات اجتماعی دارد. سینمای کودک 
بیشــتر باید ســرمایه گذاری کند تا اینکه 
بخواهد در همان مراحل اول، به برداشــت 

سرمایه بیندیشد.
اساسا واژه » ســرمایه « در سینمای کودک 
تعریف و محتوایی متفاوت دارد. اینجا دیگر 
نگرانی از تعــداد فروش بلیط یا بازگشــت 
و ســودآوری ســرمایه فیلم، در درجه اول 
اهمیت قرار نــدارد، چرا که بــا رویکردها و 
مفاهیمی طرف هستیم که باید روی آینده 
نوجوانان بعنــوان مخاطب اصلی خود تاثیر 
بگذارند و چون هنوز تا رسیدن به آن قواعد 
ایده آل فاصله داریم، ترجیحم این است که 
این فیلــم همچنان بــا اکرانهای خصوصی 

کارش را ادامه دهد.
بــه دلایــل مختلــف، امــروز، اکرانهای 
خصوصی برای ما و فیلم سودمندتر خواهد 
بود و از طرفی هم با توجه به تخصصی بودن 
مخاطبان، در ایــن نوع اکرانهــا، ماجرای 
»تأثیر و تأثر« کاملتــر اتفاق می افتد. یعنی 
هم فیلم روی مخاطبــان اصلی یا منتقدان، 
تاثیــرش را می گذارد و هــم مخاطب روی 
فیلم و مــا به عنوان ســازندگانش تاثیر می 
گذارد. در واقع فیلم هم تاثیــر می گذارد و 
هم تاثیر می گیــرد و این یک روند ارگانیک 

و پیشرو در حوزه سینمای تخصصی است.
ایــن اتفــاق در اکرانهــای عمومــی، و در 
سالنهای سینمای شــهر که تنها به فروش 

بلیط و مســایل اقتصادی متمرکز هستند، 
معمولا کمتــر اتفاق می افتــد. بنابراین در 
ســینمای نوجوان که ژانــری کاملا علمی 
و آزمایشگاهی است، همیشــه با اکرانهای 
خصوصی موافق تر هســتم. ضمن اینکه از 
سال گذشته، از اســتانهای زیادی خواستار 
دیدن فیلم شــده اند و برای شهرهایی مثل 
شیراز، اصفهان، مشــهد، کرج و سنندج نیز 
در حال برنامه ریزی بــرای ادامه اکرانهای 

خصوصی فیلم هستیم.
 فیلــم ســینمایی اقیانوس پشــت پنجره 
به کارگردانــی بابک نبــی زاده، خردادماه 
امســال برای هنرمندان، مسئولین استان 
هرمــزگان، نوجوانــان و روانشناســان و 
نویســندگان حوزه کــودک و نوجوان در 
جزیره قشم، بندرعباس، و شــهر میناب و 
با حضور بازیگران و کارگــردان فیلم اکران 

می شود.
این فیلم در تابستان ســال ۹۸ در مناطقی 
از شــهر میناب، و جزیره قشم و روستاهای 
گامبرون، لافت، چاهکوه و دره ســتارگان 
با حضــور هنرمنــدان و بازیگران اســتان 
هرمــزگان فیلمبــرداری شــد و تاکنون 
جوایز بســیاری را به خــود اختصاص داده 
اســت. از جمله: جایزه بهترین فیلم کودک 
و نوجوان از جشــنواره کینولاب لهستان؛ 
جایزه بهتریــن فیلم نوجوان از جشــنواره 
سانفرانسیســکو؛ جایــزه بهتریــن فیلم 
نوجوان از جشــنواره زیروپلاس روســیه؛ 
جایزه هیات مربیان فیلمســازی جشنواره 
لهســتان؛ جایزه ویژه هیــات داوران صلح 
جهانی یونیســف؛ جایزه بهتریــن فیلم و 

بهترین بازیگــر نوجوان از جشــنواره بین 
المللی کودک و نوجوان اصفهان.

برنامه اکران های » اقیانوس پشت پنجره « 
به قرار زیر است:

 سه شنبه ۲ خرداد ماه ۱۴۰۲ در سینمای 
اداره ارشاد شهر میناب. ساعت ۱۸:۳۰

 چهارشــنبه ۳ خــرداد مــاه ۱۴۰۲ در 
سینمای کانون بندرعباس ساعت ۱۸:۳۰

 پنجشــنبه ۴ خــرداد مــاه ۱۴۰۲ در 
ســینمای کانون پرورشــی جزیره قشــم 

ساعت ۱۸:۳۰
تمامــی اکرانها همــراه با جلســات نقد، 
و پرســش و با مخاطبــان و کارشناســان 
سینمایی استان خواهد بود. عوامل سازنده 
اقیانوس پشــت پنجره: تهیه کننده: سید 
جلال چاوشیان. مجری طرح: دکتر محمد 
رضا کریمی صارمی. نویسنده و کارگردان: 

بابک نبی زاده. مدیرفیلمبــرداری: حمید 
مهرافروز. مدیــر تولید: مهــدی مددکار. 
تدویــن: کاوه ایمانــی. آهنگســاز: محمد 
فرشــته نژاد. فیلمبــردار زیــرآب: اصغر 
بشارتی. پشــتیبانی تولید هرمزگان: رضا 
مهرانی. یوسف رنجبر. طراح صحنه و لباس: 
مجید علی اسلام. مدیر صدابرداری: جعفر 
علیان. گریــم: داریوش صالحیان، هاشــم 
جوری. صداگذار: مهزیار یزدانی نیا. عکس: 
مصطفی مهــدوی. علی اکبر اســماعیلی. 
بازیگران: جعفر قاســمی. مهران مظفری. 
حدیثه کرمی. غلام رنجبــر. ایوب رحیمی. 
محمد آزادی. حســن ذاکری. محمد علی 
قویدل. محمد سلیمی. مهسا مهرانی. کیانا 
رنجبر. محمد آزادی. محمد صدرا ســتوده 
نژاد. عبدالصمد آهونبر. به ســفارش: کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان ایران.
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میدان

مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس گفــت: حرفی که 
سرمربی ســپاهان زد عجیب و غریب بود و حتما یکی 
به این طفلک و بنده خدا گفته اســت. رضا درویش در 
خصوص برگزاری آخرین دیدار پرســپولیس در لیگ 
برتر برابر نساجی مازندران گفت: با توجه به گنجایش 
کم ورزشــگاه وطنی، ۶ هزار بلیت می فروشند که ۱۰ 

درصد متعلق به پرسپولیس است یعنی ۶۰۰ بلیت.
وی افزود: آخرین شب لیگ اســت و قرار است جشن 
قهرمانی آنجا برگزار بشــود ولی متاسفانه هواداران ما 
این فضا را هم ندارند که تیمشــان را تشویق کنند. ما 

تقصیری نداریم و کاری از ما بر نمی آید.
مدیرعامل پرسپولیس تصریح کرد: خواهش 
می کنم با توجه به اینکــه گنجایش زیادی 
نیســت، هواداران تا جایی کــه بلیت دارند 
بیایند تا خدایی ناکرده مشکلی پیش نیاید. 
صدها هزار نفر دوست دارند از نزدیک شاهد 
قهرمانی باشند ولی گنجایش استادیوم را در 

نظر بگیرند. ما میهمان هســتیم و نقشی در برگزاری 
نداریم. خیلی از هواداران دنبال بلیت هســتند و علاقه 
دارند در جشن قهرمانی باشند. ای کاش در یک فضایی 

برگزار می شــد که این امــکان برایمان بود. 
فرصتی را می گذاریم که جشــنی را برگزار 

کنیم تا عده بیشتری حضور داشته باشند.
درویــش همچنین بــا انتقــاد از بعضی از 
باشــگاه ها بابت دخالت در نتایج و امور سایر 
تیم ها گفت: در سه هفته گذشته کدام تیم ها 
راجع به بازی هایی که به آنها ارتباطی نداشت 
اظهارنظر کردند و گفتند فــلان بازیکن برای فلان تیم 
بود و با یک خط کش محاســباتی گفتنــد فلان بازی 
این طور از آب در آمد؟وی در واکنش به اینکه در هفته 

گذشته پاسخ ژوزه مورایس ســرمربی سپاهان را داده 
بود، تاکید کرد: ما گفتیم این بنــده خدا که اظهارنظر 
کرده، بازیکنی که ۱۵ ســال پیش در تیم ما بوده است 
را نمی شــناخت. چیزی گفت که عجیب و غریب بود. 
هواداران پرسپولیس یادشــان رفته بود که مازیار زارع 
یک موقع در پرسپولیس بود. چطور او که چند ماه است 
به ایران آمده می دانست کدام بازیکن چند سال پیش 
بازی کرده و برای کدام بازی یادش رفته بود کفش قرمز 
بیاورد؟! این معقول اســت؟ حتماً یکی به این طفلک و 

بنده خدا گفته است. ایرادی ندارد.

پرسپولیس

ایمان گودرزی  اســتقلال در لیگ بیست 
و دوم نتوانســت از عنوان قهرمانی خاطره 

انگیز فصل قبلش دفاع کند.
 وقتی بــدون باخت در یک فصــل قهرمان 
لیگ می شوید بدون شــک هواداران از شما 
انتظار تکرار قهرمانــی را در لیگ بعدی نیز 
خواهند داشت، فقط در یک صورت می توان 
از این مسیر خارج شــوید آن هم این است 
که استقلال لیگ بیست و دوم باشید! تغییر 
سرمربی، ســتاره های کم فروغ، مشکلات 
عجیب و غریب مدیریتی و حواشــی حذف 
از آسیا همه و همه اتفاقاتی بود که آبی ها در 
طول یک فصل در باشگاه خود دیدند. نتیجه 
آن هم شد سه رده ســقوط به جای دفاع از 
عنوان قهرمانی! بهانه در مورد اشــتباهات 
داوری و قهرمان نشــدن تیم ها به این دلیل 
همیشــه وجود دارد اما در زیــر ما دو عامل 
دیگری که مانع رسیدن شاگردان ساپینتو 

به جام شدند را با هم بررسی خواهیم کرد؛

ناکام بازی های بزرگ
۲۸ امتیاز از دســت رفته اســتقلال تا بازی 
هفته بیســت و نهم، حاصل چهــار باخت 
و ۸ مســاوی اســت. ۱۲ امتیاز اســتقلال 
مقابل سپاهان)رفت و برگشــت(، تراکتور 
و پرسپولیس از دســت رفته است و آبی ها 
حتی یک تســاوی هم از ایــن تقابل ها به 
دست نیاوردند که اگر همین تک امتیازهای 
بازی های باخته امروز در حســاب استقلال 
بود، چه بسا آبی ها در تدارک برپایی جشن 
قهرمانــی بودند. گرچه اشــتباهات داوری 
ســهمی بزرگ در وضعیت کنونی استقلال 
در جدول رده بندی دارد امــا به لحاظ فنی 
نیز آبی ها در بازی هایی که منجر به شکست 
یا تساوی شد، نتوانستند استراتژی مناسبی 
را در پیش بگیرند. دو شکست در بازی های 
رفت و برگشت مقابل ســپاهان، باخت در 
تبریز مقابل تراکتــور و درنهایت باخت در 
دربی ۱۰۰، ۱۲ امتیاز مهم را از اســتقلال 
گرفت و بیشــترین لطمه را به استقلال وارد 
آورد. اما در این میان باید به ۱۶ امتیازی که 
مقابل نفت مسجد ســلیمان، پیکان، فولاد، 
آلومینیوم اراک، پرســپولیس)دربی۹۹(، 
مس رفســنجان، نســاجی و صنعت نفت 
آبادان از کف رفت، به منزله اتفاقاتی بزرگ 
نگریست. شــاید چهار شکســت در ظاهر 
بزرگ جلوه شود اما ۸ تساوی نیز ۱۶ امتیاز 
را از استقلال گرفته است؛ چیزی نزدیک به 

۵ باخت.
تیمی که می خواهــد جام قهرمانــی را به 
دست آورد باید برای تمام بازی ها استراتژی 
مناسب داشته باشــد اما استقلال در فصل 
جاری طوری قدم برداشــت که برای مثال 

مقابل تیم قعرنشــین نفت مسجد سلیمان 
۲ امتیاز از کــف داد و در بازی نیم فصل اول 
در اهــواز با تســاوی بــدون گل مقابل این 
تیم متوقف شــد. تســاوی خانگی مقابل 
آلومینیوم اراک نیز از دیگــر نتایج عجیب 
اســتقلال در فصل جاری اســت که سهم 
بالایی در ناکامی امروز دارد. چرا اســتقلال 
در خانه موفق نشــد از این تیم امتیاز کامل 
را بگیرد؟ آیا تنها اشــتباهات داوری را باید 
در خلق این نتیجه ســهیم دانســت؟ قطعاً 
این طور نیست. اســتقلال در مقابل تیمی 
که از لحاظ فنی در ســطح نازل تری نسبت 
به خــودش قــرار دارد، به ســادگی ابتکار 
عمــل را از دســت داد و ســتاره های آبی 
نتوانستند مقابل تیم مهدی رحمتی افسار 
بازی را در دســت خود بگیرند و به سادگی 
مقابل نماینــده اراک ۲ امتیاز از کف دادند. 
پیکان نیز از جملــه بازی هایی بود که نفس 
اســتقلال در آن بند آمد و در کنار آن فولاد، 
مس رفســنجان، نســاجی و صنعت نفت 
آبادان نیز هــر یک ۲ امتیاز را از اســتقلال 
گرفتند. تســاوی در دربی رفــت هم برای 
اســتقلال گران تمام شــد تــا در مجموع 
آبی ها ۲۸ امتیاز را از کــف بدهند و نتوانند 
همپای دو مدعی دیگــر قهرمانی جلو بروند 
و در فاصله ســه هفته مانده بــه پایان لیگ 
برتر از قهرمانی فاصلــه بگیرند. اگر ریکاردو 
ســاپینتو بنای ماندن در اســتقلال داشته 
باشد و مدیران آتی نیز روی تداوم همکاری 
با او به جمع بندی برســند، لازم است قاعده 
قهرمانی را برای فصل آینده بدرستی رعایت 
کند و اجــازه ندهد امتیازات به ســادگی از 
کف برود. آنچه یک تیــم را در فوتبال ایران 

به سمت جام قهرمانی می برد، موفقیت در 
بازی های بزرگ اســت. حــال حتی اگر در 
چنین بازی هایی اســتقلال با پیروزی هم 
از میدان خارج نشــود و تنها یک تســاوی 
به دســت آورد نیز برای دســتیابی به جام 
قهرمانی کفایت می کند، البته به شرط آنکه 
اســتقلال در بازی با تیم های میان جدولی 
موفق باشد که در فصل جاری تیم ساپینتو 
نه در بازی با تیم های بــزرگ کامیاب بود و 
نه اینکه توانست صددرصد امتیازات بازی با 
تیم های میانی را به چنگ آورد. درواقع برای 
رســیدن به قهرمانی لازم است که یک تیم 
هدفگذاری صحیحی تا پایان لیگ داشــته 
باشــد و از همان روزی که وارد چرخه لیگ 
می شــود تا هفته پایانــی روی همان مدار 
حرکت کند. حــال اینکه اگــر تیمی یکی، 
دو باخــت را در طول فصــل تجربه کند نیز 
از شــانس بالایی برای قهرمانــی برخوردار 
خواهد بود اما اســتقلال با چهار شکســت 

عملًا هیچ شانسی برای خود باقی نگذاشت.

خاموشی ستاره ها بعد از جام جهانی
یکی دیگر از عوامل ناکامی استقلال در فصل 
جاری بدون شک بر آورده نشدن انتظارات از 
ستاره های این تیم است. ناکام های آبی ها 
به دو دسته تقسیم می شوند، یک بازیکنانی 
که از ابتدای فصل نا امیــد کننده بودند، دو 
بازیکنانی که تا جــام جهانی عملکرد خوبی 
داشــتند و بعد از قطــر یا بــه خاطر دعوت 
نشدن و یا بی انگیزگی بعد از جام نتوانستند 
عملکرد خوبی از خود با استقلال به نمایش 
بگذارند. بازیکنانی مثل ســجاد شهباززاده 
در دســته اول قرار می گیرد او که به عنوان 

بمب نقل و انتقالاتی به اســتقلال برگشت 
عملکرد فاجعه باری در استقلال داشت و در 
۱۷ بازی و ۴۴۳ دقیقــه ای که برای این تیم 
به میدان رفت یک بار هم موفق نشد دروازه 
حریفــان را باز کند یا پــاس گل بدهد و بعد 
از اینکه ســاپینتو اعتمادش را به او از دست 
داد به یک نیمکت نشین ثابت در تیم تبدیل 
شــد. از طرف دیگر بازیکنانــی مثل مهدی 
قایدی، مهدی مهدی پــور، محمد محبی و 
صالح حردانی بودند که امید داشــتند برای 
جام جهانی به تیم ملی دعوت شوند و دعوت 
نشدن آنها تاثیر منفی روی عملکرد آنها بعد 
از جام داشــت، اما مشکل استقلال فقط این 
نبود، حتی بازیکنانی مثل ابوالفضل جلالی، 
سید حســین حســینی و کم و بیش روزبه 
چشمی نیز که در قطر حضور داشتند بعد از 
جام نیز اثری از بازیکن قبل از قطر نداشتند، 
بدون شک به جز مســائل فنی، افت شدید 
ســتاره ها یکی از عوامل مهم ناکامی آبی ها 

در تکرار قهرمانی بود.

نان شبی که استقلال نداشت
درســت اســت کــه بازیکنان زیــادی در 
اســتقلال بعد از جام جهانی افت کردند اما 
ســاپینتو برای تمام پســت هایش بازیکن 
جایگزین داشــت، به جز یک پست؛ شماره 
یــک! ضعــف در دروازه بیشــترین ضربه 
را به اســتقلال در راه تکــرار قهرمانی زد. 
در فوتبــال روز دنیــا یک نکتــه بین تمام 
لیگ هــا و رقابت ها ثابت اســت، تیمی که 
کمتــر گل بخــورد شــانس اول قهرمانی 
خواهد بــود. دروازه بان ها آخرین ســنگر 
امید هر تیم به شــمار می آیند و شما برای 

بســته نگه داشــتن دروازه خــود علاوه بر 
دفاع خــوب باید دروازه بــان کارآمدی نیز 
داشــته باشــید؛ به قول عبدالله ویســی و 
جمله مانــدگارش: »دروازه بــان خوب از 
نان شــب واجب تر اســت.« سیدحســین 
حســینی فصل گذشته نقشــی کلیدی در 
قهرمانی بدون باخت آبی هــا ایفا کرد. این 
دروازه بان با ۱۷ کلین شیت رکورددار لیگ 
بیســت  و یکم بود. در برخــی منابع، تعداد 
کلین شــیت حســینی ۱۸ درج شده است 
و برای ایــن دروازه بان در دیــدار هفته دوم 
مقابل ذوب آهن، کلین شیت ثبت کرده اند. 
لازم به توضیح است شــرط در نظر گرفتن 
کلین شــیت، حداقــل ۶۰ دقیقــه حضور 
در زمین است که حســینی در آن بازی در 
اوایل بازی به دلیل آســیب دیدگی تعویض 
شد و کلین شــیت در آن بازی به نام رشید 
مظاهری در نظر گرفته شــد. این فصل نیز 
هواداران آبی هــا انتظار تکــرار قهرمانی از 
تیم شان داشتند اما داســتان چیز دیگری 
بود. تــا جام جهانی حســینی درون دروازه 
استقلال عملکرد خوبی داشــت و حتی بر 
سر شــماره یک بودن او در جام جهانی دعوا 
بود که با توفیق اجباری مصدومیت علیرضا 
بیرانوند این امر برای گلر اســتقلالی ها نیز 
محقق شــد. حســینی بعد از ۶ گل خورده 
از انگلیس و بــرد مقابل ولز در بازی ســوم 
نیمکت نشین شــد و کار او در جام جهانی 
به اتمام رســید. پس از بازگشت تیم از قطر 
اما دیگر خبری از سیدحســین ســرحال 
درون دروازه اســتقلال نبود، بــا اینکه در 
بســیاری از بازی ها واکنش های حیاتی در 
تیم از خود به جای گذاشــت اما در مجموع 
تا هفته ۲۹ حســینی ۲۱ گل دریافت کرد 
که حدود دو برابر گل های خورده استقلال 
در فصل گذشته است. سید دچار افت شده 
و این افت غیر قابل انکار اســت، داستان از 
زمانی تلخ می شــود که هنگامی که آبی ها 
در کــورس قهرمانی حضور داشــتند و در 
بازی مقابل صنعت نفت در حال ســقوط و 
درســت وقتی که تیم یک بر صفر جلو است 
روی اشتباه سیدحســین تیم گل بخورد و 
هم دو امتیاز را از دست بدهد و هم قهرمانی 
را. استقلال این فصل حواشی بسیار زیادی 
داشــت که می توان آن را در عدم موفقیت 
این تیم تأثیرگذار دانســت اما بدون شــک 
افت سیدحســین یکی از مهم ترین عوامل 
این ناکامی و عدم تکــرار قهرمانی در لیگ 
اســت. حالا جام حذفی یک قمار تمام عیار 
برای شماره یک اســتقلالی ها خواهد بود و 
حسینی خوب می داند رسیدن به قهرمانی 
یعنی بازگشت به اوج و عدم قهرمانی یعنی 

سقوط آزاد.

مدیرعامل پرسپولیس: حرف »مورایس« عجیب بود

محسن خلیلی :

همه دوست داشتند پرسپولیس قهرمان شود نه سپاهان
مهدی مرتضویان  مهاجم پیشــین تیم 
فوتبال پرسپولیس ضمن اظهارنظر درباره 
شــرایط گلزنان فصل جاری این تیم گفت: 
تمرکز تیمی باعث افزایش شانس قهرمانی 

پرسپولیس در فصل جاری شده است.
 رقابت های هفته ســی ام و پایانی لیگ برتر 
فوتبال پنجشــنبه هفته جــاری پیگیری 
می شــود تا تکلیف تیم قهرمان و تیم هایی 
که سهمیه فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا 
را می گیرند مشخص شود. رقابت بین تیم ها 
در حالی به هفته پایانی کشــیده شده است 
که نفت مسجد سلیمان ســقوط قطعی به 
لیگ یک داشته اســت اما رقابت برای تیم 
دوم ســقوط کننده بین صنعت نفت آبادان 
و مس کرمــان ادامه دارد.محســن خلیلی 
مهاجم پیشــین تیم فوتبال پرســپولیس، 
ضمن اشاره به شرایط تیم ها در فصل جاری 
مسابقات فوتبال باشــگاهی درباره رقابت 
پرسپولیس و ســپاهان در بازی پایانی برای 
کسب جام قهرمانی و همچنین افت کیفی 
گلزنان لیــگ برتر صحبت کــرد که در پی 

می خوانید:

بازی پایانی جذاب است
خلیلی با اشــاره بــه رقابت دو تیــم بالای 

جدول برای کسب قهرمانی بیست و دومین 
دوره بازی های لیگ برتر گفــت: هر روز به 
دیدار چند ســال پیش که خودم با پیراهن 
پرســپولیس در بازی آخر لیگ برتر مقابل 
سپاهان بازی کردیم فکر می کنم )در زمان 
سرمربیگری افشــین قطبی(. در آن بازی 
سه امتیاز را می خواستیم و یک بازی کاملًا 

فینال گونه بود.
 اینقدر خوب بودیم که مــن فکر می کنم نه 
تنها پرسپولیســی ها که طرفداران خیلی 
از تیم های دیگر هم دوســت داشــتند ما 
قهرمان شــویم. انرژی و دعــای خیر آنها 
کمک کرد تا به جام برســیم. حالا هم فکر 
می کنم دو فینــال برای یک جــام برگزار 
می شود.پیشکســوت پرســپولیس افزود: 
همین شــرایط برای فوتبال باشگاهی نیز 
جذابیــت دارد. وقتی هیجان تــا ثانیه آخر 
ادامه پیدا کند نگاه همه را هم به خود جلب 
خواهد کرد تا مردم برای چنــد روز فارغ از 

مشغله ها با فکر فوتبال خوش باشند.

تمرکز مستطیلی پرسپولیس
او درباره دلایل ســبقت پرسپولیس پس از 
پیروزی در دربی پایتخت و افزایش شانس 
قهرمانی این تیم تاکید کرد: وقتی بازی های 

بزرگ را می برید منتظر لغزش های کوچک 
می مانید تا به خواسته تیمی برسید. تمرکز 
پرسپولیس در دور برگشت کاملًا در زمین 
مسابقه بود. این تیم در مســتطیل سبز به 
فکر پیروزی بود و دیگر به حاشــیه ها کاری 
نداشت. همین امر کمک کرد تا پرسپولیس 

به صدر جدول برسد.
خلیلی ادامــه داد: نه تنها پرســپولیس در 
مسیر قهرمانی قرار گرفت بلکه حاشیه های 
درون تیمی بقیه رقیبــان هم کمک کرد تا 
حالا این تیم بیشترین شانس را برای کسب 
جام داشته باشد. تمرکز ذهنی پرسپولیس 
با اتحاد آنها برای قهرمانی همراه شد. کسی 
بزرگ تر از اسم باشگاه نیست و هر کس کار 
خودش را با شرح وظایفی که در نظر گرفته 

شده است دنبال می کند.

مهاجمان یک هفته فرصت دارند
آقای گل پیشــین لیگ برتر فوتبال با انتقاد 
از آمار پایین گلزنی مهاجمــان تاکید کرد: 
قبول دارم مهاجمان به خوبی نتوانســتند 
بازدهی ایده آل و کاملی داشــته باشند اما 
نمی توان فشــار گلزنی را فقــط روی دوش 
آنها انداخت. بایــد مجموعه تیمی را در نظر 
گرفت. یک مهاجم بایــد در موقعیت های 

گلزنی قــرار بگیرد و تمام کننده باشــد که 
بتواند آمار گلزنی خوبی هم کســب کند. به 
هر حال یک هفته دیگــر فرصت وجود دارد 
تا شــاید اســتعدادهای فوتبالی در گلزنی 
خودنمایی کننــد. می توان پــس از پایان 
بازی های فصل جاری لیــگ برتر درباره آن 
صحبت تخصصی کرد.او درباره ناکارآمدی 
مهاجمان خارجی فصل جاری پرسپولیس 
گفت: فکر می کنم بهتر است این موضوع را 

به پایان لیگ موکول کنیم.

نقش یحیی در موفقیت پرسپولیس
خلیلی با اشــاره به تأثیر مستقیم افکار یحیی 
گل محمدی در بازگشت پرسپولیس به مسیر 
قهرمانی تصریح کرد: او بخش بسیار بزرگ از 
این جریان است. گل محمدی به خوبی تیمش 
را جمع و جور کرد و نگذاشت آنها نا امید شوند. 
یحیی خیلی خوب بــا بازیکنان ارتباط برقرار 
می کند. اتحاد بین آنها نیز فوق العاده اســت. 
هیچکس برای خودش بازی نمی کند و همه 

به فکر منافع تیم هستند.

پس از پیروزی جنجالی
تبعات اظهارنظر رئیس باشگاه پورتو؛ حمله 

پرتغالی ها به طارمی!
رئیس باشــگاه پورتو درباره تمارض بازیکنان در پرتغال صحبت هایی 
را بر زبان آورد که حمله هواداران پرتغالــی را به مهدی طارمی مهاجم 

ایرانی پورتو به دنبال داشت.
تیم فوتبال پورتو در هفته ســی و دوم لیگ پرتغــال در حالی برابر تیم 
کاسا پیا ۲ بر ۱ به پیروزی رسید که حواشــی زیادی در این بازی وجود 
داشت. درگیری اعضای نیمکت دو تیم در جریان مسابقه و به ویژه بعد 
از به ثمر رســاندن گل دوم پورتو در وقت های اضافه باعث بیشتر شدن 

این حاشیه ها شد.
این موضوع واکنش »پینتو داکوســتا« رئیس باشگاه پورتو را هم به 
دنبال داشت. وی در خصوص جنجال های این مسابقه و برنامه های 
ضد فوتبــال برابر پورتو گفت: تــا وقتی که در فوتبــال پرتغال فقط 
نزدیک به ۵۰ درصد یک مســابقه بازی می شــود، هرگز پیشــرفت 
نخواهد کرد. به نظر می رســد فقــط ۵۱ دقیقــه از ۹۰ دقیقه بازی 

می شود. 
تا زمانی که این چیزها مجاز است و صحنه هایی از بازیکنانی را می بینید 
که با کوچک ترین لمس یا حتی بدون لمس و برخورد، خودشان را روی 

زمین می اندازند، فوتبال پرتغال پیشرفت نخواهد کرد.
این اظهارات رئیس باشگاه پورتو بازتاب زیادی در شبکه های اجتماعی 
داشــت و ناخودآگاه حمله هواداران تیم های رقیب پورتو به بازیکنان 

پورتو از جمله مهدی طارمی را به دنبال داشت.
طارمی که ســومین فصل حضــورش در تیم پورتــو و چهارمین فصل 
حضورش در فوتبال پرتغال را تجربه می کند، از سال نخست انتقالش به 
این کشور همواره به »تمارض« و »شــیرجه زدن« برای گرفتن پنالتی 

در محوطه جریمه حریفان متهم شده است.
این اتفاق بارها و بارها فوتبال پرتغــال را تحت تاثیر قرار داده و انتقادات 
زیادی را از مهاجم ایران به دنبال داشــته است. حتی باوجود استفاده از 
تکنولوژی کمک داور ویدئویی )VAR( در فوتبال پرتغال، این چالش 
و حساسیت همواره برای داوران پرتغالی نسبت به طارمی وجود داشته 

است.
با انعکاس صحبت های اخیر رئیس باشــگاه پورتو، بسیاری از کاربران 
پرتغالی در توییتر اعلام کرده اند که آیا منظور پینتو داکوســتا طارمی 

است؟
البته »اوتاویو« و »پپه« هم دو بازیکن دیگر پورتو هستند که نامشان در 

کنار طارمی و در واکنش علیه ادعای داکوستا مطرح شده است.

برای حضور در لیگ ملت ها
اسامی ۳۰ بازیکن تیم ملی والیبال ایران 

مشخص شد
فدراســیون جهانی والیبال فهرســت کامل بازیکنان تیم های شرکت 

کننده در لیگ ملت های ۲۰۲۳ را اعلام کرد.
 به نقل از روابط عمومی فدراســیون والیبال، لیــگ ملت های والیبال 
سال ۲۰۲۳ در گروه مردان از ۱۶ خردادماه آغاز می شود و یکم مرداد با 

معرفی تیم های برتر به پایان خواهد رسید.
مرحله مقدماتی این مســابقات بــا حضور ۱۶ تیم کانــادا، آمریکا، 
آرژانتین، ایتالیا، کوبــا، آلمان، هلند، برزیل، ژاپن، فرانســه، چین، 
ایران، لهســتان، صربستان، بلغارستان و اســلوونی پیگیری خواهد 

شد.

فدراســیون جهانی والیبال فهرســت کامل بازیکنان تیم های شرکت 
کننده در این رقابت ها را که شامل ۴۶۲ بازیکن است، اعلام کرد.

تیم های آرژانتین و اسلوونی ۲۴ بازیکن، بلغارســتان، چین و کوبا ۲۸ 
بازیکن و ســایر تیم های شــرکت کننده در گروه مردان هر کدام با ۳۰ 

بازیکن در این رقابت ها شرکت خواهند کرد.
کشورهای شرکت کننده در لیگ ملت های ۲۰۲۳ در ابتدای هر هفته 
مسابقات، ۱۴ بازیکن از این فهرست را به عنوان تیم ملی والیبال مردان 

خود به کمیته فنی رقابت ها معرفی خواهند کرد.
فهرست اولیه ایران با حضور ۳۰ بازیکن به این ترتیب است:

سرمربی: بهروز عطایی
پاسور: ۱۳- علی رمضانی، ۱۸- محمدطاهر وادی، ۲۴- جواد کریمی و 

۲۵- فاضل پژومان
مدافع میانی: ۱- مهــدی جلوه ۳- امیررضا ســرلک، ۵- محمد فلاح، 
۶- سید محمد موســوی، ۱۵- علی اصغر مجرد، ۲۷- محمد ولی زاده، 

۶۶- محراب ملکی سرخی و ۹۹- مسعود غلامی
قطر پاسور: ۱۰- امین اســماعیل نژاد، ۱۶- علی حاجی پور، ۲۳- بردیا 

سعادت و ۲۸- امیرمحمد گلزاده
دریافت کننــده قدرتی : ۲- میلاد عبادی پور، ۷- اســماعیل مســافر، 
۱۲- امیرحسین اســفندیار، ۱۴- محمدجواد معنوی نژاد، ۱۷- میثم 
صالحی، ۱۹- پوریا حســین خانــزاده، ۲۰- شــهروز همایونفرمنش، 
۲۲- آرمین افشــین فر، ۳۰- مبین نصری، ۴۹- مرتضی شریفی و ۷۷- 

احسان دانش دوست
لیبــرو: ۸- محمدرضا حضرت پور، ۹- محمدرضا مــوذن و ۲۱- آرمان 

صالحی

از نگاه کنفدراسیون فوتبال آسیا

وهی جام ملت ها کار راحت ایران در مرحله گر
کنفدراســیون فوتبال آســیا پیش بینی کرد تیم ملی ایران به عنوان 

نخستین تیم گروه C جام ملت های آسیا صعود کند.
تیم ملــی فوتبال ایران در مســابقات جــام ملت های ۲۰۲۳ آســیا با 

تیم های امارات، هنگ کنگ و فلسطین همگروه است.
روزنامــه »البیان« امــارات به نقل از کنفدراســیون فوتبال آســیا 
)AFC( اعلام کرد که ایران و امارات دو شــانس اصلی صعود از این 

گروه هستند.
بر اســاس پیش بینی AFC، تیم ملی ایران که ســه بــار قهرمان جام 
ملت های آسیا شــده و در ســال ۲۰۱۹ هم تا مرحله نیمه نهایی پیش 
رفته بود، به عنوان نخستین تیم و صدرنشین راهی مرحله بعد می شود. 
همچنین تیم امارات بعد از ایــران و با قرار گرفتــن در رده دوم صعود 

خواهد کرد.
جام ملت های ۲۰۲۳ فوتبال آسیا ابتدا قرار بود به میزبانی کشور چین 
برگزار بشود که چینی ها چند ماه مانده تا شروع این رقابت ها از میزبانی 
انصراف دادند. در نهایت کشــور قطر برای برگزاری مسابقات داوطلب 
شــد و به همین دلیل جام ملت ها با تاخیر و اوایل ســال ۲۰۲۴ برگزار 
می شود.این مسابقات در ۶ گروه ۴ تیمی برگزار می شود که دو تیم اول 

هر گروه در کنار چهار تیم برتر رده سوم به مرحله حذفی می روند.



کرمانشاه -حسنا فخارزاده    سرپرست 
مخابرات منطقه کرمانشــاه گفت: همزمان با 
هفته مخابرات پروژه هایی با اعتبار ۳۳ میلیارد 

تومان در استان به بهره برداری می رسد.
حمیدرضا امیری در نشست خبری شرکت 
مخابرات کرمانشــاه با اشــاره بــه اینکه در 
راســتای اجرای فرامین مقام معظم رهبری 
برای تحقــق شــعار ســال پروژه هایی در 
مخابرات منطقه تعریف شــده است اظهار 
داشــت: در هفته مخابــرات پروژه  هایی با 
اعتبار۳۳ میلیارد تومان در هفت قالب فیبر 
نوری، توسعه سیســتم های انتقال، انتقال 
ســایت های همراه اول، نصــب  و راه اندازی 
ســایت های همراه اول، فیبر نوری خانگی و 

اینترنت پرسرعت به بهره برداری می رسد.
وی با بیــان اینکه تمرکز شــرکت مخابرات 
گسترش فیبرنوری در نقاط مختلف استان 
حتی در روستاها است عنوان کرد: همچنین 
24 سایت 5G و 44 سایت TD-LTE تا قبل 
از تابستان امسال در استان نصب و راه اندازی 
می شــود و در 120 مورد نیز شبکه ۳G ارتقا 
می یابد که تحول اساسی را در شبکه اینترنت 

استان ایجاد می کند.

امیــری با اشــاره به اینکــه امیــد داریم تا 
پایان امســال بخش عمــده ای از اســتان 
به شــبکه فیبر نوری متصل شــوند گفت: 
ایجاد زیرســاخت های فیبر نوری در برخی 
شهرســتان ها همچون کرمانشــاه در حال 
انجام اســت و در شهرســتان های جوانرود، 
پــاوه، ســرپل ذهاب، ســنقر و کلیایــی و 
اســام آباد غــرب نیز شــبکه فیبــر نوری 
متصل شــده و برای ســایر شهرستان ها نیز 
با شــهرداری ها رایزنی می شود که به تدریج 

متصل شوند.
سرپرســت مخابرات منطقه کرمانشاه با بیان 
اینکه همراه اول غالب امکانات و تجهیزات فیبر 
نوری را دارد اما برخی اپراتورها کمک می کنند 
افزود: تکنولوژی و تجهیزات لازم برای اتصال 
شــبکه فیبر نوری خریداری و در بســیاری از 
مناطق زیرساخت لازم ایجاد شده و استفاده از 

آن به توان مالی مشترکان بستگی دارد.
وی با اشــاره به اینکه حداقل هزینه ماهانه 
فیبر نوری 120 هزار تومان و ســالانه ســه 
میلیون و 600 هزار تومان است عنوان کرد: 
اجــرای داخلی فیبر نوری برای مشــترکان 
رایگان و مودم نیم بها و قســطی اســت اما 

هزینه های نگهداری خــط داخلی به عهده 
مشترک است.

امیری با بیــان اینکه زیرســاخت لازم برای 
فیبرنوری در مناطق متوســط به بالا ایجاد 
شده است بیان کرد: در نقاطی که زیرساخت 
لازم وجود داشته باشد با درخواست مشترک 
نصب تجهیزات به طور میانگین سه روز زمان

وی با اشــاره به اینکه 2000 مشــترک در 
استان به شــبکه فیبر نوری متصل شده اند 
گفت: زیرســاخت لازم برای اتصال 20 هزار 
مشترک در اســتان وجود دارد و پیش بینی 
می شود تا پایان ســال 4200 مشترک دیگر 
نیز متصل شوند و آمادگی ایجاد زیرساخت 

برای ۳0 هزار مشترک دیگر وجود دارد.
امیری از توسعه شبکه در مناطق گردشگری 
و ایجاد وای فــای در مکان هایی همچون غار 
قوری قلعه عنوان کــرد: در روزهای پیش رو 
نیز سایت 4G در روستای گردشگری هجیج 

راه اندازی می شود.
وی با بیان اینکه در شهر کرمانشاه کانال های 
زیرزمینی و حوضچه وجود دارد گفت: 400 
هزار مشــترک دائمی و دو میلیــون و 400 
هزار مشــترک اعتباری همراه اول در استان 

کرمانشاه وجود دارد.
سرپرست شرکت مخابرات منطقه کرمانشاه 
با اشاره به افزایش سرقت تجهیزات در استان 
افزود: این سرقت ها سال گذشته 12 میلیارد 
تومان خسارت به مخابرات وارد کرد و امسال 
نیز چنانچه همین روند ادامه داشــته باشد 

نسبت به سال گذشته افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه براســاس دستورالعمل ها 
حداکثر ســه بار برای یک مشترک بازسازی 
انجام می شــود و بیش از ســه بــار تأمین 
تجهیزات بر عهده مشترک است اما در استان 

کرمانشاه بیش از این انجام شده است گفت: 
هر خط تلفنی که یــک ماه کامــل ارتباط 

نداشته باشد آبونمان عودت داده می شود.
مخابرات کرمانشــاه 45 میلیــارد تومان از 

مشترکان طلب دارد
امیری با اشاره به اینکه قطعی و خرابی تلفن 
به طور حتم باید به شــماره 20117 گزارش 
داده شود افزود: چند 10 هزار تلفن قطع شده 
در اســتان وجود دارد و امکان رســیدگی و 
تأمین امنیت همه خطوط وجود ندارد و سایر 
دســتگاه ها نیز باید در این زمینه همکاری 

بوشــهر –رضا حیدری  مدیر شــعب بانک توسعه 
تعاون استان بوشــهر از تحقق 101 درصدی شاخص ها 
و برنامه های عملیاتی این بانک در حوزه ارزی در ســال 

1401 خبر داد.
سید علمدار شــایان مدیر شــعب بانک توســعه تعاون 
استان بوشــهر اظهار کرد : در پایان ســال گذشته دایره 
ارزی شعبه مرکزی بوشــهر دارای کمترین نسبت مانده 
تعهدات ارزی رفع تعهد نشــده به کل تعهــدات ارزی با 
نســبت 10 درصــد و همچنین بیشــترین تعــداد ثبت 
سفارش در بین کل شــعبات ارزی کشــور با 257 ثبت 
ســفارش و تعداد 519 پارت خرید ارز بــا مبلغ کارکرد 
عملیات بیش از 60 میلیــون یورو عملکرد بســیار قابل 
قبول و موفقی را داشته است که در همین راستا توانستیم 
برنامه ها و اهداف بانک توســعه تعاون را به صورت کامل 

و 100درصد محقق سازیم و همچنین گام مؤثری نیز در جهت حمایت از 
فعالان اقتصادی استان و رشد بخش تولید در کشور برداریم.

این مدیر ارشــد بانکی در اســتان از همکاران دایره ارزی شــعبه مرکزی 

بوشهر که در ســال گذشــته با تاش وعملکرد موفق توانســتند از محل 
درآمدهای ناشــی از مبادلات ارزی کارمزدهای مناسبی را به بانک تزریق 
نمایند تقدیر و تشــکر نموده و خاطرنشــان کرد: حمایت از افزایش سطح 
تولید و اشــتغال و کمک به مهار تورم در کشــور، نیازمنــد بهره گیری از 

خرد جمعی و استفاده بهینه از کلیه منابع 
بانکی است که تاش همه کارکنان استان 
بوشــهر در بخش های مختلف این بانک 
در این راستا می باشــد و تحقق برنامه ها 
و بهبود شــاخص های عملکردی بانک به 
تبع آن، نمایانگر این اســت که اراده ما در 
مجموعه بانک توســعه تعــاون بر ارتقای 
کارایــی محصــولات ، خدمــات مالی و 
اعتباری و در جهت کســب رضایتمندی 

همه مشتریان و ذینفعان است.
گفتنی اســت عملکرد ارزی بانک توسعه 
تعاون استان بوشــهر بین سایر استانهای 
دارای دوایر ارزی فعال در سال گذشته از 
نظر تحقق برنامه هــای عملیاتی اباغی و 
حجم عملیات ارزی حائز رتبه برتر کشور شــده و شعبه مرکزی بوشهر نیز 
در بین سایر شعب بانک پس از شعبه مســتقل مرکزی رتبه دوم کشور از 

نظر حجم مبلغ عملیات ارزی را داشته است.

اصفهان-مریم مومنی -مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع برق 
اصفهان گفت: ســال 1402 برای مشــترکین کم مصرف 20 برابر پاداش در 

هزینه ها به همراه دارد. 
مهندس مرســل صالحی با اشــاره به مدیریت مصرف در سال گذشته گفت: 
خوشبختانه با مدیریت مصرف که از سوی مشترکین در سال 1401 صورت 
گرفت شاهد قطعی برق نبودیم به طوریکه مشترکین کم مصرف همه بسته 
تشــویقی 5=1 را دریافت کردند.  وی ادامه داد: در سال پیش به ازای هر کیلو 
وات مصرف 100 تومان از مشترک دریافت می شد که اگر مشترک به عنوان 
کم مصرف محسوب می شــد به ازای هر یک کیلو وات ساعت کاهش 5 برابر 

قیمت تمام شده به وی هدیه تشویقی تعلق می گرفت. 
مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع برق اصفهان در ادامه تصریح کرد: 
در سال جاری ) 1402( نیز در نظر داریم که این بسته تشویقی به 1=20  ارتقا 
پیدا کند و مشــترکان کم مصرف به ازای هر کیلو وات مصرف 20 برابر هدیه 

تشویقی دریافت کنند. 
مهندس صالحی عنوان کرد: هدیه تعلق گرفته به مشترکان خوش مصرف به 

صورت بستانکاری بر روی قبض برق آنها لحاظ می شود. 
مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع برق اصفهــان در ادامه این بخش 
یادآور شد: با قرار دادن درجه سرمایش کولرهای گازی بر روی 24 و قراردادن 
کولرهای آبی بر روی دور کند و  همچنین استفاده نکردن وسایل پرمصرف در 
ساعات پیک، جابجایی مصرف یک روز هفته برای صنایع  به روز تعطیل، انتقال 
ساعت تولید صنایع از ساعت پیک به ســاعات دیگرو  استفاده از اینترنت اشیا 
برای مدیریت مصرف برق از جمله راهکارهایی است که می توان با انجام آن از  

پیک  تابستان به خوبی گذر کنیم. 
وی اظهار کرد: خوشــبخانه در ســال گذشــته به دلیــل مدیریت مصرف 
مشترکین در بخش خانگی هیچگونه قطعی برق  نداشتیم و دوران پیک را به 

خوبی پشت سر گذاشتیم .

یکی از معضات جدی ما در بخش مدیریت مصرف عدم هماهنگی و همکاری 
برخی از مشــترکین با ما اســت که به هر نحو در مصرف برق الگوی مصرف را 
رعایت نمی کنند به طوریکه عمده این افراد به پرداخت جریمه های مصرف 

بی تفاوت هستند و مبالغ بالا آنها را اذیت نمی کند.
وی ادامه داد: امسال در نظر داریم برای مشترکین پر مصرف کنتور هوشمند 
نصب کرده تا در صورت عدم همکاری با شرکت برق در نحوه مصرف برق آنها 

به صورت خودکار از راه دور قطع شود.

بوشهر

تحقق 101 درصدی برنامه عملیاتی حوزه ارزی بانک توسعه تعاون بوشهر

اخطار جدی شرکت توزیع برق اصفهان  به پر مصرف ها

اهواز –محمد مجدم  مدیرعامل شــرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب در تبیین عملکرد این شرکت 
در حوزه مســئولیت هــای اجتماعی بــر اختصاص 
12.5 هزار میلیارد تومان اعتبار جهت عمران استان 
خوزستان که در اختیار مســئولین قرار گرفته است، 

تاکید کرد.
 نشست تبیین عملکرد شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب در حوزه مســئولیت های اجتماعی با حضور 
معاون سیاســی اجتماعی اســتاندار خوزســتان، 
مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفت خیز جنوب، 
مشــاور و نماینده مدیرعامل در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی، امام جمعه شهرســتان هفتکل، فرماندار 
شهرســتان کارون، فرماندار شهرســتان رامشــیر، 
خانواده شــهدای معزز دفاع مقدس فرجوانی، برخی 
مســئولین اســتانی، ائمه جماعات و بزرگان قبایل 
منطقه، به میزبانی مناطق نفت خیز جنوب در ســالن 
کنفرانس تالار اجتماعات مجموعه فرهنگی امام رضا 

)ع( شهرک نفت برگزار شد.
پس از خوشــامد گویی و ارائه آمار و تبیین برنامه های 
در دســت اقدام توســط بهزاد صالح بیگی مشــاور و 
نماینده مدیرعامل در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
به عنوان میزبان این نشست، مدیرعامل شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب با ارائه گزارشــی از اقدامات 
اثرگذار حوزه مســئولیت های اجتماعی این شرکت، 
به گســتردگی فعالیت های مناطــق در حوزه های 
مختلف، از قبیــل اقدامات حمایتــی در زمان وقوع 
حوادث غیرمترقبه چون ســیل و زلزله تا مدد رسانی 

در راستای رفاه مناطق کمتر برخوردار استان و فعالیت 
های زیست محیطی اشاره کرد و گفت: در نظر داریم 
نســبت به هدفمند بودن و تمرکز هزینــه  این قبیل 
اقدام ها در تأسیسات زیرســاختی توسعه ای و مولد 

عام المنفعه منطقه اقدام نماییم.
علیرضا دانشی ضمن تاکید بر اختصاص 12/5 همت 
اعتبار جهت عمران استان خوزســتان که در اختیار 
مسئولین قرار گرفته اســت، گفت مناطق نفت خیز 
جنوب صرفا در مقام تامین کننده این اعتبارات بوده 
و وظیفه بهره برداری و توزیع آن به مســئولین استان 
تفویض گردیده اســت لذا اگر فرآیند توزیع و هزینه 
این اعتبارات به نحو مطلــوب و عادلانه صورت پذیرد 
شاهد رضایتمندی مجاوران و مردم شریف این خطه 

خواهیم بود.

اصفهان-مریم مومنی  معاون تجــاری و امور 
مشتریان مخابرات منطقه اصفهان گفت: تا پایان سال 
آینده، بالغ بر  150 هزار  سرویس مبتنی بر فیبر نوری 

به مشتریان واگذار خواهد شد.
احمد شــاه میرزائی معاون تجاری و امور مشــتریان 
مخابرات منطقه اصفهان به همراه محمد جواد برمکی 
رئیس اداره روابط عمومی این مجموعه با سید مجید 
زنجانی معاون فنی، مرتضی صالحی شــکیب معاون 
خبر و مهدی صالحی معاون برنامه ریزی و نظارت صدا 
وسیمای مرکز استان دیدار کرد.احمد شاه میرزائی در 
این دیدار با اشاره به اجرای طرح جدید “نجما” توسط 
مخابرات در استان گفت: شــرکت مخابرات ایران در 
راستای توسعه دسترسی عموم مردم به سرویس های 
باند پهن با سرعت و کیفیت بهینه، از سال 1401 طرح 
“نهضت جهادی توســعه فیبر نوری شرکت مخابرات 
ایران“ با نام نجما را در دستور کار خود قرار داده و استان 
اصفهان بعنوان پیشرو در ارائه این فناوری، با همت والای 
کارکنان خود در حال عملیاتی کردن این طرح در سطح 
استان می باشــد.وی افزود: مخابرات اصفهان از سال 
1۳95 نسبت به ایجاد شــبکه فیبر نوری اقدام نموده 
و تاکنون موفق به ایجاد بیش از 100 هزار ظرفیت قابل 
واگذاری فیبر نوری در اکثر شهرهای استان اصفهان 
شده و تا پایان ســال آینده، بالغ بر  150 هزار  سرویس 

مبتنی بر فیبر نوری به مشتریان واگذار خواهد شد.
شاه میرزائی نقش صدا و سیما در سرعت بخشیدن به 
اجرای این طرح را مهم قلمداد کرد و اظهار کرد: اجرای 
این طرح هم افزایی، همــکاری و حمایت همه جانبه 

کلیه دستگاه های حاکمیتی و خصوصی را می طلبد و 
صدا و سیما به عنوان رسانه ملی می تواند نقش بزرگی 
در تبیین این خدمت و آگاهی بخشــی به مردم عزیز 
در مورد مزایای این طرح داشــته باشد.گفتنی است، 
در این دیدار طرفین به تحلیل و بررســی راهکارهای 
افزایش همکاری های دو جانبه در راســتای تسریع 
اجرای این طرح پرداختند.گفتنی اســت شــرکت 
مخابرات ایران در راســتای توســعه دسترسی عموم 
مردم به ســرویس های باند پهن با سرعت و کیفیت 
بهینه، از سال 1401 طرح “نهضت جهادی توسعه فیبر 
نوری شرکت مخابرات ایران“ با نام نجما را در دستور کار 
خود قرار داده و استان اصفهان بعنوان پیشرو در ارائه این 
فناوری، با همت والای کارکنــان خود در حال عملیاتی 

کردن این طرح در سطح استان می باشد.

اهواز اصفهان
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خبر داد :

اختصاص 12.5 هزار میلیارد تومان اعتبار جهت عمران خوزستان
تا پایان سال آینده در اصفهان انجام می شود؛

ویس فیبر نوری به مشتریان  واگذاری بالغ بر  ۱۵۰ هزار  سر

در هفته دولت انجام می شود؛

وژه های مخابراتی کرمانشاه  با اعتبار ۳۳ میلیارد تومان  بهره برداری پر
ویداد  ر در  ایران  مرکزی  مناطق  نفت  شرکت 

فنی  حفاظت  و  فلزات  خوردگی  معکوس  گام 
کرمانشاه –حسنا فخارزاده شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران به 
عنوان بزرگترین شرکت تولیدکننده گاز مناطق خشکی کشور، در رویداد 
گام معکوس خوردگی فلزات و حفاظت فنی که بــا هدف افزایش تولید 
پایدار گاز در مرکز همایش های تخصصی شرکت ملی نفت ایران برگزار 

شد، حضور یافت.
به گــزارش پایگاه اطاع رســانی نفت مناطق مرکزی ایــران؛ مهندس 
محمدمهدی پوینده رئیس بازرسی و حفاظت فنی شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران با اعام این خبر افزود: در رویــداد پیش گفته که با حضور 
دکتر محسن خجسته مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و مهندس 
مهدی حیدری مدیرعامل نفت مناطق مرکزی ایران و حضور و مشارکت 
روسا و کارشناسان بازرسی و حفاظت فنی و خوردگی فلزات نفت مرکزی 
ایران، شــرکت نفت و گاز پارس و برخی مدیریت های شرکت ملی نفت 
ایران برگزار شد بر لزوم رفع چالش های موجود در حوزه خوردگی فلزات 

جهت همسوشدن در امر افزایش تولید پایدار گاز تاکید شد.
رئیس بازرســی فنی و خوردگی فلزات نفت مناطق مرکزی ایران هدف 
از این حضور را صیانت از تاسیسات و تجهیزات صنعت نفت در امر تولید 
پایدار و حداکثری و ارائه راهکارهای مقابله با معضل خوردگی در راستای 

مرتفع کردن مشکات موجود عنوان کرد.
پوینده با اشاره به نقش شرکتهای دانش بنیان در رفع چالش های پیش 
روی خوردگی تاسیسات و تجهیزات تصریح کرد: بازرسی فنی به عنوان 
متولی صیانت فنی و علمی از تاسیســات و تجهیــزات همگام با افزایش 
تولید پایــدار گاز با همیاری و بهــره گیری از دانش، علــم، توانمندی و 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و مراکز علمی-پژوهشــی، می تواند 

گام های موثر و ماندگاری را برای تولید ایمن و پایدار بردارد.
وی ماهیت ســیال میادیــن ترش و وجــود طول زیاد خطــوط انتقال 
زیرزمینی و تاسیســات جمــع آوری و جداســازی در مناطق مختلف 
جغرافیایی در حوزه عملیاتی نفت مناطق مرکــزی ایران را دلیلی مهم 
برای اهتمام هرچه بیشــتر بر مدیریت خوردگی و استفاده از روش های 
مناسب پایش و کنترل خوردگی از طریق نظارت بر طراحی، تامین کالا، 
اجرای طرح ها و بهره برداری در زمره مهمترین وظایف اداره بازرسی فنی 

برشمرد.
 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان:
امکان دریافت پاداش های میلیونی

 برای مشترکان برق در خوزستان فراهم است
اهواز –محمد مجدم برای تابســتان امسال نحوه ی محاسبه پاداش 
مدیریت مصرف برق به گونه ای است که مشترکان خوزستانی در صورت 
کاهش مصرف برق، بیشــترین میزان پاداش را نسبت به مشترکان سایر 

استان ها دریافت خواهند کرد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق خوزستان ،علی خدری مدیرعامل شــرکت با اعام این خبر گفت؛ 
تجربه موفق تابستان ســال گذشــته که با همکاری مردم و مشترکین 
برق در عبور موفقیت آمیز از پیک شــبکه روی داد و منجر به کاهش 4 و 
نیم درصدی مصرف برق مشــترکین خانگی نسبت به مدت مشابه سال 
پیش از آن گردید، این نوید را می دهد که با تداوم ترویج فرهنگ مصرف 
بهینه عاوه بر جلوگیری از اتاف سرمایه های ملی، منفعت حاصل از این 

حرکت ملی نیز مستقیما به خود مردم و مشترکان باز گردد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق خوزستان که در جلسه هماهنگی 
مدیران و روســای ادارات برق خوزســتان برای عبور از پیک بار شــبکه 
ســخن می گفت با اشــاره به اینکه برای همراهی مردم در تابستان سال 
گذشته حدود 107 میلیارد تومان در بخش خانگی و سایر مصارف پاداش 
اختصاص یافت، افزود، برای تابســتان پیش روی عاوه بر اینکه پاداش 
صرفه جویی بسیار گسترده تر از سال گذشــته در نظر گرفته شده، رقم 
این پاداش ها به شــکل پلکانی تا 20 برابر تعرفه خریــد برق یعنی مبلغ 
2000 تومان برای صرفه جویی هر کیلووات ســاعت مصرف پیش بینی 

شده است.
وی با تاکید بر اینکه طرح پاداش صرفه جویی برق در ســال گذشته تنها 
برای مشــترکان دارای مصرف زیر الگو اجرایی گردیــد، اما طرح پاداش 
فعلی شامل همه ی مشــترکان می شــود افزود، به عبارت دیگر میزان 
پاداش در نظر گرفته شده بسته به میزان مصرف متفاوت بوده و پاداش ها 
در قبض برق مشترکان درج گردیده و آنها برای دوره های بعدی بستانکار 

خواهند شد.
خدری تاکید نمود طــرح پاداش به گونه ای برنامه ریزی و تدوین شــده 
که بیشترین میزان پاداش به مناطق گرمسیری اختصاص یافته است و 
در صورتی که مشترکان برق در خوزســتان تنها یک کولر گازی مازاد را 
خاموش کنند می توانند تا یک میلیون تومان و با خاموش کردن دو کولر 

گازی مازاد، تا یک و نیم میلیون تومان پاداش دریافت کنند.
گفتنی است اقدام های صورت گرفته توســط شرکت توزیع نیروی برق 
خوزســتان برای مدیریت شــبکه و عبور موفق از پیک بار بدون اعمال 
خاموشی، این شرکت را جزو چهار شرکت برتر در کشور قرار داد و تقدیر 

وزیر نیرو را در پی داشت.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه:
اتباع افغانی در کرمانشاه مجاز

 به اسکان و کار نیستند
کرمانشاه -حسنا فخارزاده  مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان کرمانشاه از ممنوعیت اسکان و کار اتباع افغانی در کرمانشاه خبر 

داد و گفت: خارجی ها برای کار در استان باید پروانه کار اخذکنند. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه از ممنوعیت اسکان 
و کار اتباع افغانی در کرمانشــاه خبر داد و گفــت: خارجی ها برای کار در 

استان باید پروانه کار اخذ کنند.
مختار احمدی اظهار کرد :جریمه روزانه بکارگیری اتباع خارجی در سال 

1402، به ازای هر روز ۸ میلیون و ۸47 هزار و 140 ریال می باشد.
وی افزود: اتباع خارجی برای کار در اســتان باید پروانه کاربگیرند، به این 
ترتیب از طرف امور مهاجرین استانداری معرفی شده و با تحویل مدارک 
به آن ها پروانه داده می شود، تعدادی اتباع خارجی در سنقر ، اسام آباد، 
کرمانشاه و همچنین شهرک صنعتی کرمانشــاه پروانه کار دارند که این 

اتباع خارجی صاحب تخصص می باشند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه در ادامه گفت :اتباع 
افغانستانی اجازه اسکان وکار در استان کرمانشــاه را ندارند و در صورتی 
که دارای پروانه نباشند کار در کرمانشاه برای آن ها ممنوع می باشد، ۳۸ 

نفراتباع در سال 1402 از اداره کل مجوز گرفته یا در دست اقدام است.
این مقام مسئول خاطر نشان کرد: بیشتر این اتباع چینی و تعدادی هم هندی 
هستند،مشاغل اتباع خارجی حاضر در کرمانشــاه تکنیسین ،کارشناس 

فنی،نصاب، اپراتور دستگاه و تعمیر کار ماشین آلات می باشد.
احمدی تاکید کرد: اگر در کارگاه ها مشــاهده گردید که از اتباع بیگانه 
بدون پروانه استفاده می کنند به جهت برخورد با اینگونه افراد به اداره کار 
یا پلیس اطاع داده شود، تنها اتباعی مجاز به فعالیت هستند که به حرفه 

و کار آنها زیر نظر استانداری در استان کرمانشاه نیاز باشد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه    27  اردیبهشت      1402    شماره 1320

اصفهان

7



مدیر عامل شرکت ملی پست خبر داد
افزایش ۱۱ درصدی ترافیک مرسولات پستی

مدیر عامل شــرکت ملی پست گفت: امســال با توجه به شرایط فراهم 
شده برای فروشــگاه های اینترنتی و اســتفاده از پلت فرم های داخلی، 
حدود ۱۱ درصد نســبت به فروردین ســال گذشــته افزایش ترافیک 
مرسولات داشــتیم که این نشــان دهنده اطمینان مردم به سکوها و 

پلت فرم های داخلی است.
 طی سالهای گذشــته روش های گوناگونی برای حمایت از پلتفرم های 
داخلی مانند وام های پنــج میلیارد تومانی، پهنای باند مناســب، ارائه 
فضای هم مکانی به صورت رایگان و کاهــش تعرفه مصرف دیتا به یک 
سوم تعرفه اینترنت درنظر گرفته شد، همچنین برای کسب و کارهایی 
که اواخر شهریورماه سال گذشته به دلیل ایجاد محدودیت برای برخی 
پلت فرم های خارجی زیان دیده بودند، بســته حمایتی ویژه ای درنظر 

گرفته شد که شامل ۳۰ نوع حمایت دولتی بوده است.
حال با گذشت بیش از هشــت ماه از اتفاق رخ داده مسئولان معتقدند 
اکنون روند طبیعی کســب و کارهای اینترنتی در جریان اســت؛ وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با اســتناد بر آمار شرکت ملی پست اواخر 
سال گذشته به ایســنا اعلام کرد: آمار ترافیک شرکت ملی پست از نظر 
جابجایی تعداد مرســوله ها، نسبت به شــهریورماه افزایش پیدا کرده 
اســت. این آمار در ماه های مهر و آبان کمی افت داشــت اما اکنون هم 
درآمد شرکت ملی پست و هم تعداد مرســوله ای که جابه جا می کند، 

افزایش پیدا کرده است.
زارع پور درباره اینکه چرا آمار شــرکت ملی پســت در این زمینه مهم 
است گفته بود بیشتر کســب و کارهای اینترنتی، کالا محوراند و بخش 
قابل توجهی از محصولات آنها توسط پســت جابه جا می شود. بعضی 
از پلت فرم های بزرگ در تهران و کلان شــهرها خودشان شبکه توزیع 
دارند اما عموما و مخصوصا کسب و کارهایی که در پلت فرم های خارجی 
بودند و اکنــون در پلت فرم های داخلی فعالیت می کنند، بســته های 
خود را به شــرکت ملی پســت می دهند، بنابراین اینکه حجم تجارت 
الکترونیکی، درآمد و تعداد مرسوله های پست افزایش پیدا کرده، نشان 
می دهد که کسب و کارهای اینترنتی مسیر خود را پیدا کرده اند جدا از 
اینکه ممکن است به اشکال مختلف در پلت فرم های خارجی هم فعال 

باشند.
 در همین رابطه به تازگی محمود لیائی- مدیرعامل شرکت ملی پست، 
با تأیید این موضوع، اظهار کرد: خوشــبختانه در فروردین ماه امســال 
نسبت به فروردین سال گذشته توانســتیم رکورد بزنیم؛ به عبارتی ما 
در  سال های گذشــته معمولا ایام فروردین شاهد رکود ترافیک پستی 

بودیم.

وی افزود: اما امسال با توجه به شــرایط فراهم شده برای فروشگاه های 
اینترنتی که از پلت فرم های داخلی اســتفاده کننــد، حدود ۱۱ درصد 
نسبت به سال فروردین سال گذشــته افزایش ترافیک داشتیم که این 
نشان دهنده این است مردم به شبکه ها و ســکوهای داخلی اطمینان 

کرده اند و درحال رونق آن هستند.
لیائی در پایان خاطر نشان کرد: امیدواریم ســال آینده هم شاهد رشد 

چند برابری ترافیک مرسوله نسبت به سال قبل باشیم.

مردم به صرافی های دارای مجوز از بانک مرکزی 
مراجعه کنند

بانک مرکــزی خطاب به مردم اعــلام کرد: به منظــور جلوگیری از به 
مخاطره افتــادن اموال و دارایی هــای خود صرفا به انجــام مبادلات و 
معاملات مجاز در شــرکت های صرافی دارای مجــوز از بانک مرکزی 
مراجعه کنند. بانک مرکزی اعلام کرد: با استناد به قوانین جاری کشور 
از جمله قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشــور، قانون برنامه 
پنجساله ششم توسعه و قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هرگونه فعالیت 
در بازار ارز مستلزم اخذ مجوز از بانک مرکزی بوده و اشتغال به عملیات 
صرافی بدون اخذ مجــوز فعالیت از بانک مرکــزی و خرید و فروش ارز 

خارج از واحدهای مجاز ممنوع است.
لذا اســتفاده از عنوان »صرافی« منحصراً در شرکت های صرافی دارای 
مجوز از این بانــک امکان پذیر بوده و هیچ کســب و کار فعال اقتصادی 

دیگری مجاز به استفاده از این عنوان برای عملیات خود نیست.
شایان ذکر اســت برخی فعالان در حوزه رمزارزها بعضاً با سوءاستفاده 
از عنوان »صرافی« قصد تحصیل وجاهت و مشــروعیت داشته و از این 
طریق نسبت به جلب اعتماد عمومی اقدام می کنند که این اقدام به هیچ 
وجه مورد تایید بانک مرکزی نیســت و فعالیت هایی از این دســت که 
می تواند منجر به تحمیل ضرر و زیان بــه هموطنان گردد غیرقانونی و 

خلاف مقررات است.
لذا ضروری اســت هموطنان به منظور جلوگیری از به مخاطره افتادن 
اموال و دارایی های خــود صرفا به انجام مبــادلات و معاملات مجاز در 
شــرکت های صرافی دارای مجوز از بانک مرکزی که اســامی آن ها در 
پایگاه اطلاع رسانی این بانک به آدرس www.cbi.ir درج شده مراجعه 
و پس از مشاهده مجوز نصب شده در محل شرکت و کنترل اعتبار آن از 

پایگاه اطلاع رسانی مذکور اقدام به انجام امور خود کنند.

جمعیت تحت پوشش بیمه سلامت خراسان 
رضوی حدود ۱۱ درصد رشد یافت

 مدیر کل بیمه سلامت خراســان رضوی گفت: جمعیت تحت پوشش 
بیمه سلامت این اســتان طی چهار سال گذشــته ۱۰.۷۸ درصد رشد 

یافته است. 
 دکتر علیرضا رمزی در نشســت خبری با اصحاب رســانه افزود: سال 
۱۳۹۸ جمعیت تحت پوشش بیمه سلامت استان خراسان رضوی سه 
میلیون و ۳۹۵ هــزار و ۳۵۶ نفر بوده که این عدد در اســفند ۱۴۰۱ به 

چهار میلیون و ۸۴ هزار و ۲۹۷ نفر افزایش یافته است.
وی ادامــه داد: هم اینک ۳۸۷ هــزار و ۳۰۱ نفر در صنــدوق کارکنان 
دولت، یک میلیون و ۸۴۲ هزار و ۵۸۸ نفر در صندوق روستاییان، ۲۸۶ 
هزار و ۱۹۴ نفر در صندوق سایر اقشــار، ۳۲ هزار و ۶۰۴ نفر در صندوق 
ایرانیان و یک میلیون و ۵۳۵ هزار و ۶۱۰ نفر در صندوق بیمه ســلامت 

همگانی تحت پوشش بیمه ای قرار دارند.
مدیر کل بیمه سلامت خراســان رضوی با اشــاره به این که از ابتدای 
امسال عنوان صندوق بیمه ســلامت همگانی به صندوق بیمه ایرانیان 
تغییر نام پیدا کرده است و امتیازات صندوق ایرانیان نیز شامل آن شده 
اســت گفت: هم اکنون ۶۲ درصد از جمعیت اســتان خراسان رضوی 

تحت پوشش بیمه سلامت استان هستند.
رمزی افزود: میزان بیماران خاص و صعب العلاج تحت پوشــش بیمه 
سلامت استان نیز طی این بازه زمانی با افزایش ۶.۴۶ درصدی از ۶ هزار 

و ۶۷۹ بیمار به هفت هزار و ۱۱۱ بیمار افزایش یافته است.

وزیر نیرو:
حقابه ایران از هیرمند را تا وصول پیگیری 

خواهیم کرد

وزیر نیرو گفــت: دولت برای تامین منابــع آب هیرمند گام های جدی 
تعریف کرده و بر اســاس برنامه ریزی انجام شــده، حقابه ایران از رود 

هیرمند را تا وصول پیگیری خواهیم کرد.
 علی اکبر محرابیان ضمن اشــاره به دســتور رئیس جمهــور مبنی بر 
پیگیری حقابه هیرمند تا حصول نتیجه اظهار داشت: پیرو دستور ویژه 
رئیس جمهور به منظور تعیین و تکلیف مســئله آب شــرق کشور، روز 
گذشته جلسه ای با حضور دستگاه های ذی ربط در این موضوع تشکیل 

شد.
وزیر نیرو در تشــریح جلســه برگزار شــده گفت: در این جلسه ابعاد 
مختلف حل مســئله حقابه هیرمند مورد بررســی قرار گرفت و پس از 
گزارشاتی که دســتگاه های مختلف ارائه کردند، تصمیماتی به منظور 

احقاق حق ایران اتخاذ شد.
وی افزود: مطابق گزارش های ارائه شــده در این جلسه، دولت طالبان 
متعهد به عملیاتی کــردن معاهده هیرمند و پرداخــت حقابه ایران بر 

اساس این معاهده شده است.
محرابیان تاکید کــرد: دولت برای تامین منابــع آب هیرمند گام های 
جدی تعریف کرده و بر اســاس برنامه ریزی انجام شده ما حقابه ایران از 

رود هیرمند را وصول خواهیم کرد.
اخیرا رئیس جمهور در دستوری ویژه وزرای امور خارجه و نیرو را مامور 
به پیگیری حقابه هیرمند کرد. بلافاصله پس از این دستور، وزیر نیرو از 
جلسه ای با حضور کلیه دســتگاه های ذی ربط برای تعیین تکلیف این 

مسئله خبر داد.

معاون امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت:
وسیه وژه های بزرگ نفتی بین ایران و ر  پر

 تعریف شد
 معاون امــور بین الملــل و بازرگانی وزارت نفت گفــت: همکاری های 
ایران با روســیه در بخش نفت و گاز وارد موقعیت حساسی شده است و 
پروژه های بزرگی بین شرکت های دولتی ایران و روسیه تعریف کردیم.

احمد اسدزاده در نخستین نشست شرکت های ایرانی و روسی در بخش 
نفت و گاز که در محل پژوهشــگاه صنعت نفت برگزار شــد، با اشاره به 
اینکه همکاری های ایران با روســیه در بخش نفت و گاز وارد موقعیت 
حساسی شده اســت، افزود: پروژه های بزرگی بین شرکت های دولتی 

ایران و روسیه تعریف شده است.
وی ادامــه داد: کارهای بزرگ ظرافت هــای خاص خــود را دارد و در 

کوتاه مدت نتیجه نمی دهد.
اســدزاده تأکید کرد: بنابراین لازم بود تا شرکت های متوسط و کوچک 

با هم در ارتباط باشند.

وی گفت: امیدواریم این نشســت آغازی باشد و در آینده نزدیک شاهد 
اجرای جلسه هایی ازاین دست باشیم.

معاون امــور بین الملل و بازرگانــی وزارت نفت با بیــان اینکه تولید و 
تجهیزات پیشــرفته با وجود تحریم ها ادامه داشته اســت، افزود: تنها 
یک قلم تجهیزات سرراهی پا فشــار ۱۵ هزار پی اس آی در کشور تولید 
شــده اســت و در تولید کاتالیســت نیز به خودکفایی رسیدیم و حتی 

صادرات آن به روسیه انجام می شود.

پیشنهادهایی برای تقویت همکاری های نفتی 
وسیه ایران و ر

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت با تاکید بر اینکه امکان همکاری پایدار و 
موثر با شرکت های روس در پژوهشــگاه صنعت نفت وجود دارد، گفت: 
پیشنهادهای مؤثر در زمینه ایجاد زیرساخت های تقویت همکاری بین 
بخش های خصوصی ایران و روســیه در حوزه آمــوزش و فناوری ارائه 

شده است.
عظیم کلانتری اصل در مراسم نخســتین نشست شرکت های ایرانی و 
روسی در بخش نفت و گاز  با بیان اینکه این مؤسسه ها در دوران مختلف 
خود را با نیازهای کشــور از جمله کمک به توسعه و ساختارهای کشور 
تطبیق دادند،  گفت: در برهه کنونی رشــد دانش ایــران در دنیا زبانزد 
است و این ســاختار با توجه به نیازهای فناورانه کشور در زمان تحریم،  

برای عبور از تحریم ها تأسیس شد.
کلانتری با بیان اینکه گسترش این شرایط ســبب شده ایران آمادگی 
کامل را در زیســت بوم فناوری در کل صنعت به ویژه نفت و گاز داشته 
باشد، تاکید کرد: توسعه دانش فنی نیاز به تمرکز و شریکان پایدار دارد 
و به همین دلیل با تکیه بر توان داخلی سعی شده است نیازهای کنونی 

برطرف شود و برای آینده برنامه ریزی کنیم.
وی با بیــان اینکــه در این بــاره نمونه های موفقی وجــود دارد که 
طراحی دانش های فنی پتروشــیمی و پالایشــی از آن جمله است،  
اظهار کــرد: بیــش از ۷۰ درصد از تجهیــزات و مواد شــیمیایی با 
کیفیت از جمله کاتالیست ها و تعداد زیادی دانش های فنی از سوی 
دانشــمندان، فناوران و اجزای صنعت نفت تولید شده است که این 
همگرایی قابلیت اشــتراک گذاری با شرکت های روس و کشورهای 

منطقه ای دارد.
رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت با بیان اینکه پژوهشــگاه صنعت نفت 
تجربه موفق همکاری با شــرکت های جمهوری تاتارستان فدراسیون 
روسیه دارد، گفت: امکان همکاری پایدار و موثر با شرکت های روس در 

پژوهشگاه وجود دارد.
به گفته کلانتری، دو پیشــنهاد همکاری در این باره ارائه شده است که 
نخستین آن پیشنهادی بود که در سن پترزبورگ مبنی بر ایجادساختار 
همکاری منطقه ای بین هسته های دانشی دو کشور در حوزه آموزش و 
همکاری های بالاتر با ایجاد دفتر همکاری های فناوری درزیســت بوم 
فناوری،  مورد اســتقبال رئیس دانشگاه دولتی ســن پترزبورگ قرار 

گرفت.
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رئیس مرکز بازرسی وزارت اقتصاد مطرح کرد

سامانه مدیریت ریسک فساد در آستانه راه اندازی 

سمیرا ربیع   رئیس مرکز بازرســی، مدیریت 
عملکــرد و پاســخگویی وزارت امــور اقتصادی 
و دارایی گفت: ســامانه مدیریت ریســک فساد 
به منظور رفــع گلوگاه های فســاد در آســتانه 

راه اندازی است.
 »علی نظامی« افــزود: با عنایت بــه اوامر رهبر 
معظــم انقــلاب و تاکیــدات رئیس جمهور در 
خصوص فساد ستیزی و ارتقای نظارت و بازرسی 
در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۲۱ هزار بازرسی در این 
مرکز و دفاتر بازرسی دســتگاه های تابعه صورت 
پذیرفته اســت که در نتیجه آنهــا حدود ۲۵۰۰ 
گزارش به هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری 
یــا کمیته های انضباطی ارســال و تعــداد ۲۸۵ 
گزارش به مراجع قضایی ارســال و بیش از ۴۹۰ 

میلیارد تومان تخلف مالی کشف شده است.
وی ادامه داد: البته هم در ســال گذشته و هم در 
سال جاری از جمله مهم ترین راهبردهای مدنظر 
تمرکز بر »اثربخشی بازرسی ها« در کنار توجه به 

کمیت و لزوم فراوانی آنها بوده و هست.
نظامی خاطرنشــان کرد: پیگیری بازرســی ها و 
گزارش های حاصــل از آنها تا نقطه به ســرانجام 
رســیدن تلاش برای ایجاد فضــای بازدارندگی 
و برهم زدن امنیت فســاد و تخلــف و همچنین 
تأکید بر احصاء آموزش های لازم به منظور ارتقا و 
سلامت اداری و پیشگیری از وقوع تخلفات مشابه 
در هر بازرسی، از مهم ترین فاکتورهای اثربخشی 
بازرسی ها اســت.وی با بیان اینکه یکی از ارکان 
مهم اثربخشی بازرســی ها، کارآمدی هیئت های 
رسیدگی به تخلفات اداری اســت که رسیدگی 
و به نتیجه رساندن بازرســی ها و یا گزارش های 
واصله از تخلفات و مفاســد احتمالــی را برعهده 
دارند، گفت: تعداد پرونده های ورودی هیئت های 
بدوی رسیدگی به تخلفات اداری در سال گذشته 
۲۱۱۳ جلد بوده که از این تعــداد ۱۵۱۵ پرونده 
منجر به صدور رأی و ۱۱۴ جلــد نیز بنا به دلایل 

قانونی مختومه شد.
رئیــس مرکــز بازرســی، مدیریــت عملکرد و 
پاسخگویی به شکایات وزارت اقتصاد خاطرنشان 
کــرد: تعــداد پرونده هــای ورودی هیئت های 
تجدیدنظر رســیدگی به تخلفات اداری در سال 
۱۴۰۱، به میزان ۲۸۵ جلد بــوده که از این تعداد 
۲۳۵ پرونده منجر به صــدور رأی )۴ رأی برائت و 
۲۳۱ رأی محکومیت( و ۴ جلد نیــز بنا به دلایل 

قانونی مختومه شده است.
نظامی با اشــاره به اینکه تعدادی از گزارش های 
بازرســی در اواخر ســال ۱۴۰۱ وصول و در سال 
۱۴۰۲ تشکیل پرونده شده اســت، افزود: عنصر 
مهــم در کارآمــدی هیئت های رســیدگی به 
تخلفات اداری، علاوه بر بهره گیری از افراد نخبه، 
پاک دست و شــجاع در هیئت ها بحث مهم عدم 
»اطاله در رســیدگی« و رعایت ســرعت در عین 
دقت و اتقان در صدور آراست که در این زمینه در 
سال گذشته تلاش هایی صورت پذیرفت و ضمن 
تغییــرات در ترکیب اعضــای هیئت ها میانگین 
مدت زمان رســیدگی به پرونــده در هیئت های، 
بدوی ۴ مــاه و ۹ روز و در هیئت های تجدیدنظر 
۳ ماه و ۳ روز بوده اســت که نســبت به سال قبل 
از آن هر یک بــه ترتیــب ۶۰ و ۱۵ روز با کاهش 
زمان رســیدگی مواجــه بوده اند که دســتاورد 

قابل توجهی است.

رفع یک تعارض منافع ساختاری در هیئت های 
سازمان امور مالیاتی

وی اتفــاق مهــم دیگــر در حــوزه هیئت های 
رســیدگی به تخلفــات اداری را رفع یک تعارض 
منافع ســاختاری در هیئت های ســازمان امور 
مالیاتــی برشــمرد و گفــت: به این ترتیب که در 
راستای ارتقا سلامت اداری تحقق عدالت مالیاتی 
و افزایــش رضایتمنــدی مودیــان هیئت های 
تجدیدنظر رســیدگی به تخلفات اداری سازمان 
امور مالیاتی کــه پیش ازاین و به ســبب مصوبه 
ســال ۱۳۹۵ هیئت وزیران در خود سازمان امور 
مالیاتی تشــکیل شــده و موجبات شکل گیری 
تعارض منافع ناظر و منظــور را فراهم می آورد با 
پیگیری های مرکز بازرســی وزارتخانه و از طریق 
لغو مصوبه مذکــور در هیئت، وزیران به ســتاد 
وزارتخانه بازگشــت و موقعیت تعــارض منافع 

مذکور رفع شد.

ابلاغ دستورالعمل حمایت از سوت زنی؛ 
رویکردی پیشرو در فقدان قانون

نظامی با اشــاره به تدوین و ابلاغ دســتورالعمل 
حمایت از گزارشــگران فساد در ســال گذشته 
توســط وزیر اقتصاد خاطرنشــان ســاخت: در 
شــرایط فقدان قانون در این زمینه اتفاق مبارک 
و پیشــرویی از ســوی وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی در سطح ملی بود. حفظ محرمانگی هویت 
گزارشگر فساد، تضمین امنیت شغلی گزارشگر و 
صیانت از وی در مقابــل اقدام های تلافی جویانه، 
احتمال اهدای پاداش نقدی به گزارشــگر فساد 
به میزان ۳ درصد از عواید حاصلــه برای دولت تا 
ســقف معین در نتیجه گــزارش و طراحی دقیق 
شفاف مستقل ارکان سیستم مدیریت سوت زنی 
از مهم ترین مشخصه های این دستورالعمل است 
که بسیاری از آنها برای اولین است که در مقررات 

کشور تجربه می شود.

دریافت 3081 گزارش فساد و تخلف مردمی
این مقام مسئول اعلام کرد: ذیل همین سازوکار 
در ســال گذشــته تعداد ۳۰۸۱ گزارش فســاد 
و تخلف واصل شــده کــه بخشــی از آن به دلیل 
عدم ارتبــاط موضوعی و یا عــدم اطلاعات کافی 
بایگانی و بخش دیگر به مراجــع تحقیق ارجاع و 
مسیر تعریف شده در دســتورالعمل در مورد آنها 

پیگیری شده است.
وی گفــت: در ســال ۱۴۰۱ به صــورت کلــی 
در ســامانه های ســوت زنی وزارت متبــوع و 
دستگاه های تابعه به تعداد ۹۴ نفر از گزارشگران 
در مجموع مبلــغ ۵۵۳ میلیون تومــان پاداش 
نقدی پرداخت شده اســت که اگرچه تجربه ای نو 
و منحصربه فرد در کشور اســت؛ اما از نظر ما این 
تازه شــروع این تجربه بوده و تا حمایت تمام عیار 
از گزارشــگران فســاد و بهره گیری حداکثری از 
ظرفیت افکار عمومی و سازمان های مردم نهاد در 

مبارزه با فساد راه زیادی پیشرو داریم.
نظامی افــزود: از تعامل با گزارشــگران فســاد 
و دغدغه منــدان ایــن حــوزه، بــه ایــن مهم 
دســت یافته ایم که برای این افراد پیگیری شدن 
و به ثمررســیدن گزارش ها مهم تــر از پاداش و 
حمایت اســت؛ لذا یکی از مهم ترین اولویت های 
ســال جاری در مرکز بازرســی، پیگیری هرچه 

مؤثرتر گزارش ها و حسن اجرای فرایند رسیدگی 
تعریف شده در دستورالعمل سوت زنی است.

دو پروژه »مدیریت تعارض منافع« و »مدیریت 
ریسک فساد« برای 1402

وی یکی دیگــر اولویت هــای راهبــردی مرکز 
در ســال ۱۴۰۲ را حوزه ارتقا ســلامت اداری و 
پیشــگیری از وقوع فساد برشــمرد و گفت: یکی 
دیگر اولویت های راهبردی مان در ســال ۱۴۰۲ 
حوزه ارتقا ســلامت اداری و پیشــگیری از وقوع 
فســاد اســت که به طور مشــخص در دو پروژه 
»مدیریت تعارض منافع« و »مدیریت ریســک 

فساد« متبلور می شود.
نظامــی ادامــه داد: شناســایی و مدیریــت 
موقعیت هــای تعــارض منافــع در ســتاد و 
دســتگاه های تابعــه وزارتخانــه، بــا کمــک 
اندیشکده ها و سازمان های مردم نهاد متخصص 
در این حــوزه و همچنین توســعه و بهره برداری 
از ســامانه مدیریت ریسک فســاد، هم اکنون در 

دستور کار مرکز بازرسی است.
وی خاطرنشان کرد: شناسایی و ارزیابی نظام مند 
موقعیت های ریسک فســاد )گلوگاه های فساد(، 
احصاء راهکارها و اقدام هــای اصلاحی ذیل آنها 
و مدیریت پــروژه تحقق اقدام هــای اصلاحی از 
مهم ترین کارویژه های طراحی شــده در سامانه 
مذکور اســت کــه این روزهــا درحال توســعه 
فنی اســت.این مقام مســئول گفت: پیش بینی 
کارشناســان این اســت که این رویکــرد که با 
این کیفیت برای اولین بار در کشــور در دســت 
اجراســت، می تواند نقــش مؤثــری در کاهش 

احتمال وقوع فساد و تخلف داشته باشد.

پیگیری 80 درصدی شکایات مردمی
 در سال گذشته

وی با اشــاره به اینکه مرکز بازرســی وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی، در کنار اهتمــام به حوزه 
پیشگیری و مقابله با فساد، در پیگیری مطالبات 
مردم و تحقق وعده های دولت مردمی به اقشــار 
مختلف مردم نیز بســیار جدی و پیگیر اســت، 
خاطرنشان کرد: در سال گذشــته بیش از ۵۰۰ 
هزار فقره درخواســت مردمی و حــدود ۱۲ هزار 
شــکایت مردمی از مســیرهای مختلف به مرکز 
بازرسی وزارتخانه واصل شده که حدود ۸۰ درصد 
آن مورد رســیدگی و پیگیری قرار گرفته و مابقی 

در جریان رسیدگی قرار دارد.
نظامی گفت: به عنوان نمونه یکی از پرتکرارترین 
درخواســت ها و شــکایات مردمی که از دستور 
کارهــای مهم مــا در ســال جاری نیز هســت، 
نظارت بر حســن اجــرای بخشــنامه های بانک 
مرکزی درمورد تســهیلات خــرد در بانک های 
دولتی ذیل وزارت امور اقتصادی و دارایی اســت. 
تسهیلاتی مانند وام ازدواج و فرزندآوری که قشر 
قابل توجهی از جامعه ذی نفــع آن بوده و بعضاً در 
سال های گذشته با مشــکلاتی در مسیر دریافت 

آنها مواجه بوده اند.
وی گفت: در سال گذشته با دستورات و پیگیری 
ویژه وزیر و عزم مدیران و کارکنان وزارت اقتصاد 
در راســتای اصلاح فرایندهای فسادزا، طرح ها و 
پروژه های متعددی اجرا و به بهره برداری رسیده 

که متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد.

تسهیلات

تا کنون حدود یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن به 
مرحله اجرا رســیده، حدود یک 
میلیون متقاضی در بانک مسکن 
افتتاح حساب کرده و قرارداد وام 

۲۴۳ هزار نفر منعقد شده است.
طرح نهضت ملی مســکن، یک 
پــروژه متقاضی محور اســت؛ 
چرا کــه دولت بــا درس گرفتن 
از طرحهــای قبلی قصــد ندارد 
هزینه هــا را در مناطــق فاقــد 

متقاضی مصــرف کنــد. پروژه 
نهضت ملــی مســکن عمدتا در 
و  زیرســاخت  دارای  مناطــق 

امکانات جانمایی شده است.
اگرچه نوســانات قیمت مصالح 
ســاختمانی تا حدودی بر روند 
اجرای بزرگترین پروژه مسکونی 
دولت تاثیر گذاشــته، اما تا کنون 
یک میلیون و ۴۰۰ هــزار واحد 
به مرحله ســاخت رسیده و ۹۸۲ 
هــزار و ۳۸۳ نفــر متقاضی این 

پــروژه در بانک مســکن افتتاح 
حساب کرده اند.

ایــن خبــر را علی عســکری ـ 
سرپرســت بانک مســکن اعلام 
کرده و گفته است: میزان واریزی 
به حساب ســازندگان معادل ۶۴ 
هزار و ۲۹۸ میلیــارد تومان بوده 
که ۲۵ هزار و ۱۲۸ میلیارد تومان 
توســط متقاضیــان و ۳۹ هزار و 
۱۷۱ میلیارد تومان توسط بانک 
مســکن به حساب ســازندگان 

واریز شده است.عسکری میزان 
قراردادهای تســهیلاتی منعقده 
در بانک مســکن را معادل ۲۴۳ 
هــزار و ۱۳۴ واحد مســکونی به  
مبلــغ ۸۲ هــزار و ۷۵۲ میلیارد 
تومان عنوان کــرد.از طرف دیگر 
شــورای پول و اعتبار در روزهای 
اخیــر ســقف تســهیلات طرح 
نهضت ملــی مســکن را از ۴۵۰ 
میلیون تومان بــه ۵۵۰ میلیون 

تومان افزایش داد. 

پرداخت وام مسکن ملی به ۲۴۳ هزار نفر
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